
يادداشت- 1

ريشه گراني ها در عدم 
احياي برجام است

اخباري كه در خصوص 
تغيي��رات بانك مركزي 
ب��ه گ��وش مي رس��د، 
تغييرات ش��كلي است 
و تغييري در بنيادهاي 
تصميم س��ازي ها ايجاد 
نمي كند. معتقدم هرچند 
تيم اقتصادي دولت فاقد 
تخصص لازم اس��ت، اما مش��كل اصلي در اقتصاد 
ايران، افراد نيستند، بلكه اين راهبردها و تصميمات 
اقتصادي اس��ت كه نيازمند بازنگري است. دولت 
تصور مي كند با رفتن »اين« و آمدن »آن« مي تواند 
گرهي از مش��كلات خود )والبته اقتصاد ايران( باز 
كند. اساسا مگر اين انتخاب ها، انتخاب خود دولت 
نيس��ت.چطور مي شود با گذش��ت كمي بيش از 
يك سال، ناگهان اين اندازه تغيير در كابينه شكل 
بگيرد. اين نشان مي دهد كه انتخاب ها احساسي، 
مبتني بر رابطه و غيرتخصصي بوده اس��ت. اما آيا 
مشكل اصلي افراد هستند؟ من تعجب مي كنم كه 
دولت هنوز متوجه نشده است كه اشكال اصلي در 
افزايش نرخ سكه و نرخ دلار ريشه در اقتصاد سياسي 
و سياست خارجي دارد. در واقع دولت اقدامي براي 
احياي برجام انجام نداده و اين روند باعث ش��د تا 
انتظارات تورمي در اقتصاد ايران افزايش پيدا كند. 
رش��د انتظارات تورمي در كنار كمبود منابع باعث 
ش��د تا نرخ ارز، نرخ سكه، مسكن، خودرو و مهم تر 
از هم��ه اقلام مصرفي مردم با نوس��انات پي درپي 
قيمتي مواجه شود. در كنار برجام و توقف تجارت 
خارجي، اشكالات اصلي ديگر در سوءمديريت هاي 
داخلي، فساد، به كار گماشتن افراد بدون تخصص 
و فاقد تجربه و... نهفته است. اقتصاد ايران با حضور 
افرادي از جنس علي آبادي، خاندوزي و... به اهداف 
مورد نظرش نمي رس��د، اگر اين اف��راد هم بروند و 
جاي خود را به نام هاي ديگري بدهند كه اس��امي 
آنها اين روزها مدام در رس��انه ها تكرار مي شود، باز 
هم دردي از اقتصاد ايران دوا نمي شود. اقتصاد ايران 
به ساختاري ضد توسعه بدل شده است. دلال ها و 
سوداگران، افسار اقتصاد را به دست گرفته اند و آن 
را به هر سو كه بخواهند مي كشانند.اما چه بايد كرد؟ 
دولت در وهله نخست بايد از ارايه اخبار گمراه كننده 
به خود و مردم خودداري كند، بايد با واقعيت هاي 
اقتصاد ايران روبه رو ش��د و آن را جدي گرفت. نياز 
واقعي اقتصادي ايران احياي برجام است. اما دولت 
نه تنها از ضرورت احياي برجام صحبت نمي كند، 
بلكه در حركتي عجيب و گمراه كننده، حتي تاثير 
تحريم ها در بروز مشكلات را منكر مي شود. طبيعي 
است كه يك چنين انكاري باعث مي شود تا فعالان 
اقتصادي ايران نگران چش��م انداز آينده شوند. اما 
دولت هيچ اقدامي براي پايان دادن به اين نگراني ها 
صورت نمي دهد. اينگونه اس��ت كه هر روز اخبار 
تازه اي از فرار سرمايه ها و نخبگان در كشور منتشر 
مي ش��ود چرا كه مي بينند نظام تصميم سازي ها، 
بر اس��اس واقعيت عمل نمي كند. مگر غير از اين 
است زماني كه صالح آبادي روي كار آمد، بسياري 
از تحليلگران اين انتخاب را غيرتخصصي ارزيابي 
كردند، اما دولت با قدرت از انتخاب خود دفاع كرد؟ 
امروز كه حرف كارشناس��ان به كرس��ي نشسته و 
دولت متوجه اين انتخاب غلط شده، آيا دولت نبايد 
در ساير راهبردها و برنامه هايش هم نظر كارشناسان 
را مدنظر قرار دهد. اساسا در اقتصاد ايران همواره بايد 
شاهد نقد كارشناسان و بي توجهي دولت ها به آن 
باشيم؟ در همه جاي دنيا، هزينه صورت مي گيرد 
تا داده هاي اطلاعاتي كارشناسي استخراج شود و 
براي تصميم سازي ها به كار گرفته شود، اما در ايران 
اساتيد فرياد مي زنند  كه آقا اين روش غلط است و 
اين راه اشتباه است، اما هيچ گوش شنوايي براي آن 
وجود ندارد. بايد بدانيم، در حال حاضر در حوزه بازار 
ارز و سكه سركوب قيمت ها صورت مي گيرد. اين 
سركوب خطرناك است و در چشم انداز آينده ممكن 
است باعث مشكلات بيشتري شود. تجربيات قبلي 
نش��ان مي دهد هر بار كه يك چنين رفتارهايي در 
پيش گرفته شده، جامعه با نوسانات افزايشي فراواني 
روبه رو شده است. دولت اما متوجه اين واقعيت ها 
نيست. تصور مي كنيد، با رفتن صالح آبادي و آمدن 
ديگر افراد مورد نظر دولت، اتفاقي در اقتصاد ايران رخ 
مي دهد؟ هرچند صالح آبادي وصله مناسبي براي 
بانك مركزي نبود، ولي مش��كل بازار ارزي كشور، 
ريشه دار تر از افراد است. تازماني  كه اين راهبردها 

تغيير نكند، آيند و روند افراد هيچ تاثيري ندارد.
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 ماليات ستاني از خانه هاي خالي 
با اولويت دانه درشت ها كليد خورد

اولتيماتوم به 
سلاطين مسكن

يادداشت-4 يادداشت-3 يادداشت-2

 تنهايي با تنها ماندن
 متفاوت است

 ايران، چين 
و منطق اقتصاد

 اختلاف ها
 در بازار 

تنهايي احساس��ي اس��ت كه 
همه انس��ان ها در همه جاي 
دنيا آن را تجربه مي كنند و اين 
احساس براي هر فرد پيچيده 
و منحصر به فرد است. از آنجا 
كه هيچ علت مشتركي براي 
اين احس��اس وجود ن��دارد، 
پيشگيري و درمان اين حالت 
بالقوه آسيب رسان ذهني نيز مي تواند به طرز چشمگيري 
متفاوت باشد .تنهايي با تنها بودن تفاوت دارد؛ تنهايي 
حالتي است كه در آن احساس تنهايي مي كنيم و به طرز 
دردناكي از ديگران جدا شده و منزوي شده ايم. ولي تنها 
بودن يك واقعيت مادي اس��ت مثلا كسي كه دوستان 
زيادي دارد بخواهد مدتي تنها باش��د تا بتواند مطالعه 
يا كار كند و ...افرادي كه تنها هستند بيشتر از ديگران، 
وقت بيشتري را با خودشان صرف مي كند، احتمالا تنها 
شام مي خورند و تعطيلات آخر هفته را تنها مي گذرانند. 
همچنين آنها بيش��تر از خود عيب جويي كرده و كمتر 
احتمال دارد با كس��ي ق��رار و مدار بگذارن��د. افراد تنها 
ممكن است بگويند كه زياد هم آدم هاي تنهايي نيستند 
و دوس��تان متعددي دارند اما بعد از بررسي هاي بيشتر 
مشخص مي شود كه روابط دوستي آنها بيشتر سطحي 
هستند و بعيد اس��ت كه آنها اس��رار خود را با اين افراد 
در ميان بگذارند. تنهاي��ي در دوره نوجواني به اوج خود 
مي رس��د، زماني كه اغلب افراد دوستي با همسالان را با 
والدين خود جايگزين مي كنند .از سوي ديگر بايد توجه 
داشته باشيم كه انسانها به طور غريزي حيواناتي اجتماعي 
هستند. طبيعي است كه وقتي از ديگران جدا هستيم 
احساس تنهايي كنيم. به عنوان گونه اي قبيله اي، مغز 
ما براي تكيه بر ارتباطات اجتماعي به عنوان وسيله اي 
براي بقا س��ازگار شده است. در حقيقت، به گفته »جان 
كاس��يوپو« عصب ش��ناس، »فقدان ارتباط اجتماعي 
همان زنگ هشدار اوليه مانند گرسنگي، تشنگي و درد 
جسماني را برمي انگيزد.« با اين حال، زندگي مدرن، با 
همه امكانات، منجر به افزايش ش��ديد انزوا شده است. 
در نتيجه، تنهايي در حال افزايش اس��ت. هنگامي كه 
خود را منزوي مي يابيم، بايد آن را به عنوان يك علامت 
هشداردهنده تلقي كنيم كه ممكن است به طرقي اساسي 
ادامه در صفحه 8 عليه خود بجنگيم.  

س��فر اخير رييس جمهوري 
خلق چين به عربستان سعودي 
و ديدار با مقامات كش��ورهاي 
عربي، هرچند حاش��يه هاي 
سياس��ي متع��ددي داش��ته 
اما به نظر مي رس��د همچنان 
تداعي كننده يك جمع بندي 
مشخص است: اقتصاد اولويت 
نخست خواهد بود. دولت چين كه توانسته در يك فرايند 
30 ساله، كشوري عقب مانده و توسعه نيافته را به دومين 
غول اقتصادي جهان تبديل كند و تا جايي پيش برود كه 
بسياري از تحليل ها چين را در سال هاي آينده جانشين 
ايالات متحده در سردمداري نظام اقتصاد جهاني بدانند، 
در تم��ام اين دوران يك موضع قاطع را هرگز تغيير نداده 
و آن اولويت داشتن اقتصاد بر تمام گزينه هاي ديگر است. 
اين رويكرد را مي توان به خوبي در تمام تصميمات كلان 
چيني ها ديد. از جايي كه به عنوان كشوري كمونيستي 
تصميم به باز ك��ردن درهاي اقتصاد و تعام��ل با امريكا 
گرفت تا ايستادگي در برابر تمام انتقادات از تاثيرات منفي 
فعاليت هاي اقتصادي چين بر محيط زيست جهاني و البته 
همكاري اقتصادي همزمان با كشورهايي كه اختلافات 

سياسي متعددي با يكديگر دارند.
بزرگ ترين صادركننده در اقتصاد امروز دنيا، از يك طرف 
در شرق آسيا حضوري قدرتمند دارد، از سويي بزرگ ترين 
ص��ادرات را به اروپا و ايالات متحده دارد و از س��وي ديگر 
بخش مهمي از اقتصاد و بازار آفريقا را نيز در اختيار خود 
گرفته است. طبيعي است كه در چنين بستري خاورميانه 
ظرفيت طلايي و كليدي براي سياستمداران پكن داشته 
باشد. كشوري كه اصلي ترين مصرف كننده انرژي جهان 
و بزرگ ترين واردكننده نفت خام به شمار مي رود، پيش از 
هر چيز به منبع قابل اتكاي انرژي نياز دارد و در اين ميان 
كشورهاي حاش��يه خليج فارس بهترين گزينه به شمار 
مي روند. هرچند سابقه همكاري هاي ايران و چين بسيار 
بلندمدت بوده و ايران از سال ها قبل، يكي از تامين كنندگان 
س��نتي نفت چين بوده اس��ت اما تحريم هاي سال هاي 
گذشته باعث ش��ده ايران ديگر به عنوان گزينه اي قابل 
اتكا به شمار نيايد و در مقابل عربستان سعودي با توليد و 
صادرات بالاترين ظرفيت روزانه نفت جهان، بهترين گزينه 
ادامه در صفحه 3 براي همكاري هاي اقتصادي در... 

اتفاق اين روزهاي بازار س��هام 
اين است كه متاسفانه تفاوت 
قيمت دلار نيم��ا و بازار آزاد به 
حدود ۸ هزار تومان رسيده كه 
از اختلاف 30 درصدي حكايت 
دارد. اين يعني ش��ركت هاي 
بورسي دلار را نسبت به قيمت 
اصل��ي دلار در ب��ازار آزاد ۸ 
هزارتومان ارزان تر مي فروشند و دارايي و سود سرمايه گذار 
به جيب افرادي مي رود كه اين دلارها را مي خرند، يعني 
واردكنندگان. اين موضوع باعث مي شود از طرفي فروش 
شركت ها 30 درصد كمتر از آنچه كه بايد شناسايي شود. 
نتيجه افزاي��ش دلار در بازار آزاد، تاثير چنداني در بورس 
ندارد. نكته اين اس��ت كه اختلاف قيمت دلار نيما  و دلار 
بازار آزاد در نهايت در افزايش دلار بازار آزاد هم موثر است. 
ب��ه اين صورت كه وقت��ي فاصله اين دو دلار زياد اس��ت، 
واردكننده از فرصت اس��تفاده كرده و اق��دام به واردات 
بي رويه مي كند؛ اتفاقي كه  در حال حاضر نيز افتاده است.

ثبت سفارش براي واردات كالا در دو ماه اخير كه اختلاف 
دلار نيما و بازار آزاد افزايش پيدا كرده به شدت رشد داشته 
و تقاضا براي دلار نيما بس��يار در سيستم بالا رفته است. 
اگرچه ش��ايد دولت تا مدتي بتواند اين موضوع را تحمل 
كند اما با افزايش تقاضا براي دلار نيما قيمت دلار بازار آزاد 
مجددا رشد خواهد كرد و اين يك بازي دو سر باخت براي 
دولت اس��ت. دولتي كه از طرفي دلار ارزان به واردكننده 
مي فروشد و از طرف ديگر با افزايش دلار بازار آزاد، تقاضا 
مدام در حال افزايش اس��ت و در نهايت اين چرخه باعث 
افزايش قيمت دلار در بازار آزاد مي ش��ود. اين موضوع را 
مي توان به  وضوح در آمار واردات دو ماه اخير ديد كه تراز 
تجاري منفي شده كه يكي از دلايل منفي شدن تراز نيز 
همين استفاده از 30 درصد اختلاف دلار نيما و دلار بازار 
آزاد توسط وارد كننده است. واردكننده با واردات بيشتر 
سود بيشتري  مي كند و از آن سمت با افزايش تقاضا براي 
دلار نيما سيستم نمي تواند پاسخگوي آن باشد و منجر به 
رشد دلار بازار آزاد و اثر منفي بر تورم مي شود. شركت هاي 
بورسي و سهامداران هم از بانك مركزي ناراضي خواهند 
بود و اگر براي اين موضوع چاره انديشي نشود به زودي دلار 
نيما به ارز ۴۲00 توماني تبديل و اختلاف آنقدر زياد خواهد 
ادامه در صفحه 3 شد كه... 

هديه فرهادي جواد هاشمي محمد خبري زاد

95 درصد كارگران قرارداد ثابت ندارند  رييسي در دستوري 
به سازمان برنامه و بودجه خواستار شد
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از حرف تا عمل
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 طي ۲۱ روز حدود ۳۰۲ ميليارد ريال 
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چرا در مبارزه با فساد موفق نبوديم وچه بايد كرد؟

»تعادل« تغييرات محتمل در بانك مركزي را بررسي مي كند

 براساس شنيده ها، محمدرضا فرزين، سيدشمس الدين حسيني
و زاهدي وفا براي جايگزيني صالح آبادي  مطرح هستند

فساد مشروعيت كشورها را مي زدايد

 رايتل
قرباني قطعي اينترنت

 اشاعه فساد 
از يقه آبي ها تا يقه طلايي ها 

 موسم تغييرات 
در تيم  اقتصادي دولت
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آگهی مناقصه  عمومی يک مرحله ای خريد 
يک دستگاه ليفتراک 5تن تويوتا ديزل 

شماره 1-۷111-1401-20

آنگونه كه سرپرس��ت دفت��ر اقتصاد مس��كن اعلام 
كرده اس��ت، اخذ ماليات از خانه هاي خالي با اولويت 
دانه درش��ت ها انجام مي ش��ود. در همين رابطه، او از 
اولتيماتوم به 3 بان��ك داراي بيش از ۱00 خانه خالي 
خبر داده است. به گزارش »تعادل«، هدف قانون گذار 
از تصويب قانون اخذ ماليات از خانه هاي خالي، ايجاد 
انگيزه در مالكان براي عرضه ملك خود به بازار مسكن 
يا بازار اس��تيجار بوده است. اما در شرايطي كه اجراي 
اين قانون با چالش شناسايي خانه هاي خالي مواجه 

اس��ت و همزمان نرخ مالياتي وضع شده، در برابر نرخ 
تورم عمومي و همچنين انتظارات تورمي مبلغي ناچيز 
به ش��مار مي رود، اين قانون از كارآيي لازم برخوردار 
نيست.  از همين رو، اين قانون نه مي تواند درآمدي براي 
دولت ايجاد كند و نه مي تواند به عنوان محرك عرضه 
املاك احتكار شده عمل كند. به باور روزنامه »تعادل«، 
آزادسازي املاك محبوس در دست محتكران صرفا در 
شرايط مهار تورم ممكن مي شود. شرايطي كه نگهداري 
صفحه 5 را بخوانيد ملك نه تنها از...  

مديرعامل رايتل در نامه اي كه حدود يك ماه پيش در پي 
محدوديت و اختلال اينترنت به وزيرارتباطات و فناوري 
نوش��ته، اعلام كرده اس��ت كه قطع خدمات ارتباطي و 
سرويس اينترنت بين الملل طي هفته هاي اخير كاهش 
۱۴ ميليارد ريالي درآمد روزانه اين اپراتور كش��ور شده و 
طي ۲۱ روز حدود 30۲ ميليارد ريال از درآمد اپراتور سوم 
كشور از دست رفته است و در صورت ادامه شرايط فعلي 
اين اپراتور مجبور به خروج اجباري از بازار ارتباطي كشور 
خواهد شد و خواستار اقدامات حمايتي دولت براي جبران 
ضرر و زيان بدليل محدوديت هاي اينترنت براي اين اپراتور 
شد؛ البته اين نامه مربوط به يك ماه پيش است و مديرعامل 
رايتل ضمن تاييد نامه گفته كه در شرايط فعلي بخشي از 
مصرف به سمت شبكه بازگشته است. به گزارش »تعادل«، 
در سه ماه گذشته كمتر كس��ب وكار فناوري را مي توان 
يافت كه از محدوديت هاي اينترنتي در امان مانده باشد؛ 
كسب وكارهاي خرد با بسته شدن اينستاگرام كه مهم ترين 
و بزرگ ترين راه فروش و محل فعاليتش��ان محس��وب 
مي شد، عملا در اين مدت بيكار شدند؛ كسب وكارهاي 
بزرگ اما به واسطه شهرت و قدرت بيشتري كه نسبت به 
كوچك ترها داشتند، تا جايي كه توانستند خود را از خطر 
مشكلات رهاندند؛ با وجود اين، از همان روزهاي ابتدايي 
هم اعلام شد كه با محدوديت هاي اينترنتي و فيلترينگ 
اعمال ش��ده بر بيش��تر پلتفرم هاي خارجي، قرار است 
ضررهاي ميلياردي به اقتصاد ديجيتال كشور وارد شود. 
در اين ميان روز گذشته نامه اي از مديرعامل رايتل منتشر 
شد كه البته زمان انتشار آن مربوط به حدود يك ماه پيش 
است؛ اما در اين نامه به مشكلات اپراتور سوم كشور اشاره 
شده؛ اپراتوري كه از ابتدا توانست با ارايه خدمات اينترنت 
نسل سه، محبوبيت قابل قبولي ميان كاربران ايجاد كند و 
اكنون با محدوديت هاي اينترنتي، به نظر مي رسد وضعيت 

براي رايتل، به شرايط بحراني رسيده است. 
به تازگي گروهي از كانال هاي تلگرامي پرمخاطب فارسي 
زبان بدون اينكه منبعي ذكر كنند، تصويري از نامه ياسر 
رضاخ��واه مديرعامل رايتل به وزير ارتباطات را منتش��ر 
كردن��د؛ نامه اي به تاريخ ۹ آبان م��اه كه مديرعامل رايتل 
چالش هاي ايجاد شده پس از محدوديت هاي اينترنت را 
يادآور مي شود و البته مي گويد اپراتور سوم با اين روند حتي 
ممكن است از بازار ارتباطات كشور خداحافظي كند. ياسر 
رضاخواه مديرعامل رايتل در نامه خود به عيسي زارع پور با 
اشاره به اختلال در اينترنت و محدوديت در دسترسي به 
اينترنت بين الملل كه از 30 شهريور ماه روي اپراتورهاي 
همراه كشور اعمال شده اس��ت نوشته است: »طي چند 
هفته گذشته منابع و درآمدهاي مالي اين شركت در ايام 
قطعي سرويس اينترنت و نيز اعمال محدوديت هاي ديگر 
به طور چشمگيري كاهش يافته است به طوري كه اعمال 
محدوديت در پهناي باند اينترنت از 30 شهريورماه ۱۴0۱ 
موجب افت مصرف مشتركان و به تبع آن كاهش ترافيك 
س��رويس ديتا تا ۵0 درصد در حالت عادي ش��ده است و 
ترافيك روزانه ش��بكه رايتل از ح��دود ۱۵00 ترابايت در 
ابتداي شهريورماه سال جاري به كمتر از ۷00 ترابايت در 
اوايل مهرماه كاهش يافته است.« در اين نامه تاكيد شده 
است: »در نتيجه اعمال محدوديت مذكور و افت مصرف 
و كاهش ترافيك ديتا طي هفته هاي اخير عملا نيمي از 
ظرفيت شبكه سرويس ديتا شركت خدمات ارتباطي رايتل 
و بالطبع سهم درآمدي سرويس مذكور از منابع درآمدي 
مروبطه كه در حدود ۸۶ درصد درآمد رايتل را شامل مي شود 
تحت شعاع قرار گرفته و موجب كاهش ۱۴ ميليارد ريالي 
درآمد روزانه و از دس��ت رفتن ح��دود 30۲ ميليارد ريال 
ازدرآمد كل طي ۲۱ روز ابتدايي اعمال محدوديت ها شده 
ادامه در صفحه 6 است.«  

زه�را س�ليماني| عص��ر روز گذش��ته ب��ود كه 
خبرگزاري ها خبر دادند قيمت هر قطعه سكه امامي 
با 0.۲۴ درصد افزايش نسبت به روز گذشته، به عدد 
۱۷۸.۲۹0.000 ري��ال )ح��دود ۱۸ميليون تومان( 
دست پيدا كرد. هر قطعه سكه بهار آزادي نيز با قيمت 
۱۷۴.۹۵0.000 ريال معامله ش��د. در ب��ازار آزاد اما 

اعلام شد، قيمت سكه به ۱۸ميليون و ۲۵0هزار تومان 
و دلار به 3۷هزار و ۱00تومان صعود كرده است. اعداد 
و ارقامي كه افكار عمومي و فعالان اقتصادي حتي پس 
از ثبت آن با ترديد به آن مي نگريس��تند و وقوع آن را 
باور نداشتند. در واكنش به اين تحولات برخي فعالان 
رسانه اي ديروز از تغييرات قريب الوقوع در راس هرم 

بانك مركزي خبر دادند. زمزمه هايي كه تجربه ثابت 
كرده، هيچ بعيد نيست به زودي رنگ واقعيت به خود 
بگيرد و فرد جديدي راهي ساختمان ميرداماد شود. 
اما نوسانات ديروز بازار، تنها به سكه اختصاص نداشت 
و اخبار از كف بازار ارزي كشور حاكي از افزايش نرخ 
صفحه 3 را بخوانيد دلار نيز هست.  



هرچند مقامات دولت سيزدهم در تمام سخنراني ها 
و نشست هاي مطبوعاتي اصرار دارند كه اين دولت 
توانسته نرخ تورم را تا 20 درصد كاهش دهد و اين 
موضوع بايد به عنوان يك دس��تاورد مهم به جامعه 
ارايه ش��ود اما در عرصه تصميم گيري براي س��ال 
آينده، بحث ها حول محور واقعيت هايي اس��ت كه 
نه در گزارش مركز بانك مركزي كه در برآوردهاي 
مركز آمار وجود دارد و حالا رييس جمهور از سازمان 
برنامه و بودجه خواس��ته كه با يك آسيب شناسي، 
مشكلات و محدوديت هاي بودجه 1401 از جمله 
ارزيابي اشتباه از نرخ تورم پس از حذف ارز 4200 

توماني را بررسي و نتايج آن را ارايه كند.
در شرايطي كه دولت ظرف روزهاي آينده بايد لايحه 
بودجه 1402 و البته قانون هفتم توسعه را به مجلس 
ارايه كند، همچنان بحث ها بر سر نحوه اجراي قانون 
بودجه 1401 نيز مطرح است. هرچند ارزيابي دقيقي 
از عملك��رد بودجه در هش��ت ماه��ه ابتدايي 1401 
منتشر نشده اما صحبت هاي چند هفته قبل رييس 
سازمان برنامه و بودجه كه از محقق نشدن حدود 200 
هزار ميلي��ارد تومان از درآمدهاي پيش بيني ش��ده 
خبر داده بود و البته انتقاد مجلس از پرداخت نشدن 
بودجه مربوط به تسهيلات اش��تغال نشان داد كه بر 
خ��لاف وعده هاي ابتدايي، در مس��ير اجراي بودجه، 
مشكلاتي وجود داشته است.  هرچند دولت بر خلاف 
سال گذشته و با توجه به افزايش انتقادات مجلس از 
عملكرد اقتصادي، احتمالا كار سخت تري در نهايي 
كردن بودجه دارد، در عين حال بر اس��اس دس��تور 
رييس جمهور، يك خ��ود انتقادي را نيز در دس��تور 
كار قرار خواهد داد و البته بايد ديد كه اين دستور چه 
زماني به مرحله اجرا و انتش��ار گزارش خواهد رسيد. 
رييس جمهور به سازمان برنامه و بودجه دستور داده 
اس��ت تا با همكاري همه نهادها و دستگاه ها، گزارش 
دقيقي از ميزان موفقيت ها و ناكامي ها در تحقق اهداف 
بودجه امسال و دلايل و عوامل آن تهيه كند و به اطلاع 
افكار عمومي برساند. وي تاكيد كرده است كه در لايحه 
بودجه بايد ارقام، منابع درآمدها و مصارف و هزينه ها 
واقع بينانه و دقيق ديده شده و داراي پيوست فرهنگي 
و رسانه اي باشد. با توجه به اين دستور رييس جمهور و 
با در نظر داشتن اين موضوع كه مهم ترين اقدام انجام 
شده در بودجه س��ال 1401 حذف ارز ترجيحي بود 
اين انتظار وجود دارد تا سازمان برنامه و بودجه در اين 

خصوص يك گزارش جداگانه و تفصيلي ارايه كند.
آنطور كه تسنيم نوشته، از جمله نكاتي كه بايد مورد 
نظ��ر قرار بگيرد اين اس��ت كه در ابتدا بررس��ي هاي 
كارشناسي س��ازمان برنامه و بودجه نشان مي داد كه 
در صورت حذف ارز ترجيحي شاهد تورم 7 درصدي 
خواهي��م بود. اين در حالي اس��ت كه پ��س از حذف 
ارز ترجيحي شاهد ش��وك تورمي بزرگ تري بوديم. 
به طوري كه ش��اهد افزايش ت��ورم كلي 12 درصدي 

ظ��رف دو ماه بودي��م. همچنين اين موضوع س��بب 
افزايش انتظارات تورمي و رش��د 10 درصدي قيمت 
مس��كن طي يك ماه بعد ش��د. در كنار اين موضوع 
شركت هاي واردكننده نيز پس از حذف ارز ترجيحي 
در تامين منابع ريالي لازم براي خريد ارز دچار مشكلات 
شديدي شدند. اين شركت ها بايد ارز را كه تا پيش از 
آن با نرخ 4200 توماني خريداري مي كردند را پس از 
حذف ارز ترجيحي با نرخ نيما مي خريدند كه معناي 
افزايش 6 برابري منابع ريالي م��ورد نياز بود. در يك 
نمونه بانك كش��اورزي به عنوان بانك عامل فعال در 
حوزه تامين مالي كالاهاي اساسي براي تامين منابع 
ريالي مورد نياز اين حوزه ت��ا 30 هزار ميليارد تومان 
دچار ناترازي ش��د. گفتني است كه بخش عمده اين 
منابع نيز به دو شركت پش��تيباني امور دام و شركت 
بازرگاني دولتي كه مس��وول تامين كالاهاي اساسي 
بودند پرداخت شده است. بنابراين سازمان برنامه بايد 
در راستاي شفاف سازي علل و عوامل بروز اين موارد و 
آسيب شناسي دقيق آنها گزارش دقيقي ارايه كند تا به 

اطلاع افكار عمومي نيز برسد.
اي��ن ايراد به طور خ��اص به وضعيت تورم كش��ور در 
خرداد ماه امسال اشاره دارد. جايي كه در آن نرخ تورم 
ماهانه و تورم نقطه به نقطه ركورد تمام سال هاي قبل 
خود را شكس��تند و همين موضوع به افزايش جدي 
قيمت ها در بازاره��اي مختلف انجاميد. اين در حالي 
بود كه دولت تاكيد داشت تنها افزايش قيمت در چهار 
گروه كالايي كه ارزش 4200 توماني آنها حذف شده 
را به رسميت خواهد شناخت و اجازه افزايش قيمت در 
ديگر بخش ها را نمي دهد. در ماه هاي بعد اما نه تنها اين 
برنامه اجرايي نشد كه حتي وعده هايي مانند بازگشت 
قيمت ها به شهريور 1400 نيز عملا به فراموشي سپرده 
شد و حالا بايد ديد قبل از نظر دادن منتقدان، ارزيابي 

دولت از عملكرد خود چگونه خواهد بود. 
رييسي در كنار اين دستور، برنامه جديدي را نيز براي 

بودجه 1402 به س��ازمان برنام��ه و بودجه ارايه كرده 
است. رييسي تطبيق جهت گيري هاي لايحه بودجه 
سال 1402 را با سياست هاي كلي ابلاغي برنامه هفتم 
توسعه كش��ور امري قطعي و اجتناب ناپذير دانست و 
تاكيد كرد: در لايحه بودجه بايد ارقام، منابع درآمدها 
و مص��ارف و هزينه ها واقع بينانه و دقيق ديده ش��ده و 
داراي پيوست فرهنگي و رسانه اي باشد. رييس جمهور 
با اشاره به تلاش دولت براي تقديم لايحه بودجه سال 
آينده به مجلس شوراي اسلامي در موعد مقرر در قانون 
اظهار داشت: اگر مجلس شوراي اسلامي تقدم و اولويت 
تقديم و بررس��ي برنامه هفتم توسعه كشور نسبت به 
لايحه بودجه 1402 را خواستار است آن را اعلام كند. 
بررس��ي عملكرد جاري بودجه در حالي در دستور كار 
است كه طرح هاي كلاني مانند اصلاح ساختار بودجه 
عملا به فراموشي سپرده شده و البته مجلس هنوز اين 
اولوي��ت را دنبال مي كند. ريي��س مركز پژوهش هاي 
مجلس از ارايه بسته تحولي مركز پژوهش هاي مجلس 
در خصوص اصلاح ساختار فرآيند و تبصره هاي بودجه 
كش��ور خبر داد و گفت: اين بسته پيشنهادي در قالب 
اقدام��ات تحولي لازم ب��راي اصلاح س��اختار بودجه، 
فرآيندهاي بودجه ريزي و اصلاح��ات موردنياز براي 
تبصره هاي مختلف بودجه كل كش��ور منتش��ر شده 
كه قابل پيش��برد در بودجه س��ال 1402 است. بابك 
نگاهداري با اش��اره به ضرورت اصلاح بودجه ريزي در 
كشور، بودجه را مهم ترين سند حكمراني مالي سالانه 
بخش عمومي كشور دانست و گفت: اين سند خط  مشي 
مركزي حاكميت، نشان مي دهد دولت چگونه اهداف 
س��الانه خود را اولويت بندي مي كند. وي افزود: البته 
در زمان تدوين س��ند بودجه، چارچوب هاي كلي كه 
برآيند تصميمات اتخاذ ش��ده درباره شيوه حكمراني 
در بخش عمومي است، محدوديت هاي بسيار مهمي 
را به سند بودجه سالانه تحميل مي كند. رييس مركز 
پژوهش هاي مجلس با تاكيد بر لزوم اصلاح ساختاري 

بودجه، تصريح كرد: عدم پيش��برد اصلاح ساختاري 
در شيوه مديريت بخش عمومي و ايجاد منابع پايدار 
درآمدي طي يك دهه اخير، باعث شده است تا پوشش 
شكاف منابع و مصارف عمومي هر سال نسبت به سال 
گذشته امري دشوارتر شود. نگاهداري با تاكيد بر تغيير 
مسير نظام بودجه ريزي، خاطرنشان كرد: مهم ترين 
ماموريت اصلاح ساختار بودجه در كشور، تغيير مسير 
نظام بودجه ريزي از وضعيت كنوني به وضعيتي است 
كه در آن ضمن ارتقاي كيفيت ارايه خدمات عمومي 
دولت، امكان سياست گذاري مالي فعال از طريق منابع 

درآمدي پايدار براي دولت مهيا باشد.
وي تاكيد كرد: در تدوين بودجه، رويكرد هزينه محور 
و دس��تگاهي به  جاي نگاه خروجي محور و برنامه اي 
حاكم است. رييس مركز پژوهش هاي مجلس با انتقاد 
از اينكه ميان سياست هاي ذيل بودجه و برنامه هايي 
كه به دستگاه ها محول مي شود، ارتباط روشني برقرار 
نيست، عنوان كرد: بخشنامه بودجه ارتباطي به توزيع 
اعتبارات كلان بودجه ن��دارد. وي با بيان اينكه براي 
تصميم گيري درخصوص تأمين اعتبار، رابطه عملكرد 
دستگاه نس��بت به بودجه دريافتي سال گذشته نيز 
روش��ن نيس��ت، گفت: مجلس در هنگام رسيدگي 
به لايحه بودجه، ش��اخص و عملكرد پذيرفته ش��ده 
و قابل اطميناني در دس��ترس ندارد ت��ا برمبناي آن 
تصميم گيري كند. از اين  رو نظارت كميس��يون هاي 
تخصصي مجلس بر بودجه تخصيص يافته به دستگاه ها 

موردي بوده و فرآيندي سازمان يافته نيست.
نگاهداري ادامه داد: فرآيند فعلي رسيدگي به لايحه 
بودجه دولت داراي اش��كال هايي اس��ت كه موجب 
مي ش��ود نقش مجلس در ريل گذاري بودجه و نگاه 
كلان به بودجه عمومي تضعيف شده و در نقطه مقابل 
جزيياتي كه به بعد اجرايي بودجه مربوط اس��ت در 
بررس��ي ها مورد توجه قرار گيرد.وي افزود: بررس��ي 
تجربه بين المللي در حوزه بودجه ريزي نشان مي دهد 
كه يكي از وظاي��ف اصلي مجلس در ح��وزه بودجه 
نگهباني از كسري بودجه و جلوگيري از بي انضباطي 
مالي دولت است. اين مهم به دليل اشتغال مجلس به 
جزييات و تبصره ها در رويه كنوني تا اندازه اي مغفول 
واقع شده است. در راستاي بهبود اين وظيفه مجلس، 
لازم اس��ت تا به ارزيابي مناب��ع بودجه عمومي براي 
جلوگيري از تعريف منابع غيرواقعي توجه بيشتري 
شود. هرچند در ادبيات رسمي دولت همچنان خود را 
مقيد به وعده هاي دوره انتخابات مي داند اما در فضاي 
غير رسمي به نظر مي رسد از مجلس اين انتظار را دارد 
كه با توجه به شرايط دشوار اقتصادي از برخي طرح ها 
عقب نشيني كرده و با سازمان برنامه و بودجه راه بيايد، 
موضوعي كه هرچند در فرآيند هاي جاري همكاري 
ميان دو قوه تا حد زيادي رعايت ش��ده اما مشخص 
نيست كه آيا در زمان بررسي بودجه و قانون توسعه از 

سوي نمايندگان رعايت خواهد شد يا خير.
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شفاف سازي از سوي ايران 
ضروري است

مديركل آژانس بين المللي انرژي اتمي در گفت وگويي 
به س��والاتي درباره آخرين تحولات برنامه هس��ته اي 
ايران و همكاري آن با آژانس پاسخ داد. رافائل گروسي، 
مديركل آژانس بين المللي ان��رژي اتمي در گفت وگو 
با اين ش��بكه در پاسخ به سوالي درباره آغاز غني سازي 
60 درصدي اورانيوم در تاسيات فردو، گفت: مطمئنا 
اين ميزان به سطح تسليحاتي نزديك تر است. سطح 
تسليحاتي ۹0 درصد است و اين ميزان 60 درصد است. 
هيچ كسي نمي گويد كه آنها در حال توليد تسليحات 
اتمي هس��تند اما در عين حال واضح است كه انباشت 
مداوم مواد]هس��ته اي[ در اين س��طوح بالا، مستلزم 
حضور متمركز و جامع تر بازرسان آژانس است تا ببينند 
كه همه چيز س��ر جاي خود است. گروس��ي در ادامه 
گفت: در عين حال ما در زمينه برخي شفاف سازي ها از 
سوي ايران با مشكلاتي مواجه بوده ايم ]شفاف سازي[ 
درباره ذرات اورانيوم يافت شده توسط بازرسان ما كه در 
اصل نبايد در معرض هيچ گونه فعاليت هسته اي قرار 
مي گرفتند. نياز به شفافيت است. او در پاسخ به اينكه آيا 
وقتي ايران اعلام مي كند گازدهي به سانتريفيوژهاي 
جديد را آغاز كرده است، اين به معناي پيشروي سريع تر 
به سوي غني سازي در سطوحي بي سابقه است، گفت: 
اين يعني در حال انجام دادن كاري هستند كه پيش تر 
گفت��ه بودند و با س��رعت انجامش مي   دهن��د. آنها به 
سرعت در حال افزايش چشم گير ظرفيت غني سازي 
هستند و بنابراين، انباش��ت اورانيوم غني شده نيز بالا 
مي رود. مديركل آژانس بين المللي انرژي اتمي در ادامه 
اين گفت وگو در پاس��خ به اينكه افزودن آبشار جديد 
سانتريفيوژها در تاسيسات فردو و نطنز در فعاليت هاي 
هسته اي ايران به چه معناس��ت، گفت: اين به معناي 
عزمي براي غني سازي بيش��تر و سريع تر است. اگر به 
عقب بازگرديم و به توافق هسته اي نگاه كنيم، اين توافق 
 اجازه فعاليت حدود ۵ هزار مورد از س��انتريفيوژهاي

 IR-1 را مي داد كه نسل قديمي تري از سانتريفيوژها 
بودند؛ توافق ش��ده بود كه اين طور باشد. الان در حال 
پيش رفتن به سوي IR-2، IR-4، IR-6 هستيم؛ بيش از 
ده ها آبشار سانتريفيوژها. اين يعني آنها در حال پيشروي 
و غني سازي بيشتر از چيزي هستند كه پيش تر توافق 
شده بود. واضح است كه اين در بر دارنده يك پيام است.

او در اين راستا گفت: در صورت همكاري خوب با آژانس، 
آنها حق غني سازي اورانيوم را دارند. غني سازي اورانيوم 
به خودي خود ممنوع نيست. اما بايد بدانيد كه وظيفه 
داريد اطمينان سازي كنيد و تضمين بدهيد كه تمام 
فعاليت هايتان درست است و انحرافي در مواد هسته اي 
براي اهداف غيرصلح آميز وجود ندارد. در اين زمينه،  ما 
]آژانس و ايران[ هنوز در مواردي اتفاق نظر نداريم. تمام 
حرف ما همين است. ما بايد بنشينيم و باهم صحبت 
كنيم. گروسي بيان كرد: ما برخي فعاليت هاي بازرسي 
را در ايران انجام مي دهيم واين طور نيس��ت كه آژانس 
اصلا در ايران حضور نداش��ته باشد. اما ظرفيتي كه ما 
]در بازرسي[ داريم، پي درپي كاهش يافته است. آنها در 
ماه ژوئن 27 دوربين را خاموش كردند كه قبلا به طور 
داوطلبانه خواسته بودند فعال باشد. وقتي چنين كاري 
انجام مي دهيد، پيامي كه منتقل مي كنيد اين است كه 
مي خواهيد ديد جامعه بين المللي كم ش��ود. چرا اين 
طور است؟ حرف ما اين است كه اين ايده خوبي نيست؛ 
با آژانس همكاري كنيد، كارتان شفاف باشد و با ما كار 
كنيد. مديركل آژانس بين المللي انرژي اتمي در پاسخ 
به س��وال ديگري درباره نقش برجام در ميزان ذخاير 
اورانيوم غني شده ايران گفت: برجام يا آن چه از آن باقي 
مانده است، در عمل بي ربط شده است. اين توافق بايد 
احيا شود و فكر مي كنم شايد كورسوي اميدي وجود 
داشته باش��د كه بتوان اين كار را انجام داد؛ اين موضوع 
به طرفين مذاكرات بس��تگي دارد. من مذاكره كننده 
نيستم، بلكه فقط تضمين كننده و بازرس آن هستم. 
ما اميدواريم كه اين كار انجام شود اما باز هم مي گويم 
كه اگر ظرفيت بازرس��ي آژانس را كاهش بدهيد، من 
چطور مي توانم متضمن اين شوم كه اطلاعات درباره 
مبناي كار در فعاليت هس��ته اي ايران موثق ]و طبق 
معيارهاي تعيين ش��ده در توافق[ است. من در تلاشم 
همكاران ايراني ام را متقاعد كنم كه بپذيرند بدون ما، 
تضمين هايي كه مورد نياز اس��ت، موثق نخواهد بود. 
او درب��اره همكاري هاي ايراني و آژانس گفت: س��طح 
همكاري ما اصلا به سطحي كه بايد باشد، نزديك نيست. 
ما گفت وگوي سطح بالايي از نظر سياسي داشتيم كه 
ديگر اين طور نيست. گاهي اوقات سفر بازرسان ما بدون 
دليل موجهي به تعويق مي افتد. بنابراين، همه چيز بسيار 
خسته كننده و دشوار است. حرف ما اين است كه بايد اين 
وضع را فورا تغيير دهيم. گروسي در ادامه تاكيد كرد كه 
فعاليت آژانس انگيزه هاي سياسي ندارد، گفت: وظيفه 
آژانس بيان وقايع به همان شكلي است كه وجود دارند. 
فقط واقعيت است. اگر واقعيت خوشايندتان نيست، 
تغييرش دهيد. مديركل آژان��س همچنين درباره 
پاسخ به سوالات آژانس، گفت كه »پاسخ به سوالات 
آژانس، اختياري و انتخابي نيست، يك وظيفه است.« 

پاسخ ايران به اظهارات 
رييس جمهور چين

معاون سياسي رييس جمهور به اظهارات رييس جمهور 
چين در جريان سفر به عربس��تان پاسخ داد. محمد 
جمشيدي در توييتر نوش��ت: همكاران چيني به ياد 
داشته باش��ند كه وقتي سعودي و امريكا از گروه هاي 
تروريستي داعش و القاعده در سوريه حمايت كردند و 
با تجاوز نظامي وحشيانه يمن را ويران كردند، اين ايران 
بود كه با تروريست ها جنگيد تا ثبات و امنيت در منطقه 
مستقر ش��ود و تروريسم به شرق و غرب تسري نيابد. 
در جريان سفر رييس جمهور چين به عربستان دو 
كشور در پي يك نشست دوجانبه بيانيه اي مشترك 
صادر كردند كه در بخش��ي از اين بياني��ه از ايران 
خواسته شد در امور داخلي ديگر كشورها دخالت 
نكن��د. در اين بيانيه همچنين ب��ر اهميت احترام 
گذاشتن ايران به اصل حسن همجواري تاكيد شد. 

اين ماه يارانه استاني
قطع مي شود؟

سخنگوي سازمان هدفمندي يارانه ها گفت: پرداخت 
يارانه به صورت كالابرگ اختياري است و قرار نيست 
يارانه قطع شود. »سيده طيبه حسيني« درباره پرداخت 
يارانه آذرماه خانوارها و انتش��ار برخي اخبار مبني بر 
حذف يارانه نقدي، افزود: بر اساس اعلام وزارت تعاون، 
كار و رفاه اجتماعي، پرداخت يارانه به صورت كالابرگ 
اختياري اس��ت و قرار نيست يارانه نقدي هيچ فردي 
قطع شود. وي اظهار داشت: پرداخت يارانه آذرماه طبق 
روال ماه هاي گذشته ادامه دارد و در صورت اجرا شدن 
اين طرح در ماه ه��اي آينده افراد مي توانند به صورت 
اختياري كالابرگ الكترونيكي را انتخاب كنند، در غير 
اين صورت پرداخت يارانه به صورت نقدي ادامه دارد. 
سخنگوي سازمان هدفمندي يارانه ها تاكيد كرد: در ماه 
جاري يارانه هيچ استاني قطع نمي شود. يارانه نقدي 
كمك معيشتي بر اساس دهك بندي اعلامي از سوي 
وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي و مطابق معمول، روز 
20 هر ماه به حساب سرپرستان خانوار واريز مي شود. 
بر همين اساس، در صورتي كه سرپرستان خانوار جزو 
دهك هاي اول تا سوم هستند، مبلغ 400 هزار تومان 
به ازاي هر نف��ر و در صورت��ي در دهك هاي چهارم تا 
نهم قرار دارند، مبلغ 300 هزار تومان به ازاي هر نفر به 
حساب آنان واريز خواهد شد.گفتني است در صورتي 
كه اين سرپرستان خانوار پيش از اين نسبت به دريافت 
تسهيلات قرض الحسنه 10 ميليون ريالي كرونا اقدام 
كرده اند، اقساط اين تسهيلات از مبلغ واريزي به حساب 
آنان كسر خواهد شد. يارانه نقدي خانوارها روز 20 

هر ماه به حساب سرپرست خانوار واريز مي شود.

سهم خانه هاي خالي از ماليات 
چقدر است؟

آخري��ن آمار درمورد ماليات وصول ش��ده از منابع 
مختلف نش��ان مي دهد كه ميزان ماليات دريافتي 
از مالكان خانه هاي خالي در هشت ماه سال جاري 
نس��بت به هفت ماه س��ال جاري افزايش چنداني 
نداش��ته اما نسبت به شش ماه نخست سال 1401 
حدود س��ه برابر شده اس��ت.هرچند طبق آخرين 
اطلاعات شناسايي خانه هاي خالي كه بر اساس قانون 
ماليات خانه هاي خالي مصوب آذرماه سال گذشته، 
مش��مول ماليات ش��ده اند )اگر واحد مسكوني در 
شهرهاي بالاي 100 هزار نفر بيش از 120 روز خالي 
از سكنه باشد، مشمول ماليات مي شود و به ازاي هر 
ماه بيش از زمان مذكور، ماهانه مشمول مالياتي بر 
مبناي ماليات بر درآمد اجاره به شرح ضرايب سال 
اول معادل ش��ش برابر ماليات متعلقه، س��ال دوم 
معادل 12 برابر ماليات متعلقه و س��ال سوم به بعد 
معادل 1۸ برابر ماليات متعلقه خواهد شد.( موفقيت 
آميز نبوده اس��ت، اما همچنان اين خانه ها يكي از 
منابع درآمدي مالياتي دولت محس��وب مي شوند. 
وظيفه شناسايي خانه هاي خالي بر عهده وزارت راه 
و شهرسازي از طريق سامانه املاك و اسكان گذاشته 
ش��ده اس��ت كه اين وزارتخانه با راه اندازي سامانه 
املاك و اس��كان نسبت به ثبت اطلاعات سكونتي 
افراد اقدام كرد و كس��اني كه در مهلت تعيين شده 
نتوانس��تند اين اطلاعات را ثبت كنند، خانه آنها به 
عنوان خاله خالي به س��ازمان امور مالياتي از سوي 
وزارت راه و شهرسازي معرفي شد. با اين حال به نظر 
مي رسد اين روند موفقيت آميز نبوده است و داوود 
منظور، رييس سازمان امور مالياتي نيز داوود منظور، 
رييس س��ازمان امور مالياتي نيز اخيرا اعلام كرده 
اس��ت با خود اظهاري نمي توان خانه هاي خالي را 
شناسايي كرد. به گفته وي، تاكنون ۵20 هزار ركورد 
خانه خالي توسط وزارت راه و شهرسازي ثبت شد كه 
از اين ميزان 216 اعتراض صورت گرفت كه همگي 
وارد بوده است. در هر حال اين خانه ها همچنان يكي از 
پايه هاي درآمدي دولت محسوب مي شوند. به طوري كه 
درآمد حاصل از ماليات بر واحدهاي مسكوني خالي از 
سكنه در شش ماه نخست سال جاري، 4۸۵ ميليون 
تومان بود كه در هفت ماه سال جاري به يك ميليارد و 
402 ميليون تومان رسيد. آمار هشت ماهه نيز نشان 
مي دهد كه ميزان ماليات دريافتي از اين خانه ها به 

يك ميليارد و 43۸ ميليون تومان رسيده است.

مديريت ناترازي انرژي
نيازمند فرماندهي واحد است

يك عضو كميس��يون انرژي مجلس شوراي اسلامي 
گفت: تا زماني كه يك فرماندهي واحد براي مديريت 
ناترازي انرژي و بهينه س��ازي مصرف در سطح كشور 
ايجاد نشده، راهي جز صرفه جويي در مصرف نداريم. 
فريدون عباسي با اشاره به ناترازي گاز در سطح كشور 
درباره راهكارهاي مديريت آن، بيان كرد: مشكل اصلي 
امروز كشور در اين حوزه انسجام مديريت است. بايستي 
در مسائل مهم كشور فرماندهي واحد داشته باشيم، بنده 
به اين دليل از لغت نظامي فرماندهي استفاده مي كنم 
چراكه اين ف��رد بايد داراي اختيارات ويژه اي باش��د تا 
زماني كه نظرات كارشناسي را گرفت دستور دهد و كار 
را جلو ببرد. مساله ناترازي در حوزه انرژي چه در حوزه 
برق و گاز و چه حوزه بنزين به ميزان توليد و مصرف آن 
باز مي گردد، زماني كه توليد به هر دليلي محدود شده 
و ما نتوانيم در حوزه توسعه اي سرمايه گذاري كنيم و 
ميزان مصرف نيز رشد داشته باش��د با ناترازي روبه رو 
خواهيم شد. وي در ادامه اظهار كرد: ما بايد همواره به 
دنبال منابع جديد جايگزين نيز باشيم. ما در هر دولتي 
به همه خانه ها گاز مي دهيم. در برخي از مناطق منطقي 
است كه گاز رساني انجام شود اما تا چه حد بايد اين مسير 
ادامه يابد؟ آيا زماني كه خانه ها را گاز كشي كرديم بايد 
صرفا از همين منبع انرژي گاز استفاده كنيم؟ سيمان و 
فولاد خود را نيز با گاز آن هم با قيمت پايين توليد كنيم 
و سپس اين محصولات را در بازارهاي جهاني بفروشيم 

و سود بيشتري را به جيب شركت هاي خاصي بريزيم.

رييسي در دستوري به سازمان برنامه و بودجه خواستار شد

رييس قوه قضاييه: 

آسيب شناسي پرواز تورم در خرداد 1401

فاصله ابلاغ و ابطال يك مصوبه خلاف قانون به حداقل برسد
رييس قوه قضاييه گفت: بايد س��ازوكاري تعبيه شود كه 
فاصله ابلاغ يك مصوبه خلاف قانون در يك دستگاه اجرايي 
تا ابطال آن مصوبه از ناحيه ديوان عدالت اداري به كمترين 
زمان ممكن برس��د. همزمان با چهل و يكمين سالگرد 
تأسيس ديوان عدالت اداري، حجت الاسلام والمسلمين 
محسني اژه اي، طي سخناني در جمع قضات و كاركنان 
اين مرجع، ضمن تبيين اصول مه��م 170 و 173 قانون 
اساسي، اظهار كرد: از اهداف مهم و اساسي ديوان عدالت 
اداري، حمايت از مردم، حقوق و منافع آنها و تضمين حقوق 
و منافع آحاد م��ردم – نه طبقه  و گروهي خاص- در برابر 
مامورين و دستگاه هاي حكومتي است تا اين حقوق و منافع 

مورد تعدّي و تعرض واقع نشود.
رييس قوه قضاييه تصريح ك��رد: كار ديوان عدالت اداري 
بايد ب��ه روز و دقيق و متقن باش��د؛ آراء و احكام صادره از 
ناحيه اين ديوان در حوزه رسيدگي به شكايات، تظلمات 
و اعتراضات مردم نسبت به كارگزاران، ماموران، واحدها و 
احياناً مصوبات و آيين نامه هاي دستگاه هاي حكومتي بايد 
فصل الخطاب باشد و بدون تأخير و به سرعت اجرايي شود. 
وي بيان داشت: بايد س��ازوكاري تعبيه شود كه فاصله 
ابلاغ يك مصوبه خلاف قانون در يك دستگاه اجرايي تا 
ابطال آن مصوبه از ناحيه ديوان عدالت اداري به كمترين 
زمان ممكن برسد. رييس قوه قضاييه افزود: اگر مصوبه 
و مقرره اي خلاف قانون در يك دستگاه اجرايي صادر و 
ابلاغ شود و مدت زماني از اجراي آن بگذرد و پس از آن، 
در نتيجه بررسي و ورود خود ديوان عدالت اداري يا ارايه 
دادخواست به ديوان، مبادرت به ابطال آن مصوبه خلاف 
قانون شود، اين امر واجد تبعات و پيامدهايي است؛ لذا 
ديوان بايد به صورت س��الانه يا 6 م��اه يك بار، برآوردي 
داشته باشد كه فواصل زماني ابلاغ مصوبات خلاف قانون 
در دستگاه ها تا ابطال آنها در ديوان چه ميزان بوده است 
و چه تبعات و پيامدهايي در نتيجه اجراي آن مصوبات 
خ��لاف قانون ايجاد و حادث ش��ده اس��ت.  رييس قوه 
قضاييه در ادامه بيان داش��ت: در مواردي، قوانين وضع 
شده، تفسيرپذير هستند و خيلي از صراحت و شفافيت 
برخوردار نيستند؛ در اينگونه موارد، ديوان عدالت اداري 
بايد دقت زيادي را براي تشخيص خلاف قانون بودن يا 
نبودن مصوبات دستگاه هاي اجرايي كه ناظر بر آن قانون 
تفسيرپذير هستند، صرف كند تا قدرت اقناع به وجود  آيد.

محس��ني اژه اي با اش��اره به آراي وح��دت رويه صادره 
از هي��ات عمومي دي��وان عدالت اداري، اظهار داش��ت: 
مصلحت انديش��ي در ديوان عدالت اداري جايز نيست؛ 

ديوان بايد به مرّ قانون عمل كند؛ براي نمونه، وقتي دو رأي 
متعارض از ناحيه شعب ديوان صادر شده و هيات عمومي 
ديوان مي خواهد بررسي كند كه كداميك از اين دو رأي، 
منطبق با قانون است، نبايد اين را مدنظر قرار دهد كه رأي 
»الف« چون به مصلحت است ولو آنكه منطبق با قانون هم 
نيست، ارجحيت پيدا كند؛ اتخاذ چنين رويه اي به ديوان 

عدالت اداري لطمه وارد مي كند.
رييس قوه قضاييه در ادامه با اشاره به دستور سال گذشته 
خود به مسوولان ديوان عدالت اداري براي تدوين جزوات 
و كتابچه هايي ناظر بر وظايف و مسووليت هاي قانوني هر 
دستگاه، اظهار داشت: ديوان عدالت اداري بايد بررسي كند 
كه اين جزوات و كتابچه ها و اين پژوهش ها و نشست ها با 
دستگاه هاي مختلف، چه ميزان در تحقق كامل و جامع 
هدف اساس��ي و اصلي ديوان كه همان تأمين و تضمين 
حقوق و منافع مردم و جلوگيري از ابلاغ مصوبات خلاف 

قانون در دستگاه ها است، موثر بوده است.
رييس دستگاه قضا تصريح كرد: مسوولان ديوان عدالت 
اداري سازوكاري تعبيه كنند تا در فواصل زماني تعيين 
شده، گزارش ميزان شكايات مردم از دستگاه ها و مصوبات 
خلاف قانون آنها منتش��ر شده و به اس��تحضار خود آن 
دستگاه و ساير دستگاه هايي كه در قانون مربوطه مدخليت 
و تأثير دارند، برسد؛ اين كار از خود قوه قضاييه آغاز شود؛ 
چ��را كه ما همواره اعتق��اد داريم كه بايد هم��ه امور را از 
خودمان شروع كنيم. رييس قوه قضاييه در ادامه با اشاره 
به موضوع ابطال مصوبات دستگاه هاي حكومتي در ديوان 
عدالت اداري و آمار موجود در اين زمينه مرتبط با ۸ ماهه 
سال جاري، اظهار داش��ت: ديوان عدالت اداري ضرورت 
دارد كه نس��بت به صدور و ابلاغ مصوب��ات خلاف قانون 
دستگاه هاي حكومتي، آسيب شناسي ها و بررسي هاي 
مقتض��ي و لازم را به عمل آورد تا از مي��زان بالاي اين امر 
جلوگيري و پيشگيري به عمل آيد. محسني اژه اي در ادامه 
بيان داشت: به هر ميزان كه در ديوان عدالت اداري تجهيز 
نيرو و قاضي صورت گيرد اما از ورودي پرونده ها به ديوان 
كاسته نشود، باز هم با مشكل اطاله دادرسي، فرسودگي 
نيرو و حجم بالاي پرونده ها مواجه خواهيم بود؛ لذا شما 
مسوولان و قضات ديوان بايد همّ وغم خود را مصروف اين 
موضوع كنيد كه با چه راهكارهايي از جمله اصلاح قانون يا 
اصلاح رويه ها مي توان از حجم ورودي پرونده ها به ديوان 
كاست.  رييس دستگاه قضا با اشاره به اهميت كاستن از 
فرآيندها در رسيدگي به پرونده ها در ديوان عدالت اداري 
و تاثير اين امر در جلوگيري از اطاله دادرس��ي ها، گفت: 

شما قضات و مس��وولان ديوان عدالت اداري بايد بررسي 
كنيد كه با همين ميزان نيرو و امكانات، چگونه مي توانيد 
مبادرت به تقليل و كاستن از فرآيندها در مراحل رسيدگي 
به پرونده ها كنيد؛ براي نمونه وقتي 100 نفر در اقصي نقاط 
كشور پيرامون موضوع واحدي دادخواست مي دهند، آيا 
حتماً الزام به ثبت همه اين 100 دادخواست وجود دارد يا 
مي توان با روش هاي ديگري در اين رابطه عمل كرد تا آن 
حقِ واحد دادخواهان در اين راستا، به سرعت محقق شود. 
رييس قوه قضاييه در همين راستا به اهميت اتقان آراء در 
شعب بدوي نيز اش��اره كرد و گفت: وقتي آراي صادره از 
ناحيه شعب بدوي ديوان عدالت اداري متقن باشند، در 
آن صورت شعب تجديدنظر مي توانند با سرعت بيشتري 
ب��ه اعمال نظر بپردازند و همين امر س��بب جلوگيري از 
اطاله دادرسي ها مي گردد.  وي با اشاره به مسووليت ها و 
كاركرد شعب مرتبط با امور اقتصادي، اراضي و شهرسازي 
ديوان عدالت اداري و اظهارات يكي از قضات ديوان ناظر 
بر نارضايتي بالاي مردم از عملكرد شهرداري ها تصريح 
كرد: شهرداري ها جزو آن دسته از دستگاه ها مي باشند كه 
ميزان مراجعان به آن، بيشتر از ميزان مراجعان به دستگاه 
قضايي است؛ ما بايد ابتدا بررسي كنيم كه آيا همه مراجعان 
به دستگاه قضايي از رفتار، رويه ها و سرعت و اتقان كار ما 
رضايت دارند يا خير؟ محسني اژه اي با اشاره به ضرورت 
ارايه لوايح دفاعيه متقن و مستند از ناحيه دستگاه هايي 
كه براي آنها در ديوان عدالت اداري پرونده مفتوح ش��ده 
است، گفت: شما قضات و مسوولان ديوان عدالت اداري 
مي توانيد در حوزه اصلاح قانون ناظر بر ضرورت اخذ نظر 
از معاونت هاي حقوقي هر دستگاه، هنگام صدور مصوبه  
از ناحيه آن دس��تگاه، از آن جهت كه اين مصوبه با قانون 
مغايرت نداش��ته باشد، منشأ اثر باشيد و بر اين موضوع و 
گزاره تاكيد كنيد كه معاون حقوقي هر دستگاه در زمره 
افراد توانا از حيث اشراف و تسلط به قوانين باشد.  رييس قوه 
قضاييه همچنين در اين جلسه به بيان نكاتي درخصوص 
موضوعاتي نظير »تناسب شعب بدوي و تجديدنظر ديوان 
عدالت اداري«، »ميزان آراء قطع��ي و غيرقابل اعتراض 
ديوان«، »دستورات موقت صادره از ناحيه ديوان و انطباق 
آنها با حق دادخواه پس از رس��يدگي ها«، »اصلاحات به 
عمل آمده در قانون ديوان«، »صيانت از قضات و كاركنان 
ديوان«، »كمبود قاضي و نيرو در اين نهاد«، »راهكارهاي 
كاهش ص��دور آراي متعارض از ناحيه ش��عب ديوان« و 
»روش هاي كاس��تن از درخواست اعمال ماده 7۹ قانون 
تشكيلات و آيين دادرسي ديوان عدالت اداري« پرداخت. 

پيش از س��خنان رييس ق��وه قضاييه، حجت الاس��لام 
والمسلمين مظفري رييس ديوان عدالت اداري با اشاره 
به تصويب طرح اصلاح قانون تشكيلات و آيين دادرسي 
ديوان عدالت اداري در روز 1۵ آذر س��ال جاري از س��وي 
مجلس شوراي اس��لامي، موضوع جذب نيرو را از جمله 
موارد مهم پيش بيني شده در اين قانون عنوان كرد و گفت: 
در طرح اصلاح قانون تش��كيلات و آيين دادرسي ديوان 
عدالت اداري، مجوز جذب نيرو از ميان فارغ التحصيلان 
دوره دكتري رشته هاي حقوق عمومي، حقوق اداري و ساير 

رشته هاي مرتبط به ديوان عدالت اداري داده شده است.
رييس ديوان عدالت اداري يكي از موارد موجود در طرح 
اصلاح قانون تشكيلات و آيين دادرسي ديوان عدالت اداري 
را راه اندازي معاونت حقوق عمومي در اين ديوان عنوان كرد 
و افزود: همچنين در اين طرح پيش بيني شده كه مصوبات 
كارگروه هاي زيرمجموعه شوراي عالي انقلاب فرهنگي 
و ش��وراي عالي فضاي مجازي در حدود مس��ائل اداري، 
در صلاحيت ديوان عدال��ت اداري قرار بگيرند. مظفري 
در خصوص روند رس��يدگي ديوان عدال��ت اداري به آراء 
كميسيون هاي ش��به قضايي نيز گفت: در طرح مصوب 
مجلس شوراي اسلامي پيش بيني شده كه رسيدگي به 
آراء كميسيون هاي شبه قضايي، به صورت يك مرحله اي 
در شعب تجديدنظر ديوان عدالت اداري انجام شود. رييس 
ديوان عدالت اداري در بخش ديگري از سخنان خود با بيان 
اينكه تعداد پرونده هاي معوقه اين ديوان به زير 30 فقره 
رسيده اس��ت، گفت: عمده اين پرونده ها مربوط به سال 
جاري و بخش كوچكي از آن مربوط به سال 1400 هستند.

مظفري افزود: اوقات رسيدگي به پرونده ها در شعب بدوي 
و تجديدنظر ديوان عدالت اداري كه از ابتداي برنامه ششم 
توس��عه بالاي ۹ ماه بود، در حال حاضر ب��ه حدود 3 ماه 
رسيده است. رييس ديوان عدالت اداري با بيان اينكه در ۸ 
ماهه نخست سال جاري نسبت به مدت مشابه سال قبل، 
شاهد افزايش يك و يك دهم درصدي ورودي پرونده به 
شعب بدوي، افزايش بيش از 6 درصدي ورودي به شعب 
تجديدنظر و افزايش 20 درصدي ورودي به شعب اجراي 
احكام بوديم، گفت: همچنين مي��زان ورودي پرونده به 
هيات عمومي ديوان عدالت اداري در ۸ ماه نخست سال 
جاري نسبت به مدت مشابه سال قبل، منفي 14 درصد بود. 
مظفري خاطرنشان كرد: در راستاي دستور سال گذشته 
رييس قوه قضاييه خطاب به ديوان عدالت اداري پيرامون 
اراي��ه گزارش عملكرد دس��تگاه ها به آنه��ا، اين گزارش  

عملكردها تاكنون به 10 وزارتخانه ارسال شده است.



زهرا سليماني|
عصر روز گذشته بود كه خبرگزاري ها خبر دادند قيمت 
هر قطعه س��كه امامي با 0.24 درصد افزايش نس��بت 
به روز گذش��ته، به عدد 178.290.000 ريال )حدود 
18ميليون تومان( دست پيدا كرد. هر قطعه سكه بهار 
آزادي نيز با قيمت 174.950.000 ريال معامله شد. 
در بازار آزاد اما اعلام ش��د، قيمت سكه به 18ميليون 
و 250ه��زار توم��ان و دلار به 37ه��زار و 100تومان 
صعود كرده اس��ت. اعداد و ارقام��ي كه افكار عمومي و 
فعالان اقتصادي حتي پس از ثب��ت آن با ترديد به آن 
مي نگريستند و وقوع آن را باور نداشتند. در واكنش به 
اين تحولات برخي فعالان رسانه اي ديروز از تغييرات 
قريب الوق��وع در راس هرم بانك مرك��زي خبر دادند. 
زمزمه هايي كه تجربه ثابت كرده، هيچ بعيد نيست به 
زودي رنگ واقعيت به خود بگيرد و فرد جديدي راهي 
ساختمان ميرداماد شود. اما نوسانات ديروز بازار، تنها به 
سكه اختصاص نداشت و اخبار از كف بازار ارزي كشور 
حاك��ي از افزايش نرخ دلار نيز هس��ت.  هرچند بانك 
مركزي روز گذشته از ثبت نرخ رسمي دلار خودداري 
كرده بود، اما بر اس��اس پيگيري هاي خبرنگار تعادل 
از برخ��ي صرافي ها، نرخ دلار به ب��الاي 36هزار تومان 
رسيده اس��ت. اعداد و ارقامي كه باعث شد بسياري از 
تحليلگران و اقتصاددانان عملكرد بانك مركزي را در 
نظام پولي و مالي كشور زير سوال ببرند. پيمان مولوي 
يكي از اين اقتصاددانان بود كه اعلام كرد: »من نمي دانم 
چرا از افزايش دلار و ريزش ريال ش��وكه مي ش��ويد؟ 
وقتي موتور تورم در مملكت روشن است، ريال هر روز 
بي ارزش تر خواهد شد...« مولوي در ادامه به نقش بانك 
مركزي در بروز اين مشكلات اشاره كرده و نوشته: » بانك 
مركزي برنامه مشخصي براي كنترل تورم ندارد.«در 
واقع اش��اره كارشناسان اقتصادي متوجه نقشي است 
كه بانك مركزي در بروز اين مش��كلات ساختاري در 

اقتصاد ايران دارد. 

مشكلاتيكهوسعتمييابند
از ابتداي زعامت علي صالح آب��ادي بر راس هرم بانك 
مركزي بسياري از تحليلگران در گفت وگو با رسانه ها 
اين انتخاب را اشتباه ارزيابي كردند. روند تحولات بعدي 
نيز نشان داد صالح آبادي كه پيش از اين تنها مديريت بر 
بورس در رزومه او ثبت شده بود، قادر به ايجاد تحول در 

بازارهاي پولي و مالي كشور نيست. آلبرت بغزيان يكي 
از همين اقتصاددانان است كه در گفت وگو با »تعادل« 
اعلام كرد: »چطور ممكن اس��ت، ف��ردي كه اقتصاد 
نخوانده است؛ دركي از واقعيت هاي نظامات پولي، بانكي 
و مالي ندارد، بتواند در بانك مركزي موفق باشد. نهايت 
تجربه اين فرد در سازمان بورس است، بانك مركزي اما 
دنياي متفاوتي است، فردي كه در اين نهاد حضور دارد 
بايد اقتصاد كلان را بشناسد، تجربيات عيني و عملي از 
نظامات مالي پولي داشته باشد و... تا بتواند اين كشتي 
را از بحران ها دور نگه دارد.« اما دولت س��يزدهم بدون 
توجه به اين هش��دارها و تذكارها، صالح آبادي را براي 
اين پس��ت انتخاب كرد تا اقتصاد ايران وارد دوره اي از 
نوسانات پي در پي شود. در آن زمان اعلام شد، انتخاب 
علي صالح آبادي با هماهنگي شخص رييس جمهور و 
در مرحله بعد خاندوزي انجام شده تا فردي كه سكان 
هدايت اين پست را به دس��ت مي گيرد كاملا با دولت 
هماهنگ بوده و مشكلي در مسير استقراض و چاپ پول 
مورد نياز دولت ايجاد نكند. با گذشت حدود 17ماه از 
تشكيل كابينه اما به نظر مي رسد كه دولت متوجه اشتباه 
خود شده است. ش��ايد هم براي مشكلات اقتصادي و 
معيش��تي فعلي، دولت نياز به قرباني دارد و چه كسي 
بهت��ر از علي صالح آبادي براي اي��ن تغيير و تحولات؟ 
فردي كه به راحتي مي توان كاسه كوزه هاي مشكلات 
را بر سر او شكس��ت و با تغيير او فرصت بيشتري براي 
دولت خريد. افرادي كه نامزد جايگزيني علي صالح آبادي 
شده اند، چندان غريبه نيستند؛ شمس الدين حسيني 
)نماينده مجلس يازدهم(، محمدرضا فرين )مديرعامل 
بانك ملي( و زاهدي وفا )سرپرس��ت قبلي وزارت كار( 
چهره هايي هس��تند كه براي اين پست در نظر گرفته 

ش��ده اند. اما زمان ب��راي دولت به س��رعت مي گذرد 
و ض��رورت اصلاح امور اقتصادي به ش��دت احس��اس 
مي شود. دس��ت دولت اما در برنامه ريزي و اجرا خالي 

به نظر مي رسد.

سايهروشنهايمحمدرضافرزين
محمدرضا فرزين، اول آبان ماه س��ال 1400 به سمت 
مديرعاملي بانك ملي ايران منصوب ش��د. بسياري او 
را مجري اصلي طرح هدفمندسازي يارانه ها در ايران 
قلمداد مي كنند. طرحي كه در زمان احمدي نژاد اجرا 
شد و مشكلات فراواني را ايجاد كرد. فرزين، اقتصاددان 
و از دانشياران دانشگاه علامه طباطبايي ايران است. او 
متولد سال 1344 در كاشان است. وي در رشته اقتصاد 
نظري در دانشگاه شهيد بهشتي تهران تحصيل كرده 
و سپس از دانشگاه علامه طباطبايي، دكتراي اقتصاد 
در گرايش بخش عمومي و تجارت جهاني دريافت كرد. 
محمدرضا فرزين، در دوران رياست جمهوري محمود 
احمدي ن��ژاد، از 8 خرداد 1391 ت��ا 14 مهر 1392، 
مديرعامل و عضو هيات عامل صندوق توس��عه ملي 
ايران شد. از آذر 98 تا آبان 1400 نيز مديرعاملي بانك 
كارآفرين را در اختيار داشت. او از اول آبان 1400 نيز به 
سمت مديرعاملي بانك ملي منصوب شد. او همچنين 
سابقه دبيري ستاد هدفمندي يارانه ها در دولت دهم 
را نيز در كارنامه دارد. يكي از ويژگي هاي فرزين ارتباط 
نزديكي است كه او با محمود احمدي نژاد داشت. اين 
ارتباط تنگاتنگ به اندازه اي است كه سال 95 در واكنش 
به اظهارنظر انتقادي مقامات دولت روحاني در خصوص 
اينكه احمدي نژاد قصد داشت ايران را به ونزوئلا بدل 
كند به ميدان آمد و اعلام كرد: » طرفداران تشابه ايران 

با ونزوئلا به مساله پرداخت هاي اجتماعي )يارانه( در 
دو كشور اشاره مي كنند. چاوز مبتني بر ديدگاه هاي 
سوسياليس��تي علاقه مند به ارايه خدمات اجتماعي 
مجاني به طبقات فقير بود. آقاي دكتر احمدي نژاد نيز 
به پرداخت در طبقات فقير علاقه زيادي داش��ت و در 
هر برنامه اقتصادي نهايتا اين فكر را كه همراه با توزيع 
مجدد در درآمد بود دنبال مي كرد. اما تفاوت اساسي 
اين دو برنامه اين بود كه خدمات اجتماعي چاوز توسط 
درآمد نفت صادراتي تامين مالي مي ش��د و يارانه ها از 
محل اصلاح قيمت فروش حامل هاي انرژي به مردم 
تامين مالي ش��د.« او از ماموريت ويژه احمدي نژاد به 
خودش در س��ال 90 خبر مي دهد تا تج��ارب ايران از 
پرداخت هاي يارانه اي به ونزوئلا منتقل ش��ود. برخي 
معتقدند احتمال حضور فرزين به نسبت ساير گزاره ها 
با توجه به تجربياتي ك��ه در حوزه پرداخت هاي يارانه 

دارد، بيشتر است.

شمسالدينحسيني
مرديبرايتمامفصولاصولگرايي

بس��ياري از تحليلگران دولت رييس��ي را دولت سوم 
احمدي نژاد مي دانند. حضور تعداد زيادي از چهره هاي 
اجراي��ي دولت هاي نهم و دهم در اين دولت، نش��ان 
مي ده��د، اين قي��اس، قي��اس مع الفارقي نيس��ت. 
ش��مس الدين حس��يني نيز چهره اي اس��ت كه در 
دولت هاي نهم و دهم در شمايل وزير اقتصاد فعاليت 
كرده اس��ت. قبل از حض��ور در دول��ت احمدي نژاد، 
حسيني از س��ال 1374 تا 1377 به عنوان مديركل 
حوزه رياست و بين الملل سازمان برنامه و بودجه كشور 
فعاليت داشت و به طور همزمان از سال 1375 تا 1377 

هماهنگ  كننده ملي پروژه هاي دفتر عمران سازمان 
ملل متحد بود. نهايتا در روز سه شنبه 15 مرداد 1387، 
با ارايه پيشنهاد وزارت او توسط محمود احمدي نژاد 
)در سه شنبه 8 مرداد( به مجلس، موفق به كسب راي 
اعتماد از مجلس به عنوان وزير وزارت امور اقتصادي 

و دارايي شد.
 بعد از انتخابات 84 ش��مس الدين حسيني به اين فكر 
افتاد كه ايده مهدي كروبي براي يارانه هاي نقدي را با 
هدفمندي مورد نظر استاد راهنماي خود درآميزد و با 
محاسباتي كه انجام داد، ديد مي شود قيمت حامل هاي 
انرژي را اضافه كرد و به جاي يارانه غيرمستقيم، يارانه 
نقدي و مستقيم پرداخت. اين در حالي بود كه در دولت 
اول محمود احمدي نژاد، وزارت اقتصاد و دارايي به داوود 
دانش جعفري يكي از نزديكان محسن رضايي سپرده 
ش��ده بود. اما آرام آرام حسيني توانست به عنوان مرد 

اقتصادي دولت احمدي نژاد خود را مطرح كند.

زاهديوفا؛بدونراياعتماد
طبيعي اس��ت زاهدي وف��ا كه مجلس يك ب��ار راي 
عدم اعتماد به او داده اس��ت، بار ديگر به او راي بدهد. 
محمدهادي زاهدي وفا، سياستمدار ايراني است كه 
سرپرستي وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي در دولت 
س��يزدهم را برعهده داشت. او قبلا معاون هماهنگي 
و نظارت اقتصادي و زيربناي��ي محمد مخبر، معاون 
اول دولت س��يد ابراهيم رييس��ي و در دولت محمود 
احمدي نژاد معاون اقتصادي وزير اقتصاد و همچنين 
عضو ستاد تدابير ويژه اقتصادي شوراي عالي امنيت 
ملي و ش��وراي عالي تامين اجتماعي بود. او دانشيار 
گروه اقتصاد نظري و رييس س��ابق دانشكده معارف 
اسلامي و اقتصاد دانشگاه امام صادق است. وي داراي 
كارشناسي ارشد معارف اسلامي و اقتصاد از دانشگاه 
امام صادق و دكتراي اقتصاد از دانشگاه اتاوا است. او در 
زمان تصدي سعيد جليلي، عضو تيم مذاكره كنندگان 
هسته اي ايران بود. ماجراي حضور فرزندانش در كانادا 
در آستانه معرفي به مجلس براي اين چهره حاشيه هاي 
فراواني را ايجاد كرد. به نظر مي رسد بيشتر چهره هايي 
كه براي جانش��يني علي صالح آبادي مطرح شده اند 
از پيش��ينه هاي مرتبط با يارانه هاي نقدي برخوردار 
هستند، بايد ديد با تغيير افراد مي توان كشتي توفان زده 

اقتصاد ايران را از گرداب حوادث پيش رو عبور داد.

اخبار

ادامه از صفحه اول

تداومبلاتكليفيرجيستري
آيفون۱۴

همچنان تصميمي براي رجيستر شدن آيفون 14 گرفته 
نشده، اما اين مدل تلفن همراه در بازار بسته به ويژگي هاي 
آن، از نزديك به 52 تا 99 ميليون تومان فرخته مي شود. 
تقريبا از مهر ماه آيفون 14 وارد ايران شد. اما پيگيري ايسنا 
نشان مي دهد كه بعد از گذشت بيش از دو ماه هنوز خبري 
از رجيستر شدن اين كالا نيست. به گزارش ايسنا، طبق 
اظهارات قبلي عاليان، سخنگوي انجمن واردكنندگان 
موبايل، تبلت و لوازم جانبي، موبايل هاي آيفون 14 كه در 
حال حاضر در بازار هس��تند به صورت قاچاق يا از طريق 
رويه مسافري به كشور وارد شده و رجيستر نشده است. 
گفتني اس��ت هر كالايي كه از طريق رويه مسافري وارد 
شود، اگر در گمركات اظهار شده باشد، مي تواند رجيستر 
شود، اما اگر اظهار نشده باشد، غيرقانوني است و رجيستر 
هم نمي شود. اما در حال حاضر مساله اين است كه اصلًا 
رجيستر شدن يا نشدن آيفون 14، تعيين تكليف نشده 
است. البته اگر كالايي به صورت قانوني از رويه مسافري 
وارد شده باشد، اجازه استفاده تجاري ندارد و نبايد خريد و 
فروش شود. اما در اين زمينه خلأ قانوني وجود دارد و اين 
كالاها در بازار فروخته مي شوند. او همچنين هشدار داده 
بود كه فروشندگان و مردم از خريد و فروش كالايي كه از 
رجيستر شدن آن اطمينان ندارند و كد رجيستري ندارد، 
اجتناب كنند. چرا كه اگر اين موبايل ها رجيستر نشود، 
به عنوان دستگاه ثانويه اي كه در شبكه ارتباطي كشور 
فعال نخواهد شد، قابل استفاده است. اين شرايط در حالي 
است كه موبايل هاي آيفون 14 در بازار و فضاي مجازي به 
فروش مي رسد. بررسي قيمت ها در فضاي مجازي نشان 
مي دهد كه آيفون 14 بسته به ويژگي هاي آن، از حدود 
52 تا 99 ميليون تومان قيمت دارد. پيشتر گمانه زني هايي 
از تصميم گيري درباره رجيستر شدن آيفون 14 در آذر 
ماه منتشر شده بود، اما تا لحظه نوشته شدن اين گزارش 

تصميمي در اين رابطه گرفته نشده است.

ايران،چينومنطقاقتصاد
 خاورميانه باش��د. همي��ن موضوع باعث ش��ده از چند 
سال قبل اين كش��ور عربي جاي ايران را در رده نخست 
شركاي تجاري چين در منطقه بگيرد و در واقع سفر اخير 
رييس دولت پكن به رياض نه براي آغاز كه براي توسعه 
همكاري ها انجام شد.  چيني ها در سال هاي گذشته نيز 
نشان داده اند كه تنها اولويت شان به دست آوردن حداكثر 
منافع ممكن اس��ت و در اين مسير با هيچ كشوري عقد 
اخوت نبسته اند. از عدم وتو قطعنامه هاي شوراي امنيت 
س��ازمان ملل عليه اي��ران در دوره احمدي نژاد گرفته تا 
عدم حضور ش��ركت هاي چيني در اقتصاد ايران پس از 
خروج ترامپ از برجام - آن هم در شرايطي كه پكن بارها 
مخالفت خود با تحريم هاي ايران را نش��ان داده بود - به 
خوبي مشخص مي كند كه اگر ايران قصد تبديل شدن 
به شريك تجاري و استراتژيك چين را دارد، بايد براي اين 
كشور منافع خاص اقتصادي را تامين كند و شايد مقدمه 
آن، احياي برجام و پيوس��تن اف اي تي اف و امكان پذير 
كردن صادرات گس��ترده و طولاني مدت نفت باشد، در 
غير اين صورت احتمال آنكه چين به دور از ايران، توافقات 
اقتصادي جديدي را با ديگر رقباي منطقه اي ما نهايي كند، 

بسيار بالا خواهد بود.

اختلافهادربازار
 ديگر نمي توان كاري ك��رد. كاهش اختلاف دلار نيما و 
بازار آزاد در نهايت بر زندگي مردم اثر خواهد گذاش��ت. 
بنابراين هرقدر به سمت دلارهاي چند نرخي كشيده شود 
موضوع  بدتر مي شود. تجربه اين موضوع هم وجود دارد 
و ارز 4200 توماني با اين نيت به وجود آمد كه اثر افزايش 
نرخ دلار در سفره هاي مردم احساس نشود اما يك سال 
هم نشد كه تورم شديدي شكل گرفت و چند نرخي شدن 
دلار باعث افزايش رانت شد. در آغاز كه دلار نيما تعريف 
شده بود اختلاف  بازار آزاد با دلار نيما 5 تا 10 درصد بود و 
بانك مركزي بايد سرعت رشد دلار نيما را افزايش دهد و 
اختلاف دلار نيما و بازار آزاد را به حداقل برساند. مطمئنا 
با اين اتفاق تقاضاي واردات كمتر  مي شود و دولت و بانك 

مركزي مي توانند نرخ دلار بازار آزاد را نيز كنترل كنند.

گراني۱0ميليونتوماني
كوييكبرايآپشناضافه!

روز گذش��ته ف��روش فوق العاده دو محصول س��ايپا دو 
محصول كوييك پلاس با گيربكس اتوماتيك و س��ايپا 
151ويژه متقاضيان عادي و ويژه مادران آغاز شد. نكته 
قابل توج��ه در اين ط��رح فروش تغيي��رات قيمتي دو 
محصول وانت 151 و كوييك پلاس اتوماتيك اس��ت به 
 نحوي كه در طرح فروش آبان ماه اين محصولات قيمت 
وان��ت 151،160 ميليون و 745 ه��زار تومان و كوييك 
پلاس اتوماتيك 278 ميلي��ون و 40 هزار تومان بود اما 
در طرح فروش فوق العاده كه از ديروز آغاز ش��ده، اين دو 
محصول با قيمت ه��اي 169 ميليون و 871 هزار تومان 
)وانت 151( و 287 ميليون و 850 هزار تومان )كوييك 
پلاس اتوماتيك( عرضه مي شوند. بر همين اساس وانت 
س��ايپا 9 ميلي��ون و 226 هزار توم��ان و كوييك پلاس 
اتوماتيك 10 ميليون و 23 ه��زار تومان افزايش قيمت 
داشته است. كس��ب اطلاع تسنيم از سايپا در خصوص 
دلايل اين تغييرات قيمتي نش��ان مي دهد سايپا مجوز 
افزايش قيم��ت اين دو خودرو را كس��ب كرده اس��ت. 
تسنيم در اين باره نوشت: از دلايل اين تغييرات قيمتي 
نشان مي دهد سايپا مجوز افزايش قيمت اين دو خودرو 
را كسب كرده اس��ت اما هنوز مشخص نيست آيا ساير 
محصولات س��ايپا هم به زودي ش��اهد افزايش قيمت 
خواهند ش��د يا خير! اما در خبري در گفت وگويي كه با 
توكلي لاهيجاني، مديركل دفتر صنايع خودرويي وزارت 
صمت انجام داده بود، آورده اس��ت: هيچ افزايش قيمتي 
صادر نشده و اين تغييرات قيمتي در محصول كوييك 
پلاس اتوماتيك مربوط به افزايش آپشن هاي اين خودرو 
است. وي افزود: قرار بود سايپا پيش از فروش فوق العاده 
اين محصول جزييات آپشن ها را اعلام كند كه اين موضوع 

انجام نشده است.

»تعادل«تغييراتمحتملدربانكمركزيرابررسيميكند

براساسشنيدهها،محمدرضافرزين،سيدشمسالدينحسينيوزاهديوفابرايجايگزينيصالحآباديمطرحهستند

درنيمهاولسالجاري

موسم تغييرات  در تيم  اقتصادي دولت 

بودجهعمرانيتاوانعدمتحقق۲۷درصدازمنابعبودجهراداد!
بر اس��اس جديدترين گزارش مرك��ز پژوهش هاي 
مجلس از عملكرد بودجه در نيمه اول س��ال 1401، 
73درص��د از مناب��ع و 74درصد از هزينه ها نس��بت 
به مصوب 6ماهه قانون بودجه محقق ش��ده اس��ت. 
به دليل عدم تحق��ق 27 درصد از مناب��ع بودجه در 
ش��ش ماهه ابتدايي س��ال، دولت به كنترل مخارج 
خ��ود از طريق كاه��ش تخصيص اعتب��ارات تملك 
دارايي هاي س��رمايه اي اقدام كرده است. به گزارش 
اقتصادآنلاين؛ يكي از مهم ترين چالش هاي بودجه كه 
نظام سياست گذاري مالي كشور را مختل كرده، افزايش 
هزينه هاي اجتناب ناپذير )شامل هزينه هاي جبران 
خدم��ت كاركنان، بازپرداخت بدهي ه��اي دولت در 
قالب اوراق يا بدهي به نهادهاي عمومي غيردولتي نظير 
صندوق هاي بازنشستگي و...( است كه بخش عمده 
منابع بودجه را بلعيده و سهمي براي ساير كاركردهاي 
بودجه كه در شرايط كنوني اقتصاد اهميت ويژه اي دارد، 
باقي نگذاشته است. مركز پژوهش هاي مجلس شوراي 
اسلامي در گزارشي ضمن آسيب شناسي كلان بودجه 
دولت براي كاركردهاي اصلي خود، اصلاحات اساسي 
مورد نياز براي بهبود رويه بودجه ريزي، پوشش كسري 
بودجه و اقدام هاي تحولي در برخي حوزه ها ارايه شده 

كه قابل پيشبرد در بودجه سال 1402 است.

مرورتغييراتازلايحهتاقانونبودجه
سال۱۴0۱

لايحه بودجه س��ال 1401 با س��قف 13720 هزار 
ميلي��ارد ريال در منابع عمومي به مجلس ارس��ال 
شد و در نتيجه تغييرات انجام شده با رقم 13941 
هزار ميلي��ارد ريال به تصويب رس��يد. درآمدهاي 
پيش بيني ش��ده دولت در س��ال 1401 از حدود 
6644 هزار ميليارد ري��ال )در لايحه بودجه( پس 
از اصلاحات مجلس شوراي اسلامي به رقم 6977 
هزار ميليارد ريال افزايش يافت )333 هزار ميليارد 
ري��ال افزايش نس��بت به رق��م لايح��ه(. واگذاري 
دارايي هاي س��رمايه اي نيز با 1112 هزار ميليارد 
ري��ال افزايش مع��ادل 5196 هزار ميلي��ارد ريال 
مصوب ش��د. همچنين رديف واگذاري دارايي هاي 
مال��ي به رغم افزاي��ش اندك مجوز ميزان انتش��ار 
اوراق به دليل عدم صدور مجوز استقراض دولت از 
صندوق توس��عه ملي به ميزان 1224 هزار ميليارد 
ريال كاهش يافته اس��ت. بخش اعظم اين كاهش 
منابع عمومي )دليل اصلي اين كاهش، عدم صدور 
مجوز اس��تقراض از صندوق توسعه ملي در بودجه 
1401 توس��ط مقام معظم رهبري ب��ود( از طريق 
افزايش مقدار و قيمت فروش نفت )افزايش واگذاري 
دارايي هاي سرمايه اي( جبران شد. در جدول شماره 
2 گزارش مركز پژوهش ه��اي مجلس، رديف هاي 
اصلي قانون بودجه س��ال 1401 ب��ا لايحه دولت 

مقايسه شده است.

نمايكليازوضعيتبودجهدرششماهه
ابتداييسال

در جدول 3 گزارش عملكرد منابع و مصارف كل سال و 
شش ماهه سال 1401 ارايه شده است. در اين جدول 
همچنين درصد وصول منابع بودجه نسبت به مصوب 

شش ماهه و كل سال ارايه شده است.

بودجهعمرانيتاوانعدمتحقق۲۷درصد
ازمنابعبودجهراداد!

مهم ترين ن��كات اين جدول در بخ��ش تحقق منابع 
بودجه به شرح ذيل است: 

به صورت كلي منابع محقق شده در شش ماهه ابتدايي 
س��ال، 73 درصد مصوب ش��ش ماهه اول سال است. 
بنابراين 27 درصد منابع در اين برهه تحقق نيافته است. 
درآمدهاي مالياتي و واگذاري اوراق مالي اس��لامي در 
چهارماهه نخست سال بالاترين درصد تحقق )به ترتيب 
99 درصد و 120 درصد( را نسبت به مقدار مصوب شش 
ماهه دارن��د.  عوارض گمركي تنها به ميزان 32 درصد 
از رقم مصوب 6 ماهه و 16 درصد از رقم مصوب س��ال 
1401 وصول شده است. يكي از مهم ترين دلايل اين 
عدم تحقق، كاهش نرخ تعرفه گمركي كالاهاي وارداتي 

دولت در ابتداي س��ال 1401 است. عدم صدور مجوز 
واردات خودرو نيز ب��ر عدم تحقق درآمدهاي گمركي 
موثر بوده است. تنها 56 درصد از منابع حاصل از نفت 
و گاز و ميعانات مصوب ش��ش ماهه بودجه عمومي در 
186 روز ابتداي سال محقق شده است كه نشان دهنده 
بيش برآورد اين منبع در قانون بودجه سال 1401 است. 
شايان ذكر اس��ت كه قيمت نفت در بازارهاي جهاني 
بسيار بالاتر از س��طح فروض بودجه )70 دلار( بوده و 
لذا مشخص اس��ت كه ميزان صادرات از يك ميليون و 
چهارصد هزار بشكه پيش بيني شده در قانون بودجه 

فاصله زيادي داشته است.
تحقق منابع حاصل از واگذاري ش��ركت هاي دولتي 
و س��اير واگذاري ها در چهارماهه سال 1401 تقريباً 

صفر است. 
مهم ترين نكات مصارف دولت در شش ماهه ابتدايي 

سال نيز به شرح زير است: 
81 درصد اعتبارات هزينه اي مصوب بودجه در شش 
ماهه اول س��ال 1401 پرداخت شده است. در شش 
ماهه ابتدايي س��ال بالغ بر 264 ه��زار ميليارد تومان 
براي حقوق و مزاياي مستمر كاركنان و بازنشستگان 
پرداخت شده است. 36 هزار ميليارد تومان از اعتبارات 

تملك دارايي هاي سرمايه اي مصوب شش ماهه سال 
)معادل 27 درصد ش��ش دوازدهم( پرداخت ش��ده 
است. اين موضوع بيانگر كمبود منابع در اختيار براي 
پيشبرد طرح هاي تملك دارايي هاي سرمايه اي است و 
ضرورت اولويت بندي در تصويب اعتبارات اين طرح ها 
و همچنين استفاده از ظرفيت سرمايه گذاري بخش 
خصوصي در تكميل زيرساخت هاي كشور را دوچندان 
مي كند. به دليل عدم تحقق 27 درصد از منابع بودجه 
در ش��ش ماهه ابتدايي سال، دولت به كنترل مخارج 
خ��ود از طريق كاه��ش تخصيص اعتب��ارات تملك 
دارايي هاي س��رمايه اي اقدام كرده است. لذا در شش 
ماهه ابتدايي س��ال 1401 تنها 6 هزار ميليارد تومان 
تفاوت بي��ن منابع و مصارف وج��ود دارد كه حكايت 
از عدم اس��تفاده دولت از تأمين مالي تورم زا در سال 
1401 دارد. شايان ذكر است كه بار مالي منتقله از سال 
1400 ناشي از تنخواه دريافتي دولت از بانك مركزي 
با دريافت دو مجوز مجزا به س��ال 1401 منتقل شده 
است و براي تس��ويه آن در سال جديد دولت از مجوز 
ماده )125( قانون محاسبات عمومي حدود 27 هزار 
ميليارد تومان منابع دريافت كرده اس��ت كه تا پايان 

سال بايد تسويه شود.

پيشبينيمنابعومصارفبودجهعمومي
وهدفمندسازييارانههاتاانتهايسال۱۴0۱

در جدول 4 پيش بيني تحقق منابع بودجه عمومي در سال 
1401 ارايه ش��ده اس��ت. مطابق با برآورد انجام شده براي 
پرداخت مصارف معين شده در قانون بودجه تا انتهاي سال، 
دولت حدود 300 هزار ميليارد تومان كس��ري منابع دارد. 
ش��ايان ذكر اس��ت كه مطابق رويه فعلي دولت پيش بيني 
مي ش��ود اين كس��ري از طريق عدم تخصي��ص مصارف 
قابل اجتن��اب كاهش يابد. در ج��دول 5 پيش بيني منابع 
هدفمندسازي يارانه ها تا پايان سال 1401 ارايه شده است. 
بر اين اساس پيش بيني مي شود 83 درصد منابع هدفمندي 
محقق شده و با لحاظ منابع انتقالي از سال گذشته )37 هزار 
ميليارد تومان( حدود 105 هزار ميليارد تومان عدم تحقق 
داشته باشد. از آنجايي كه سياست پرداخت يارانه اي جايگزين 
ارز ترجيحي دولت، هزينه اي بيش از منابع تعيين شده در 
قانون بودجه خواهد داشت، لذا از محل اجراي اين سياست 
حدود 70 هزار ميليارد تومان به مصارف هدفمندي افزوده 
مي ش��ود. در نتيجه براي تأمين همه مصارف درج شده در 
تبصره »14« دولت به 175 هزار ميليارد تومان منابع جديد 
نياز خواهد داشت كه البته همه ساله بخشي از اين كسري از 
طريق عدم تخصيص مصارف قابل اجتناب، جبران مي شود.
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عواملي مختلفي روي بورس تهران تاثير دارد كه تغيير 
اساسي اين مولفه ها مي تواند مسير بازار سرمايه را تغيير 
دهد. براي نمونه بازارهاي جهاني تاثير بسزايي روي 
معاملات بورس دارد و مي تواند مسير معاملات را تغيير 
داده و به نوعي معاملات را مثبت يا منفي كند. در چند 
هفته اخير تالار شيشه اي رشدهاي مقطعي داشت و 
توانست هفته هاي متوالي رشدهاي يك تا 10 درصدي 
را ثبت كند؛ بسياري از كارشناسان عقيده دارند كه اين 
رشدهاي مقطعي ناشي از افزايش قيمت هاي بازارهاي 

جهاني بوده است. 
كاموديتي ه��ا و بازارهاي جهاني پ��س از تجربه هاي 
نوسان هاي شديد اكنون به آرامش نسبي رسيده است 
و كاهش يا افزايش آنچناني را تجربه نمي كند. اكنون 
بازار به دو قسمت تقسيم شده در يك سو خوش بيني ها 
براي كاهش شدت سياست هاي انقباضي بانك مركزي 
و همچنين تعديل محدوديت هاي كرونايي كش��ور 
چين و بازگشت تقاضاي ميزان مصرف كاموديتي ها 
خودنمايي مي كند اما در سوي ديگر بازار چشم انداز 
ركودي ب��راي آينده نه چن��دان دور اقتصادي اجازه 

گام هاي بلند به آن را نمي دهد.
بر اساس نوشته فرداي اقتصاد فدرال رزرو پس از يك 
افزايش نرخ بهره تاريخي طي س��ال ۲0۲۲، اين نرخ 
را به ۴ درصد رس��اند كه از سال ۲00۷ بي سابقه بود و 
تحليل ها از افزايش آن تا ۵ درصد در سال آينده خبر 
مي دهند. اگرچه در آخرين نشست اين بانك مركزي 
عنوان شد كه سياست گذاران تصميم بر كاهش شتاب 
افزايش ها در دورهاي بعدي دارند اما به نظر مي رسد كه 
متغيرهاي اقتصادي اكنون از احتمال بالاي يك ركود 
جهاني خبر مي دهند. در كنار اين موضوع مي توان به 
تداوم جنگ روسيه و اوكراين و مشكلات عرضه و تقاضا 
در آن سمت نيز اشاره كرد. همين موضوع تا حدي باعث 
شده است كه آينده قيمتي كاموديتي ها به اندازه كافي 
شفاف نباشد و س��رمايه گذاران بورس تهران با ابهام 
زيادي به سهام و گروه هاي كاموديتي محور نگاه كنند 
كه بخش زيادي از ركود اين روزهاي صنايع بزرگ را 

شامل مي شود.
به گفته تحليلگران  Commerzbank، در حالي كه 
از موارد جديد مبتلا به كرونا در چين نسبت به روزهاي 
اوج آن كاسته شده و دولت هاي محلي آسان تر به رفع 
محدوديت كرونايي مي پردازن��د، اما اين موارد لزوما 
به بازگشت س��ريع اقتصاد چين به مسير رشد منجر 
نمي شود. مرحله اوليه بازگش��ايي احتمالا بسيار پر 
دست انداز خواهد بود؛ با كاهش محدوديت ها، احتمالا 
چين با ش��يوع مجدد كرونا مواجه مي ش��ود. به اين 
ترتيب بازگشت به شرايط عادي زمان بر خواهد بود. در 
اين شرايط احتمال يك بازگشت قوي در كوتاه مدت 
وجود دارد، اما اين رويه ادامه  دار نمي شود. به اين ترتيب 
مي توان احتمال داد كه بازگشت چين به روال عادي 

احتمالا تا نيمه دوم سال ۲0۲3 به طول مي انجامد.
در گروه ه��اي بزرگ علاوه بر اث��ر قابل توجهي كه 
ن��رخ كاموديتي ه��ا دارد، يك عامل مه��م ديگر به 
ن��ام دلار وجود دارد كه اين روزها ش��رايط خاصي 

را دنبال مي كند. در همين ابتدا بايد توجه كرد كه 
اصلي ترين نرخ تاثيرگذار بر سودآوري شركت هاي 
صادراتي كش��ور، نرخ دلار نيما است كه اكنون بار 
ديگر فاصله نزديك به 30 درصدي با نرخ بازار آزاد 
دارد. دلار نيما پس از آنكه دلار بازار آزاد در آبان ماه 
سقف قيمتي قبلي خود را شكست و به ركورد جديد 
3۶۸00 توماني رسيد، نتوانسته است با همان قدرت 
رش��د كند و با وجود عبور از ن��رخ ۲۸ هزار توماني، 
هنوز فاصله معناداري با فردوسي دارد كه مشكلات 

بسياري را براي صادركنندگان ايجاد مي كند.
بس��ياري از كارشناس��ان اعتقاد دارند كه دولت پس 
از ح��ذف ارز ۴۲00 توماني، در حال جايگزيني آن با 
دلار نيماس��ت و اجازه رش��دي همپا با نرخ آزاد را به 
آن نمي ده��د. اين موض��وع از آن جهت اهميت دارد 
كه نرخ فروش دلاري شركت هاي صادركننده با نرخ 
نيما تبديل مي شود و اين درحالي است كه هزينه ها با 
نرخ دلار بازار آزاد افزايش مي يابد كه به مرور منجر به 
كاهش س��ودآوري آنها خواهد شد. البته اين موضوع 
تنها به گروه هاي بزرگ بازار مربوط نمي شود و بسياري 
از صنايع ديگر نيز تحت تاثير قرار مي گيرند و مي توان 
گفت كه دليل كم توجهي بورس به رشد قيمت دلار 

در بازار آزاد همين موضوع باشد.

   نرخ بهره
يكي ديگر از عوامل تاثيرگذار روي بورس را مي توان نرخ 
بهره دانست. بانك مركزي در جديدترين بروزرساني 
خود از نرخ بهره بين بانكي، از كاهش اين نرخ در هفته 

سوم آذر ماه خبر داد.
طبق اعلام بانك مرك��زي، ميانگين موزون نرخ بهره 
بين بانكي در هفته منتهي به 1۶ آذر ماه سال 1۴01 
با كاهش ناچيز 0.01 واحد درصدي نس��بت به هفته 
گذشته مواجه شده و به ۲0.۸۸ درصد رسيده است.

به علاوه، طبق اعلام بانك مركزي حداقل نرخ توافق 
بازخريد يا نرخ ريپو براي چهاردهمين هفته متوالي، 

عدد ۲1 درصد را نشان مي دهد.

با كاهش نرخ بهره بين بانكي در هفته گذشته، به نظر 
مي رسد كه حالا س��طح ۲1.9 درصدي به يك سقف 
جديد براي اين نرخ تبديل شده است. چرا كه در ۶ هفته 
گذشته، سياست هاي بانك مركزي اجازه نداده كه نرخ 

سود بازار بين بانكي از اين سطح فراتر برود.
بانك مركزي براي سركوب نرخ بهره بازار بين بانكي، 
ناچار است كه منابع خود را به اين بازار تزريق كند. 
آمارها نش��ان مي دهند كه در هفته گذشته، تزريق 
منابع بانك مركزي به بازار شبانه به حدود 9.۲۴0 
هزار ميليارد تومان رس��يده اس��ت. كارشناس��ان 
عقيده دارند كه اين تزريق پ��ول براي كنترل نرخ 
بهره بين بانكي مي تواند تورم زا باشد.  »تعادل« بارها 
در گزارش هاي خود از مزيت هاي نرخ بهره بين بانكي 
نوشته است. به طوركلي افزايش نرخ بهره بين بانكي 
به نفع اقتصاد كشور است. در شرايطي كه تورم كشور 
روز به روز افزايش پيدا مي كند لازم است كه نرخ بهره 
متناسب با آن تعيير كند و به نوعي افزايش داشته باشد.

   نرخ بهره
از س��ويي برخي از فعالان اقتص��ادي مي گويند كه 
اقتصاد فداي بورس مي ش��ود. مهم ترين عاملي كه 
باعث شده بانك مركزي سياست كنترل نرخ سود 
بين بانكي را پيش بگيرد، تامين منافع سهامداران 
بازار سرمايه است. نرخ بهره بين بانكي از اواخر سال 
گذش��ته در يك روند نزولي قرار گفت و در 30 تير 
ماه به اوج خود در ۲1.31 درصد رس��يد. درس��ت 
پس از همين ركوردش��كني بود كه جلسه اي بين 
علي صالح آبادي، رييس كل بانك مركزي و مجيد 
عشقي، رييس سازمان بورس، براي تعيين تكليف 

نرخ سود بين بانكي برگزار شد.
زيرا سهامداران بورسي معتقد بودند كه افزايش نرخ 
بهره بين بانكي تاثير منفي بر معاملات بازار سهام دارد 
و سعي داشتند با اعمال فش��ار براي كاهش اين نرخ، 

شرايط بازار را بهتر كنند.
خروجي اين جلسه چيزي جز سركوب نرخ سود بين 

بانكي نبود. زيرا اين نرخ كه پس از اين جلسه در يك 
روند صعودي حركت مي كرد، ناگهان سير نزولي بر 
خود گرفت. به طوري كه مدت هاست كه نرخ سود 

بين بانكي در زير سطح ۲1 درصد نوسان مي كند.

   بازار از دريچه معاملات 
ش��اخص كل بورس تهران در پايان معاملات ديروز 
ش��نبه، 19 آذرماه با 19 ه��زار و 93 واحد كاهش در 
ارتفاع يك ميليون و 3۸3 هزار واحدي ايستاد. شاخص 
هم وزن با چهار  هزار و ۲۵۴ واحد كاهش به ۴1۲ هزار و 
۸30 واحد و شاخص قيمت با ۲ هزار و ۵33 واحد افت 

به ۲۴۵ هزار و ۸0۷ واحد رسيد.
ش��اخص بازار اول، 1۵هزار و ۵3۵ واحد و ش��اخص 
 بازار دوم، 33 هزار و ۶3۶ واحد كاهش را ثبت كردند.

روز گذش��ته در معاملات بورس تهران، بيش از هفت 
ميليارد و 3۷۸ ميليون سهم، حق تقدم و اوراق بهادار 

به ارزش ۴1 هزار و ۲۷۷ ميليارد ريال معامله شد.
همچنين ش��ركت س��رمايه گذاري رنا )ورن��ا( با ۷۵ 
واحد، مس شهيد باهنر )فباهنر( با ۴۶ واحد، شركت 
سرمايه گذاري صنايع پتروشيمي )وپترو( با 39 واحد 
و توليد محور خودرو )خمحور( با ۲9 واحد تاثير مثبت 

بر شاخص بورس داشت.
در مقابل توس��عه معادن و صنايع معدني خاورميانه 
)ميدكو( با ۲ هزار و 3۸3 واحد، فولاد مباركه اصفهان 
)فولاد( با يك هزار و ۵۶0 واحد، بانك پاسارگاد )وپاسار( 
با يك ه��زار و ۲39 واحد، پالاي��ش نفت بندرعباس 
)شبندر( با 90۷ واحد و ايران خودرو )خودرو( با ۸۷۲ 

واحد تاثير منفي بر شاخص بورس به همراه داشت.
بر پايه اين گزارش، در اولين روز هفته نماد ايران خودرو 
)خودرو(، سايپا )خساپا(، گس��ترش سرمايه گذاري 
ايران خودرو )خگستر(، شركت س��رمايه گذاري رنا 
)ورنا(، شركت سرمايه گذاري تامين اجتماعي )شستا(، 
سرمايه گذاري سايپا )وساپا( و پالايش نفت اصفهان 

)شپنا( در نمادهاي پُرتراكنش قرار داشتند.
گروه خودرو هم در معاملات اين روز صدرنش��ين 
برتري��ن گروه هاي صنعت ش��د و در اي��ن گروه ۲ 
ميلي��ارد و ۶۷۷ ميليون برگه س��هم ب��ه ارزش 9 
هزار و ۲۴0 ميليارد ريال دادوس��تد ش��د. شاخص 
فرابورس نيز روز ش��نبه بيش از 10۸ واحد كاهش 
داش��ت و به 1۸ ه��زار و ۴۵۵ واحد رس��يد. در اين 
بازار بيش از س��ه ميليارد و ۶9۶ ميليون برگه سهم 
و اوراق مالي دادوستد شد و تعداد دفعات معاملات 
امروز فرابورس بيش از ۲1۴ هزار و 3۶0 نوبت بود. 
آهن و فولاد غدير ايراني��ان )فغدير(، صنعتي مينو 
)غصينو(، پويا زركان آق دره )فزر(، مجتمع صنعتي 
آرتاويل تاير )پارتا(، س��يمان لار س��بزوار )سزوا( و 
توزيع داروپخش )دتوزيع( با تاثير مثبت بر شاخص 
فرابورس همراه بودند. همچنين پليمر آريا ساسول 
)آريا(، پتروشيمي زاگرس )زاگرس(، پالايش نفت 
شيراز )شراز(، شركت س��رمايه گذاري صبا تامين 
)صب��ا(، پالايش نف��ت لاوان )ش��اوان( و فرابورس 
ايران )فرابورس( تاثير منفي بر اين شاخص داشتند.
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بيش از يك ميليون مددجوي 
كميته امداد »سهام عدالت« ندارند

ايسنا| حسين خدرويسي، معاون حمايت و سلامت 
خانواده كميته امداد با بيان اينكه براساس ليست كميته 
امداد، يك ميليون و ۴۴9 هزار و۵۵0 نفر از مددجويان 
تحت پوشش كميته امداد از جاماندگان سهام عدالت 
هستند، اظهار كرد: پروسه اختصاص سهام عدالت به 
جاماندگان از يك سال گذشته شروع شده است. وي 
با اش��اره به اينكه دولت از نهادهاي حمايتي از جمله 
كميته امداد تعداد مددجويان جامانده را براي اقدامات 
و برنامه ريزي ها خواسته بود، بيان كرد: كميته امداد 
در گذشته ليس��ت آماري جاماندگان سهام عدالت را 
به دولت ارايه كرده اس��ت و اكنون دولت بعد از رفت و 
برگشت ها، آيين نامه اجرايي آن را مصوب كرده است. 
روز يكشنبه 13 آذرماه اعلام شد كه طبق تصويب نامه 
هيات وزيران با معرف��ي افرادي كه به عنوان جامانده 
سهام عدالت شناسايي شده اند، ميزان سهامي كه به اين 
افراد اختصاص خواهد يافت و نام شركت هايي كه سهام 
خود را به جاماندگان تخصيص مي دهند، مشخص شد. 
طبق اين تصويب نامه، وزارت امور اقتصادي و دارايي 
)سازمان خصوصي سازي( مكلف شد در مرحله اول 
از محل باقي مانده سهام متعلق به دولت در بنگاه هاي 
قابل واگذاري نسبت به واگذاري مستقيم سهام به 
افراد فاقد سهام عدالت تحت پوشش كميته امداد 
امام خميني )ره( و سازمان بهزيستي كل كشور و 
سه دهك اول ايثارگران اقدام كند. مبلغ سهام مورد 
واگ��ذاري به هر يك از مش��مولان معادل حداكثر 
يكصد ميليون ريال با اعم��ال ۵0 درصد تخفيف 

به صورت اقساط سالانه و به مدت 10 سال است.

چقدر سهام در بورس
معامله شد؟

بر اس��اس گزارش بانك مركزي، در هفت ماهه س��ال 
جاري ش�اخص هاي تع�داد و ارزش س�هام معامله شده 
نسبت به دوره مشابه س���ال قبل از لح�اظ تعداد ۸.1 
درص��د افزايش و از لح��اظ ارزش ۲9.3 درصد كاهش 
نش��ان مي دهد. بانك مركزي در گزارش��ي به بررسي 
شاخص هاي تعداد و ارزش سهام معامله شده در بورس 
پرداخته است كه طبق آن، در مهر ماه امسال بالغ بر ۷۸.9 
ميليارد سهم به ارزشي بيش از ۲۸.9 هزار ميليارد تومان 
در بورس اوراق بهادار تهران معامله شد. همچنين، در 
اين ماه ش��اخص هاي تعداد و ارزش سهام معامله شده 
به ترتيب به اعداد 3۷۴.۸ و ۶۴۵.۲ رسيد كه در مقايسه 
با ماه قبل از لحاظ تع��داد 1۲.۷ درصد و از لحاظ ارزش 
3۶.۶ درصد كاهش يافت و نس��بت به ماه مشابه سال 
قبل شاخص هاي مذكور ب�ه ترتيب 1۶.3 و ۶0.۷ درصد 
كاهش نش��ان مي دهد. علاوه بر اين، در هفت ماه اول 
سال جاري بالغ بر 9۵۴.۶ ميليارد سهم به ارزشي بيش 
از ۴۲۴.۶ ه��زار ميليارد تومان در ب��ورس اوراق بهادار 
تهران معامله شد. از سوي ديگر، در اي�ن دوره متوس�ط 
ش���اخص هاي تع�داد و ارزش س���هام معامله ش��ده 
به ترتيب به اعداد ۶۴۷.۸ و 13۵3.۴ رسيد كه نسبت به 
دوره مشابه س�ال قبل از لح�اظ تعداد ۸.1 درصد افزايش 

و از لحاظ ارزش ۲9.3 درصد كاهش نشان مي دهد.

بورس تهران در انتظار
لايحه بودجه 1402

تجارتنيوز| بودجه مهم ترين سند يكساله بالادستي 
درآمد و هزينه هاي دولت است. طبق روال هميشگي 
لايحه بودجه، اين سند نمادي از سياست هاي مالي به 
شكل انبساطي يا انقباضي به عنوان يك سياست گذار 
از س��وي دولت مطرح مي ش��ود. در بودجه آيتم هايي 
وجود دارد كه به صورت مس��تقيم، سريع و قابل توجه 
بر نمادها و صنايع بورس��ي تاثيرگذار واقع مي شوند. از 
طرف ديگر لايحه بودجه به واسطه تعيين متغيرهاي 
اقتصاد كلان به شكل غير مستقيم بر بورس تهران تاثير 
مي گذارد. مواردي در بودجه وجود دارند كه مي توانند 
به ش��كل مستقيم در بس��ياري از صنايع به ويژه حوزه 
كاموديتي ها اثرات خود را اعمال كنند؛ به طور مثال نرخ 
خوراك پتروش��يمي ها، قيمت نهاده هاي انرژي يا در 
حوزه معدن نرخ بهره مالكانه، حقوق دولتي و همچنين 
نرخ ماليات ها تكليف ش��ده بر توليدكننده مي تواند بر 
حاشيه سود شركت ها اثر مستقيم داشته باشد. مضاف 
بر اينكه دولت به طور مس��تقيم مشتري اصلي برخي 
شركت هاي بورسي در صنايع مختلف به شمار مي رود. 
در چنين ش��رايطي ميزان پرداختي دولت كه درآمد 
ناخالص شركت مذكور است از طريق بودجه عمراني يا 
طرح هاي تملك سرمايه كه در بودجه قيد مي شود، قابل 
حدس اس��ت. گروه هاي سيماني، حوزه فلزات اساسي 
و بعضا فلزات آهني همچني��ن گروه هاي پيمانكاري 
و ساختمان س��ازي مي توانند بدين شكل تحت تاثير 
بودجه قرار گيرند. لايحه بودجه اما به شمل غير مستقيم 
نيز مي تواند بر بازار سرمايه اثر گذار باشد. ميزان فروش 
اوراق و سهم بازار بدهي كه در بودجه مشخص مي شود، 
تغييرات نرخ بهره كه بازار پول  را در شرايطي به عنوان يك 
بازار رقيب مطرح مي كند؛ نمونه هايي از آيتم هاي بودجه 
هستند كه با جهت دادن به جريان نقدينگي بر بورس 
تاثيرگذار واقع مي شوند. اگر سياست ها به گونه اي اتخاذ 
شود كه سرمايه  به سوي بورس هدايت شود، چشم انداز 
مثبتي پيش روي بورس تهران در سال آتي پيش بيني 
مي شود. كس��ري بودجه و ميزان برآورد آن مي تواند بر 
رشد نقدينگي، تغييرات پايه پولي و از همه مهم تر نرخ 
تورم و تبعا نرخ ارز اثرگذار واقع شود. اينكه در بودجه نرخ 
تسعير ارز براي صنايع چه عددي در نظر گرفته شده باشد 
و با توجه به كسري بودجه تورم مي تواند در چه حوزه هايي 
حركت كند، تاثير ويژه اي بر نرخ دلار خواهد داشت. چرا 
كه مي دانيم مهم ترين فاكتورهاي تعيين كننده نرخ ارز، 
روند نقدينگي و نرخ تورم است كه بخش قابل توجهي از 
تغييرات نرخ تورم تحت تاثير ميزان كسري بودجه است.
اينكه دولت قرار است از چه صنايعي حمايت كند و چه 
صنايعي شانس گرفتن بودجه اختصاصي در سال آينده 
دارند با انتشار جزييات لايحه بودجه قابل پيش بيني است.

مزيت هاي الزام فروش اموال 
مازاد بانك ها در بستر بورس كالا

ايبِنا|در دولت سيزدهم تاكيد زيادي بر واگذاري اموال 
بانك ها مي شود، زيرا اين اقدام شكوفايي اقتصادي و رشد 
بازار سرمايه را در پي دارد. بانك ها مي توانند از مزيت هاي 
بورس كالا براي فروش اموال مازاد خود استفاده كنند، 
مهم ترين ويژگي عرض��ه اموال مازاد بانك ها در بورس 
كالا ايجاد ش��فافيت در معاملات است. درواقع بورس 
كالا بستري را فراهم مي كند كه هر فردي كه متقاضي 
خريد اموال بانك ها است، به خوبي مي داند در يك بستر 
شفاف و رقابتي مي تواند اموال را بخرد. براي اينكه كشور 
بتواند به توسعه پايدار دس��ت يابد، لازم است بانك ها 
اموال مازاد خود را به فروش برس��انند، به همين دليل 
در سال 91 دستورالعمل عرضه اموال دولت و بانك ها 
در بورس كالا تصويب ش��د، اين دستورالعمل تا دولت 
گذش��ته موفقيت چنداني نداشته اس��ت، اما با شروع 
دولت س��يزدهم واگذاري اموال بانك ها شدت گرفته 
است. احسان خاندوزي، وزير اقتصاد، در جلسه علني 
1۵ آذر 1۴01 درمجلس در اين باره بيان كردكه مساله 
فروش اموال مازاد بانك ها س��ه تاثير مهم دارد؛ كنترل 
رشد نقدينگي در كشور، افزايش توان تسهيلات دهي 
بانك ها و رفع كس��ري ها و ناترازي هاي شبكه بانكي از 
جمله مزيت هاي اجراي اين حكم اس��ت. اما به جهت 
كوتاهي از سال 139۵ تا سال 1۴00 ميزان عملكرد اين 
حكم تنها 13 درصد بود، اما از زمان آغاز دولت سيزدهم 
اين رقم به 1۸ درصد افزايش يافته است. صالح آبادي، 
رييس كل بانك مركزي در اين باره گفته است كه برخي 
از بانك ها املاك مازاد دارند و بايد منابع حاصل از فروش 
آن را در قالب تس��هيلات پرداخت كنند، عنوان كرد: 
مال فروشي هم در سطح دولت و هم بانك ها كند است 
و دولت هاي قبل در طول س��اليان با وجود اينكه اموال 
داشتند، ولي نفروختند، اما هزينه هاي آن دولت ها محقق 
شد، نتيجه اش امروز در ارقام پولي و بانك ها ديده مي شود. 
اگر بانكي املاك خود را نفروشد، بانك مركزي وارد شده 
آن ملك را به مزايده مي گذارد و مي فروشد، در همين 
راستا كارگروهي براي فروش اموال مازاد بانك ها به ويژه 
بانك هاي خصوصي تشكيل مي شود؛ بنابراين فروش 
اموال مازاد بسيار مهم است، چون در سنوات گذشته راه 
اضافه برداشت از بانك مركزي باز بوده كه بدترين نوع 
تامين منبع است؛ بانك مركزي خالق پول است. با هدف 
واگذاري امول مازاد بانك ها، بانك مركزي تدابير جديدي 
را اتخاذ كرده است كه هرچه زودتر اين اموال به فروش 
برسد، صالح آبادي، رييس كل بانك مركزي در اين باره 
گفته اس��ت كه براي واگذاري اموال بانك ها مي توان از 
صندوق هاي زمين و ساختمان و صندوق هاي املاك 
و مستغلات استفاده كرد كه دستورالعمل آن در هيات 
عامل بانك مركزي تصويب شده است، طبق اين مصوبه 
بانك هايي كه املاك و ساختمان هاي را دارند مي توانند 
آنها را در قالب صندوق هاي املاك و مستغلات به شكل 
اجاره داري حرفه اي اداره كنند و گواهي هاي صندوق ها 
را در ب��ازار عرضه كرده و منابع را از بازار جمع كنند. اگر 
اموال مازادي هم دارند مي توانند براي مولدسازي آنها از 
طريق اين صندوق ها اقدام كنند، منابعي را جذب كرده و 
اين اموال را مولد كنند و بعدا آنها را واگذار كنند. اينها سه 
نوع صندوقي بود كه اخيراً در هيات بانك عامل مركزي 
تصويب شد. همچنين بانك ها مي توانند از مزيت هاي 
بورس كالا براي فروش اموال مازاد خود اس��تفاده 
كنند، مهم ترين ويژگي عرضه اموال مازاد بانك ها در 
بورس كالا ايجاد شفافيت در معاملات است. درواقع 
بورس كالا بستري را فراهم مي كند كه هر فردي كه 
متقاضي خريد اموال بانك ها است، به خوبي مي داند 
در يك بستر شفاف و رقابتي مي تواند اموال را بخرد.

   تاكيد سران قوا براي واگذاري
اموال مازاد بانك ها

واگذاري اموال مازاد بانك ها آن قدر مهم شده است كه 
سران قوا تاكيد زيادي بر اين موضوع مي كنند، وزير امور 
اقتصادي و دارايي در اين باره گفته است كه هم دولت و 
هم وزارت اقتصاد و هم مجلس در مسير واگذاري اموال 
مازاد بانك ها آنقدر جدي است كه بي اغماض با مديران 
كاهلي كه در واگ��ذاري اموال م��ازاد مقابله مي كنند 
برخورد كنند. اين مصوبه لازم الاجرا بوده و اگر جريمه 
مالياتي پاسخگو نباشد از اهرم مديريتي استفاده خواهيم 
كرد و مديراني كه پاي فروش اموال مازاد بانك ها در سال 
1۴01 نايستند در سال 1۴0۲ در سمت مديريت بانك 
نخواهند بود. طي مكاتبات صورت گرفته اختيار ويژه اي 
براي فروش اموال مازاد بانك ها با مصوبه سران سه قوه 
و ابلاغ آن از س��وي رهبر انقلاب به وزارت اقتصاد داده 
شده و وزارت اقتصاد مساله فروش اموال مازاد را با اختيار 
ويژه دنبال خواهد كرد. رييس جمهور هم تاكنون بارها 
به مولدسازي دارايي ها و واگذاري شركت هاي تملك 
شده توس��ط بانك ها تاكيد كرده است. سال گذشته 
رييس قوه مجريه در نشستي با تيم اقتصادي دولت و 
مديران عامل بانك هاي خصوصي و دولتي پنج دستور 
ويژه به مديران نظام بانكي صادر كرد. در اين ۵ فرمان، 
صراحتا به موضوع واگذاري بنگاه هاي توليدي تمليك 
شده توسط بانك ها اشاره ش��ده است. در حال حاضر 
موانع زيادي براي واگ��ذاري اموال مازاد بانك ها وجود 
دارد، كه در دولت سيزدهم در حال مرتفع شدن است، 
احس��ان خاندوزي در اين باره گفته است كه برخي از 
اموال بانك ها فرآيند قضايي ايجاد شده كه صاحبان اين 
املاك به دادگاه شكايت كردند و فعلا بانك نمي تواند آن 
را واگذار كند. اما در برخي از موارد اقدامات رسيدگي 
در دادگاه به پايان رسيده است، اما، چون اعداد و ارقام 
بزرگ است خريدار بزرگي وجود ندارد كه به يك باره 
اين مبلغ را پرداخت كند. سهام برخي از بانك ها به 
بي��ش از 30 هزار ميليارد تومان نقدينگي نياز دارد، 
كه پيدا كردن مش��تري براي آن آسان نيست. مانع 
دوم نيز اموال صعب المعامله و داراي اسناد مالكيت 
مشكل دار است. در پايان بايد اشاره كرد كه واگذاري 
اموال مازاد بانك ها ورود نقدينگي به بانك ها را بيشتر 
مي كند و بانك ها با ارايه اين تسهيلات به بنگاه هاي 
نيازمند نقدينگي، رشد توليد سرعت خواهد گرفت و 
در ادامه با رشد توليد رونق اقتصادي پوياتر خواهد شد.

»تعادل«گزارشميدهد

بورس درگير مشكلات

پايان پول ارزان 
هفته نامه اكونوميس��ت در سرمقاله اين هفته خود با 
عنوان »در جس��ت وجوي بازده« نويد عصر جديدي 
را به س��رمايه گذاران مي دهد. در سرمقاله شماره 10 
دسامبر ۲0۲۲، آمده است كه عصر پيش رو، عصري 
با بازده بالاتر، س��رمايه كمياب تر و س��رمايه گذاران 
بي حوصله تر خواه��د بود. اين دوره، نيازمند تغيير در 
رويكرد سرمايه گذاران به بازارها است. آنها بايد خود را 

با سه قانون جديد وفق دهند: 
1- ب��ازده م��ورد انتظار بالات��ر خواهد ب��ود. ۲- افق 
سرمايه گذاران كوتاه شده اس��ت. 3- استراتژي هاي 

سرمايه گذاري تغيير خواهند كرد.
به پايان پول ارزان )ش��رايطي كه درآن نرخ بهره هاي 
پايين و اعتبارات فراوان وجود داش��ته باشد( خوش 
آمديد. قيمت سهام در گذش��ته بدتر از اين هم بوده 
اما به ندرت در بس��ياري از بازارهاي دارايي به يك باره 
اوضاع چنين خونين بوده است. سرمايه گذاران خود 
را در دنياي جديدي مي يابن��د و به مجموعه قوانين 
جديدي نياز دارند. درد، س��خت و شديد بوده است. 
ش��اخصِ اس اند پي ۵00 س��هامِ پيش��رو امريكا در 
كمترين حد خود در س��ال جاري، تقريباً يك چهارم 
كاهش يافت و بيش از 10 تريلي��ون دلار ارزش بازار 
را از بين ب��رد. اوراق قرضه دولتي هم وضعيت بهتري 
ندارند. اوراق خزانه داري به س��مت بدترين سال خود 
از سال 19۴9 مي روند. در همين حال، قيمت مسكن 
در همه جا از ونكوور تا س��يدني در حال كاهش است. 
بيت كوين سقوط كرده و طلا درخششي نداشته است. 
كاموديتي ها اما به تنهايي سال خوبي داشتند و اين تا 
حدي به دليل جنگ بود. سرمايه گذاران به تورم پايين 
عادت كرده بودند. پس از بحران مالي جهاني ۲00۷-

۲009، بانك هاي مركزي در تلاش براي احياي اقتصاد، 
نرخ بهره را كاهش دادند. همانطور كه نرخ ها كاهش 
يافته و پايين ماند، قيمت دارايي ها افزايش يافت و »بازار 
گاوي در همه چيز« برقرار ش��د. از پايين ترين سطح 
خود در سال ۲009 تا اوج خود در سال ۲0۲1، اس اند 
پي ۵00، هفت برابر شد. سرمايه گذاران ريسك پذير، 
چك هاي بزرگ تري براي هر نوع استارت آپ نوشتند. 
بازارهاي خصوصي در سراسر جهان - سهام خصوصي، 
دارايي، زيرساخت ها و وام هاي خصوصي - چهار برابر 

شد و به بيش از 10 تريليون دلار رسيد. 
تغيير چشمگير امس��ال با افزايش نرخ بهره آغاز شد. 

سياس��ت هاي فدرال رزرو از دهه 19۸0 با س��رعت 
بيشتري نسبت به هر زمان ديگري انقباضي شده و ساير 
بانك هاي مركزي به عقب كشيده شده اند. علت اصلي 
آن تورم طغيان كننده است. در سرتاسر جهانِ ثروتمند، 
قيمت هاي مصرف كننده با سريع ترين سرعت سالانه 
خود در چهار دهه اخير در حال افزايش است. اين دوره 
از پول گران تر، نيازمند تغيير در رويكرد سرمايه گذاران 
به بازارها است. آنها در تلاش هستند تا خود را با قوانين 
جديد وفق دهند. آنها بايد روي سه مورد تمركز كنند.

   از كاهش قيمت سهام خوشحال باشيد
يكي اين اس��ت كه بازده مورد انتظ��ار بالاتر خواهد 
بود. با كاهش نرخ بهره در سال هاي صعودي ۲010، 
درآمد آتي به سود سرمايه اي تبديل شد. نكته منفي 
قيمت هاي بالاتر، ب��ازده مورد انتظار كمت��ر بود. در 
مقابل، زيان س��رمايه اي امسال داراي يك روزنه اميد 
اس��ت: بازده واقعي آينده افزايش يافته اس��ت. درك 
اين موضوع با در نظر گرفتن اوراق خزانه داري مصون 
از تورم )TIPS( كه داراي بازده واقعي بدون ريس��ك 
هستند، ساده تر است. سال گذش��ته بازده TIPS ده 
س��اله منفي 1 درصد يا كمتر بود. اكنون حدود 1.۲ 
درصد است. سرمايه گذاراني كه اين اوراق را از آن دوره 
نگه داشته اند، به دليل كاهش قيمت اوراق، دچار زيان 

سرمايه اي شده اند اما بازده بيشتر TIPS به معناي بازده 
واقعي بالاتر در آينده است. بديهي است كه هيچ قانوني 
حكم نمي كند كه قيمت دارايي كه بسيار كاهش يافته، 
نمي تواند بيش��تر از اين كاهش يابد. بازارها در انتظار 
س��يگنال هاي فدرال رزرو درباره سرعت افزايش نرخ 
بهره هس��تند. ركود اقتصادي در امريكا سود را از بين 
مي برد و باعث فرار از ريسك مي شود و قيمت سهام را 
پايين مي آورد. با اين حال، همانطور كه وارن بافت زماني 
استدلال كرد، سرمايه گذاران آينده نگر بايد از كاهش 
قيمت سهام خوشحال شوند. فقط كساني كه به زودي 
قصد فروش دارند، بايد از قيمت هاي بالا خوش��حال 
باش��ند. س��رمايه گذاران نگران يا فاقد نقدينگي در 
پايين ترين سطح مي فروشند، اما پشيمان خواهند شد. 
كساني كه مهارت، اعصاب و سرمايه دارند از بازده مورد 

انتظار بالاتر استفاده كرده و پيشرفت خواهند كرد.

   بي تابي سرمايه گذاران
قانون دوم اين اس��ت كه افق س��رمايه گذاران كوتاه 
شده است. كاهش ارزش فعلي جريان هاي درآمدي 
آتي، نرخ هاي بهره بالاتر آنه��ا را بي تاب مي كند. اين 
امر ضربه اي به قيمت سهام شركت هاي فناوري وارد 
كرده است كه نويد س��ودهاي فراوان در آينده اي دور 
را مي دهند. قيمت س��هام پنج شركت بزرگ فناوري 

موجود در اس اند پي ۵00، كه يك پنجم ارزش بازار آن 
را تشكيل مي دهند، در سال جاري ۴0 درصد كاهش 
يافته است. همانطور كه ترازو از شركت هاي جديد و به 
سمت شركت هاي قديمي متمايل مي شود، مدل هاي 
تجاري به ظاهر فرسوده، مانند بانكداري اروپايي، جان 
تازه اي پيدا مي كنند. همه ش��ركت هاي نوپا از تامين 
مالي محروم نمي شوند، اما چك ها كوچك تر مي شوند و 
دسته چك ها كمتر به فروش مي رسند. سرمايه گذاران 
براي شركت هايي با هزينه هاي اوليه سنگين و سودهاي 
دور صبر كمتري خواهند داشت. تسلا موفقيت بزرگي 
بوده اس��ت، اما خودروس��ازان قديمي ناگهان به يك 
برتري دس��ت يافته اند. آنها مي توانند از جريان هاي 

نقدي سرمايه گذاري هاي گذشته استفاده كنند.

   تغيير استراتژي سرمايه گذاري
قانون سوم اين است كه استراتژي هاي سرمايه گذاري 
تغيير خواهد كرد. يك��ي از رويكردهاي رايج از دهه 
۲010، س��رمايه گذاري منفع��ل )س��رمايه گذاري 
منفعل ش��امل خري��د و ف��روش كمتري اس��ت و 
سرمايه گذاران منفعل به نوسانات كوتاه مدت توجهي 
ندارند و ديد بلندمدتي دارند.( در بازارهاي عمومي 
را با سرمايه گذاري فعال )سرمايه گذاران به طور فعال 
به مديريت پورتفوي خود مي پردازند واز نوس��انات 
كوتاه مدت بازار اس��تفاده مي كنن��د.( در بازارهاي 
خصوصي تركيب كرد.  اين باعث شد كه حجم زيادي 
پول به سمت اعتبار خصوصي جريان يابد كه در اوج 
خود بيش از يك تريليون دلار ارزش داش��ت. تقريباً 
يك پنجم از پرتفوي صندوق هاي بازنشستگي دولتي 
امريكا در دارايي هاي خصوصي بود. معاملات سهام 
خصوصي حدود ۲0 درصد از كل ادغام ها و تملك ها را 
بر اساس ارزش تشكيل مي دادند. يك طرف استراتژي 
آسيب پذير به نظر مي رسد، اما نه بخشي كه بسياري 
از خودي هاي صنعت اكنون تمايل به رد آن دارند. از 
نظر منتقدان، از آنجايي كه شركت هاي فناوري از نظر 
شاخص هايي كه بر اساس ارزش بازار وزن مي شوند، 
نگران كننده به نظر مي رسند، سرمايه گذاري بر اساس 
شاخص يك شكست است. اما در واقع سرمايه گذاري 
بر اساس ش��اخص از بين نخواهد رفت. اين يك راه 
ارزان براي تع��داد زيادي از س��رمايه گذاران براي 

دستيابي به بازده متوسط بازار است.



گروه راه و شهرسازي|
آنگون��ه كه سرپرس��ت دفتر اقتصاد مس��كن اعلام 
كرده است، اخذ ماليات از خانه هاي خالي با اولويت 
دانه درش��ت ها انجام مي ش��ود. در همين رابطه، او 
از اولتيمات��وم به ۳ بانك داراي بي��ش از ۱۰۰ خانه 
خالي خبر داده اس��ت. به گزارش »تعادل«، هدف 
قانون گذار از تصويب قانون اخذ ماليات از خانه هاي 
خالي، ايجاد انگيزه در مالكان براي عرضه ملك خود 
به بازار مس��كن يا بازار اس��تيجار بوده است. اما در 
ش��رايطي كه اجراي اين قانون با چالش شناسايي 
خانه هاي خالي مواجه است و همزمان نرخ مالياتي 
وضع ش��ده، در برابر نرخ ت��ورم عمومي و همچنين 
انتظارات تورمي مبلغي ناچيز به شمار مي رود، اين 
قانون از كارآيي لازم برخوردار نيست.  از همين رو، 
اين قانون نه مي تواند درآمدي براي دولت ايجاد كند 
و نه مي تواند به عنوان محرك عرضه املاك احتكار 
شده عمل كند. به باور روزنامه »تعادل«، آزادسازي 
املاك محبوس در دست محتكران صرفا در شرايط 
مهار تورم ممكن مي شود. ش��رايطي كه نگهداري 
ملك نه تنها از موج هاي تورمي س��واري نمي گيرد 
و تغذيه نمي كند، بلكه به م��رور زمان، مالك تحت 
تاثير از دست دادن بازده اجاره و حبس نقدينگي در 
املاك بدون دريافت عايدي بيشتر از نرخ تورم، خود 
به خود ملك مورد نظر را به بازار معاملاتي يا استيجار 
عرضه مي كند. اما مادامي كه ش��رايط اقتصاد كلان 
تورمي باشد - از آنجا كه مسكن به عنوان پناهگاه امن 
نقدينگي در ايران شناخته مي شود - هر گونه احتكار 
ملك براي محتكران ريز و درش��ت مقرون به صرفه 
خواهد بود. از اين رو، برخلاف اقتصادداناني كه انواع 
ماليات مس��كن را براي مهار سوداگري در اين بازار 
تجويز مي كنند، بايد تصريح كرد، اين ماليات ها در 
شرايط كارآمد خواهند بود كه چرخه توليد ماليات 

پنهان يا همان تورم از كار افتاده باشد.

  ماليات ستاني پلكاني!
در اين ح��ال، ابوالفضل نوروزي، سرپرس��ت دفتر 
اقتصاد مسكن با اش��اره به اخذ ماليات از خانه هاي 
خالي، اظهار كرد: در مرحله اول از كساني كه ۱۰۰ 
خانه خالي دارند ماليات ستاني مي شود. به گزارش 
تس��نيم، وي با بيان اينكه در مرحله دوم ماليات از 
افرادي كه 5۰ تا ۱۰۰ خانه خالي و در مرحله سوم از 
افرادي كه 2۰ تا 5۰ خانه خالي دارند ماليات ستاني 
انجام مي ش��ود، ادامه داد: به دارن��دگان ۱۰۰ خانه 
خالي كه ش��خصيت حقوقي دارند از جمله ۳ بانك 
مكاتبه رس��مي انجام داده و به آنها اولتيماتوم يك 
هفته اي براي مشخص كردن وضعيت ملك داده ايم. 
او تصريح ك��رد: بايد وضعيت اي��ن خانه ها از جمله 
اجاره يا فروش )عرضه به بازار( مش��خص شود، در 
غيراين صورت سازمان امور مالياتي از اينها ماليات 
دريافت مي كند. سرپرس��ت دفتر اقتصاد مسكن با 
بيان اينك��ه همكاري خوبي در بح��ث اخذ ماليات 
خانه هاي خالي با سازمان امور مالياتي داريم، گفت: 
شناسايي خانه هاي خالي در حال افزايش است و با 
اولويت دانه درشت ها اين ماليات را اخذ خواهيم كرد.

  مشكل اصلي مسكن چيست؟
 حسام عقبايي، نايب رييس اتحاديه مشاوران املاك 
تهران ني��ز در گفت وگو با مهر بر نقش س��وادگري 
بانك ها انگشت گذاش��ته است. او در پاسخ به اينكه 
مش��كل اصلي مسكن چيس��ت، اظهار كرده است: 
موضوع مسكن اين اس��ت كه هر دولتي كه سركار 
مي آيد برنامه مس��كن دولت قبل را قب��ول ندارد با 
توجه به اينكه وزير ۱5 درصد تأثير بر بازار مس��كن 

دارد. نكته ديگر اين اس��ت مجلس مي تواند نظارت 
بر نهادهاي مس��كني داشته باشد و اگر ديد كه بازار 
مسكن دچار انحراف شده است با تذكر توليد مسكن 
بر ريل س��اخت و س��از بازگردانند. تا بازار مس��كن 
از اين بازار س��رمايه اي خارج ش��ود. از سوي ديگر 
بنگاه داري بانك ها اس��ت. با توجه ب��ه اينكه خريد 
مسكن از سوي بانك ممنوع است اما بانك ها هميشه 
بنگاه داري مي كنند و اين سوداگري مسكن باعث 
رشد نامتعارف در بخش مسكن شده است با توجه 
به اينكه بارها مسوولان اعلام كردند كه بانك ها بايد 
از بن��گاه داري فاصله بگيرند ام��ا بانك ها همچنان 
سرمايه خود را به جاي اينكه در بخش توليد تزريق 
كنن��د وارد بازار مس��كن مي كنند و بن��گاه داري 
مي كنند تا وقتي كه اين س��وداگري ادامه داش��ته 

باشد بازار مسكن به ثبات نخواهد رسيد.

  تور سوراخ ماليات از خانه هاي خالي
در اين حال، تازه ترين آمار انتش��ار يافته از وضعيت 
اجراي ماليات از خانه هاي خال��ي حاكي از ناكامي 
اجراي اين قانون است. به گونه اي كه تاكنون آبان ماه 
سال جاري، 49 هزار ۱7 مالك واحدهاي مسكوني 
با مراجعه به سامانه اطلاعاتي املاك و اسكان كشور، 
در مهلت مقرر اطلاعات س��كونت و مالكيت خود را 
ثبت كردند. همچنين 5۰ هزار 297 مالك با مراجعه 
به س��امانه مذكور، اطلاع��ات رد مالكيت را تكميل 
يا از گزينه ثبت انتقال اس��تفاده  كردند و به معناي 
ديگر واحد مسكوني خالي خود را اجاره يا به فروش 
رساندند. بر اين مبنا مي توان نتيجه گرفت با اجراي 
قانون ماليات بر خانه هاي خالي مجموعا ۱۰۰ هزار 
واحد مسكوني تعيين تكليف شده اند كه بخشي از 
اين واحدها جزو خانه هاي خالي بوده و در راس��تاي 

اجراي قانون داراي سكنه شده است.

  تعداد خانه خالي در كشور؟
برآوردهايي از تعداد خانه ه��اي خالي طي ماه هاي 
گذشته صورت گرفته است. از جمله، پروانه اصلاني، 
مديركل دفتر اقتصاد مسكن در 29 خرداد سال جاري 
در يك برنامه تلويزيوني با يادآوري اينكه بر اس��اس 

داده هاي مركز آم��ار ايران در س��ال 95 در مناطق 
شهري 2 ميليون و ۱2۳ هزار و در مناطق روستايي 
46۳ ه��زار خانه خالي وجود داش��ته اس��ت، اظهار 
كرد: بعد از س��ال 95 پروانه هاي صادره ساختماني 
و واحدهاي تكميل ش��ده تقريبا 5۰ درصد و بيشتر 
كاهش يافته اس��ت. از س��وي ديگر به دليل افزايش 
مس��كن، تعداد خانه هاي خالي در كش��ور )مناطق 
شهري( كاهش يافته است. وي با بيان اينكه در سامانه 
راه اندازي شده از س��وي وزارت راه و شهرسازي يك 
ميليون و ۳۰۰ هزار واحد مش��كوك به خالي بودن 
وجود دارد، اضافه كرد: اطلاعات خانه هاي خالي را از 
۱5 پايگاه داده احصا و آن را تبادل كرده ايم كه عموما 
مخدوش بوده است. به  عنوان مثال 8۰ درصد كد ملي 
مربوط به اطلاعات حساب هاي بانكي غلط بوده است.

  چند خانه خالي شناسايي شد؟
به گزارش »تعادل«، وزارت راه و شهرسازي در دي ماه 
سال گذشته 57۰ هزار خانه خالي از سكنه شناسايي 
و به سازمان امور مالياتي معرفي كرد. 9۰ هزار مالك 
پس از دريافت پيامك مالياتي نسبت به شناسايي و 
مشمول شدن به اين ماليات اعتراض و در نهايت اين 
افراد اطلاعات خود را در سامانه ثبت كردند و پس از 
آن، آمار خانه هاي خالي از سكنه تا بيش از 4۰۰ هزار 
واحد رس��يد و كاهش پيدا كرد. اما طي تير و مرداد 
سال جاري، با ادامه شناسايي خانه هاي خالي ۱2۰ 
ه��زار واحد ديگر به مجم��وع خانه هاي خالي اضافه 
شد و دوباره آمار خانه هاي خالي كه به سازمان امور 
مالياتي معرفي شد به بيش از 56۰ هزار واحد رسيد و 
بر اين اساس، براي تمام مالكان اين واحدها اظهارنامه 
مالياتي ارس��ال ش��د و از ش��هريور ماه سال ۱4۰۱ 
اجراييه صادر خواهد شد. سازمان امور مالياتي براي 
5۱5 هزار واحد خالي اطلاعيه اي مربوط به آخرين 
مهلت براي اعتراض صادر كرد كه تا دهم شهريورماه 
سال جاري فرصت اعتراض داشتند و پس از آن اخذ 

ماليات از مالك اين واحدها اجرايي مي شود. 

  انتقادها به قانون
به باور اغلب كارشناس��ان قانون ماليات از خانه هاي 

خالي با توجه به اعم��ال معافيت مالياتي تا 4 ملك، 
قانون ناقصي اس��ت و از همين رو، حتي با موفقيت 
در شناسايي تمام خانه هاي خالي، نمي تواند منجر 
به هزينه تراش��ي براي محتكران و در نهايت عرضه 
واحدهاي خالي به بازار مس��كن شود. در عين حال، 
همچنان شيوه شناسايي و اخذ ماليات از واحدهاي 
مسكوني متعلق به نهادها و بانك ها نامشخص است، 
مس��اله اي كه با توجه به ابعاد گس��ترده آن، س��ويه 
ديگري از نقص قانون مالي��ات بر خانه هاي خالي را 
آش��كار مي كند. در همين رابطه، به باور محمدرضا 
يزدي زاده عضو سابق شوراي راهبردي نظام مالياتي 
كشور، نماينده هاي مجلس بر اساس منافع شخصي 
خودش��ان قوانين را ط��وري بي اث��ر مي كنند كه با 
وضعيت خودش��ان همخواني داش��ته باشد. حتي 
اگر برگرديم به قانون سال 46، ماليات ها از قوانين 
كنوني ما پيشرفته تر است و در هر اصلاحي كه انجام 
داديم بخشي از قانون را خراب كرديم. اين اصلاحات 
ناهماهنگ��ي در م��واد ايج��اد كرده و پيوس��تگي 

سيستمي مواد قانوني را به هم زده است. 

  فرمول محاسبه ماليات خانه هاي خالي
بر اس��اس اين گزارش، نرخ ماليات خانه هاي خالي 
به استناد ماده 54 مكرر قانون ماليات هاي مستقيم 
مطابق با ارزش اجاره ماهيانه واحد مس��كوني خالي 
و سپس كسر 25 درصد استهلاك سالانه ساختمان 
از رقم به دست آمده، براي محاسبه ماليات اشخاص 
حقيقي در ۱5 و حقوقي در 25 درصد ضرب مي شود. 
س��پس اين رقم در تعداد ماه هاي خالي مانده ضرب 
مي شود. بر اساس ماده 54 مكرر قانون ماليات هاي 
مستقيم، در سال اول خالي بودن، رقم به دست آمده 
در 6 در سال دوم در ۱2 و در سال سوم به بعد در ۱8 
ضرب مي ش��ود؛ حال اگر مالك اين واحد مسكوني 
خالي بيش از 5 واحد مس��كوني خالي داشته باشد، 
عدد به دس��ت آمده در 2 ضرب مي ش��ود. بر اساس 
قانون، هرواحدي كه بيش از ۱2۰ روز بدون س��كنه 
باشد، خانه خالي شناخته مي شود. متصدي شناسايي 
بودن خانه هاي خالي، وزارت راه و شهرس��ازي و بر 

اساس سامانه ملي املاك و اسكان كشور است.
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علت لغو قرارداد
»شهروند ايرانيان« 

داود قربانيان، مديرعامل ش��ركت فروش��گاه هاي 
زنجيره اي شهروند درباره تأسيس »شهروند محله«، 
توسعه فروش��گاه هاي ش��هروند در خارج از استان 
تهران و چرايي عدم حضور در ب��ازار ميادين ميوه و 
تره بار، توضيحاتي ارايه كرد. به گزارش ايسنا، قربانيان 
درباره روند ايجاد و تأسيس »شهروند محله«، گفت: 
شهروند محله همان فروشگاه هاي فرانچايز )اعطاي 
نمايندگي( است كه بايد در قالب مشاركت شهروندي 
تأسيس شود.  مديرعامل ش��ركت شهروند، ايجاد 
فروشگاه هاي فرانچايزي را نيازمند يك سري مقدمات 
قانوني نظير سيستم نرم افزاري، سفارش گذاري، نرم 
افزار مالي، شبكه تأمين، مدل قراردادي و مشاركتي 
اعلام كرد و افزود: يك سري از اين اقدامات مقدماتي 
اجرا ش��ده است. البته فراخوان مش��اركت در ايجاد 
»شهروند محله« هم منتشر ش��ده است.  قربانيان 
با اش��اره به ثبت نام تعدادي از متقاضيان در سراسر 
كش��ور، گفت: بيش از 5۰ درخواست در استان هاي 
كشور )به جز تهران( در سامانه ثبت شده است.  وي 
با بيان اينكه طي 27 سال گذشته تاكنون شهروند به 
خارج از تهران توسعه پيدا نكرده است، عنوان كرد: 
براي همكاري با شهرستان هاي ديگر ابتدا بايد يك 
فروشگاه جامع مركزي در مركز شهر هر استان احداث 
شود تا تأمين كالا را انجام دهد. در واقع لازمه تأسيس 
فروشگاه هاي فرانچايزي در استان ها وجود يك مركز 
لجستيكي در آن اس��تان است.  مديرعامل شركت 
شهروند در ادامه اعلام كرد: با شوراي عالي استان ها و 
مجمع شهرداري كلانشهرها مكاتباتي صورت گرفته 
تا در صورت اعلام آمادگي استان ها مبني بر دراختيار 
قراردادن يك فضاي بزرگ به همراه س��رمايه گذار 
براي شركت شهروند، در استان ها حضور پيدا كنيم.  
وي با اشاره به فروش اينترنتي شهروند گفت: درحال 
حاضر صرفه اقتصادي براي فروش��نده و خريدار در 
فروش اينترنتي است و استقبال مردم در اين حوزه 
بيشتر است.  مديرعامل شركت شهروند با بيان اينكه 
درحال جذب پيشنهادهاي مردمي هستيم، عنوان 
كرد: هفته اي نيست كه پيشنهادها به دست ما نرسد 
و متقاضيان حضوري مراجعه نكنند اما درحال حاضر 
فضاي بازار به يك فضاي سخت و رقابتي تبديل شده 
اس��ت. قربانيان با اعلام آمادگي براي مشاركت در 
تأمين تجهيزات و تأمين كالا فروشگاه هاي شهروند 
محل��ه، گفت: در گذش��ته حق بهره ب��رداري برند 
شركت شهروند بابت شبكه فرانچايزي تحت عنوان 
»شهروند ايرانيان« واگذار شده بود. اما درنهايت با 
پيگيري ها، قرارداد »ش��هروند ايرانيان« لغو شد و 
حق بهره برداري از اين برند به مجموعه بازگشت. وي 
درب��اره چرايي عدم حضور در ميادين ميوه و تره 
بار، توضيح داد: طبق دستور شهردار تهران، ۱۰۰ 
ش��عبه از ميادين بايد دراختيار شركت شهروند 
قرار مي گرفت اما اين اتفاق هنوز نيفتاده اس��ت. 
اي��ن آمادگي وجود دارد ت��ا در صورت همكاري 

سازمان ميادين با آنها همكاري داشته باشيم.

ثبت ۱۱۳ روز هواي ناسالم
در پايتخت

 سازمان هواشناسي اعلام  كرد: تهران در سال جاري 
۱۱۳ روز هواي ناسالم را تجربه كرده است. به گزارش 
ايرنا و بر اساس داده هاي سازمان هواشناسي كشور، 
تهران در سال ۱4۰۱ تعداد ۱۱۳ روز كيفيت هواي 
ناسالم براي گروه هاي حساس و همه گروه ها را تجربه 
كرده و فقط 55.5 درصد روزه��ا در حد پاك و قابل 
قبول بوده است. مقايسه كيفيت هواي تهران از ابتداي 
سال تا ۱7 آذرماه ۱4۰۱ و مقايسه آن با سال ۱4۰۰ 
حاكي از آن اس��ت كه در س��ال ۱4۰۱، تهران چهار 
روز بسيار ناسالم و خطرناك داشته است. همچنين 
تعداد روزهاي ناسالم براي گروه هاي حساس و ناسالم 
براي هم��ه گروه ها  ۱۱۳ روز بوده اس��ت؛ به عبارت 
ديگر فق��ط 55.5 درصد روزها در ح��د پاك و قابل 
قبول بوده است. از س��وي ديگر در سال ۱4۰۰، روز 
بسيار ناسالم و خطرناك نداشتيم و مجموع روزهاي 
ناسالم و ناسالم براي گروه هاي حساس 67 روز بوده 
اس��ت. در اين سال، 74.5 درصد روزها در حد پاك و 
قابل قبول بوده است.  تعداد روزهاي پاك و سالم در 
سال ۱4۰۱ نسبت به س��ال گذشته 5۰ روز كاهش 
داشته است. در همين حال، بر اساس اعلام اداره كل 
هواشناسي استان تهران، وضعيت جوي اين استان 
نيمه ابري تا ابري و بارش پراكنده برف و باران به ويژه 
در ارتفاعات ش��مال شرق استان، انباشت آلاينده ها 
در مناطق پرتردد ش��هري و كاهش ۳ تا 5 درجه اي 
دما طي سه شنبه و چهارش��نبه )22 و 2۳ آذرماه( 
پيش بيني مي ش��ود. به گزارش ايس��نا، بر اس��اس 
تحليل آخرين نقش��ه هاي هواشناسي و پيش يابي 
مدل هاي عددي وضعيت جوي اس��تان تهران، طي 
پنج روز آينده، آس��مان كمي ابري ت��ا نيمه ابري و 
باتوجه به پايداري نس��بي جو و عدم وزش باد قابل 
ملاحظه در مناطق پرتردد شهري، در غالب ساعات 
همراه با انباشت و افزايش غلظت آلاينده ها و كاهش 
كيفيت هوا پيش بيني مي ش��ود. براي روز سه شنبه 
)22 آذرماه( در نيمه شمالي به ويژه ارتفاعات بارش 
پراكنده برف پيش بيني مي شود. تا روز دوشنبه )2۱ 
آذرماه( شاهد تغيير محسوس دماي هوا نخواهيم بود 
و براي سه شنبه و چهارشنبه كاهش ۳ تا 5 درجه اي 
دما خواهيم داش��ت. بر اساس اعلام شركت كنترل 
كيفيت هواي تهران اما ميانگين كيفيت ديروز عصر 
هواي تهران ۱46 و در شرايط ناسالم براي گروه هاي 
حساس قرار گرفت و در ۱2 ايستگاه كيفيت هوا در 
وضعيت قرمز يعني ناس��الم براي همه  گروه ها ثبت 
شد.  سازمان هواشناسي در اين شرايط جوي نسبت 
به اجتناب از حض��ور در فضاي باز براي تمام گروه ها 
توصيه مي كند. لازم به ذكر است كيفيت هواي ۱4 
ايستگاه متعلق به سازمان حفاظت محيط زيست 

در جدول شاخص كيفيت هوا ثبت نشده است.

سرپرست شركت
عمران پرديس بازداشت شد

سرپرست ش��ركت عمران ش��هر جديد پرديس 
دس��تگير ش��ده و تخلفات احتمال��ي او در حال 
بررسي اس��ت. به گزارش ايسنا، گزارش ها حاكي 
از آن است كه اميرحسين جابرانصاري سرپرست 
شركت عمران شهر جديد پرديس به اتهام شائبه 
تخلفات مالي و اداري دستگير و دفتر كار او پلمب 
شده است. يك منبع آگاه خبر دستگيري اين مدير 
را تاييد كرد. وي از ۱8 ارديبهش��ت س��ال جاري 
جايگزي��ن پيمان پيرفرش��ي � سرپرس��ت قبلي 
ش��ركت عمران پرديس ش��ده بود. اين پنجمين 
تغيير مديريتي ش��ركت عمران پرديس در چهار 
سال اخير بود. اين در حالي است كه از اوايل امسال 
به دليل ركود فعاليت هاي عمراني و ساختماني در 
پرديس، متقاضيان انتقاداتي به مديريت اين شهر 
داش��تند. تاخير در تحويل واحدهاي مسكن مهر، 
وج��ود ايرادات متع��دد در واحده��ا، كمبود مراكز 
درماني، تفريحي، تجاري، ورزشي، مشكلات حمل 
و نقل، بخشي از مصائب زندگي در پرديس است كه 
ساكنان اين شهر معمولا طي تماس با خبرنگار ايسنا 
از آن گله مند هستند. گفته مي شود تيمي متشكل 
از كارشناسان حقوقي و حراست در شركت عمران 
مشغول بررسي ابعاد و دلايل دستگيري جابرانصاري 
هستند. هنوز علت بازداشت مشخص نشده اما ممكن 

است به موضوع تهاتر برخي زمين ها مربوط باشد.

گلايه كاميون داران از شركت 
پخش فرآورده هاي نفتي

 رييس كانون كاميون داران كشور با طرح اين پرسش 
كه چرا س��وخت اضطراري از كارت كاميون داران 
حذف شد، گفت: برخي جايگاه داران اين سوخت 
را با قيم��ت ۱۰ برابري به رانندگان مي فروش��ند.  
فيروز خدايي رييس كانون سراسري كاميون داران 
كشور به تسنيم با بيان اينكه كاميون داران در تامين 
سوخت به شدت در مضيقه هس��تند، يادآور شد: 
متاسفانه از سال گذشته همزمان با بروز مشكل براي 
سامانه هوشمند سوخت، مشكلات كاميون داران 
هم شروع ش��د. وي توضيح داد: متاسفانه يكي از 
مش��كلات بزرگ كامي��ون داران حذف س��وخت 
اضطراري در كارت هاي س��وخت بوده كه شركت 
پخ��ش فرآورده هاي نفتي آن را انجام داده اس��ت. 
اين سوخت در اختيار جايگاه داران قرار دارد و آنها 
س��ليقه اي آن را به رانندگان مي دهن��د. وي بيان 
ك��رد: با اينكه قيمت هر ليتر س��وخت به اصطلاح 
اضطراري 6۰ تومان اس��ت اما برخي جايگاه داران 
اين سوخت را با ۱۰ برابر قيمت مصوب يعني 6۰۰۰ 
هزار تومان به رانندگان مي فروشند. اين تخلف است 
است، ما پيشنهاد داده ايم سوخت ناوگان كاميون 
مانند خودروهاي شخصي اعمال شود. خودروهاي 
شخصي پس از اتمام س��هميه ۳۰ ليتري با كارت 
خود از س��هميه ۳۰۰۰ توماني استفاده مي كنند. 
وي تاكي��د كرد: رانندگان س��وخت را از جايگاه ها 
درياف��ت مي كنند و ما ك��ه نمي تواني��م از بقالي 
س��وخت خريداري كنيم. رييس كانون سراسري 
كاميون داران يكي ديگر از مشكلات كاميون داران 
در بخش س��وخت را حذف سهميه پايه اعلام كرد 
و گفت: از ابتداي امس��ال هر م��اه ۱۰ درصد از اين 
س��هميه را كاهش دادند تا اينك��ه آن را كلًا حذف 
كردند. اين كار اش��تباه بود چراك��ه كاميون داران 
بار خود را اول شهر مقصد خالي نمي كنند. خدايي 
افزود: سهميه سوخت كاميون ها بر اساس پيمايش 
محاسبه مي شود؛ به اين صورت كه از خروجي شهر 
مبدا تا ورودي شهر مقصد محاسبه شده و سوخت 
تخصيص مي يابد. اما رانندگان كه بار را در ورودي 
ش��هر خالي نمي كنند. مثلًا قرار اس��ت باري از 
ش��يراز به نقطه اي از شرق تهران حمل شود، آيا 

مي توان اين بار را در ميدان آزادي تخليه كرد؟

پروانه ساختماني خانه هاي
زير ۵۰  متر صادر مي شود

مديرعامل ش��ركت بازآفريني ش��هرهاي ايران از 
صدور پروانه س��اختماني خانه هاي زير 5۰ متر در 
بافت فرسوده خبر داد و از روند طولاني صدور پروانه 
ساختماني توسط شهرداري ها انتقاد كرد. به گزارش 
تسنيم، محمد آييني با انتقاد از روند طولاني صدور 
پروان��ه س��اختماني در مح��دوده و محلات هدف 
بازآفريني شهري از سوي شهرداري ها، گفت: به طور 
متوسط صدور پروانه ساختماني در محدوده محلات 
هدف بازآفريني شهر تهران 8 ماه طول مي كشد. طي 
مذاكراتي كه با مسوولان ش��هرداري تهران انجام 
شده و همچنين با تدابير شهردار تهران در خصوص 
تش��كيل قرارگاه جهادي مس��كن، ص��دور پروانه 
ساختماني در محدوده و محلات هدف بازآفريني 
ش��هري به 2 ماه كاهش خواهد يافت. وي با اشاره 
به اينكه ش��هرداري ها با توجه به تكليف قانونگذار 
موظف هس��تند حداقل 5۰ درص��د براي عوارض 
پروانه و تراكم ساخت تخفيف دهند، افزود: براساس 
تفاهم نامه  با ش��هرداري هاي استان هاي مختلف، 
زمان صدور پروانه تراكم و عوارض س��اختماني 

به يك ماه و حتي دو هفته كاهش يافته است.

ماليات ستاني از خانه هاي خالي با اولويت دانه درشت ها كليد خورد

معاون شهردار تهران عنوان كرد

اولتيماتوم به سلاطين مسكن

نياز سالانه پايتخت به ۱۵۰ هزار واحد مسكوني
گروه راه و شهرسازي|

معاون ش��هردار تهران گفت: اگ��ر موضوع حدود 4۰ 
هزار مهاجرت در سال به تهران را در نظر نگيريم، تنها 
براساس نرخ اس��تهلاك و 5۱ هزار ازدواج در تهران، 
حدود ۱5۰ هزار واحد مس��كوني جدي��د نياز داريم. 
پيش از اين، ش��هردار تهران اعلام كرده بود، پايتخت 
به يك ميليون واحد مسكوني جديد نياز دارد. به گفته 
معاون ش��هردار، عوارض ۳۰۰ درصدي در سال هاي 
اخير مانع س��اخت و ساز بوده اس��ت. با اين حال، اين 
عامل، تنهاترين عامل اثر گذار بر بي ميلي سازندگان 
به ساخت و ساز نيست. و از همين رو، انتظار نمي رود، 
ساخت و س��ازهاي بخش خصوصي به دليل كاهش 
عوارض ساخت و ساز افزايش يابد. در واقع، عدم توان 
مالي شهروندان در خريد مسكن مانع از شكل گيري 
تقاضاي موثر در بازار مسكن و به ويژه واحدهاي نوساز 
شده است. داده هاي آمار رسمي نيز نشان مي دهد، طي 
سال هاي اخير، از حجم معاملات خانه هاي نوساز كم 
شده و به خانه هاي ارزان قيمت، قديمي و كوچك در 
مناطق جنوبي شهر افزوده شده است. مساله اي كه به 
خوبي نشان مي دهد، توان مالي متقاضيان مصرفي و 
حتي متقاضيان سرمايه گذاري همگام با جهش قيمتي 

مسكن رشد نكرده و از تورم مسكن عقب مانده است.
حميدرض��ا صارمي مع��اون شهرس��ازي و معماري 
ش��هرداري تهران در آيين آغاز ساخت ۱۱ هزار واحد 
مس��كوني قرارگاه جهادي مس��كن اظهار كرد: اگر 
موضوع حدود 4۰ هزار مهاجرت خالص در سال به شهر 
تهران را در نظر نگيريم، تنها براساس نرخ استهلاك 

و 5۱ ه��زار ازدواج در تهران، ح��دود ۱5۰ هزار واحد 
مسكوني جديد مي خواهيم. به گزارش ايلنا، وي با بيان 
اينكه در حدود سال 98 فش��ار تقاضا در سال حدود 
۱5۰ ه��زار واحد بود و عرضه زي��ر 5۰ هزار واحد بود، 
افزود: در شهرداري بر اساس ضرورت به بحث مسكن 
ورود كرديم و امروز به طور قطع از حالت ركود بيرون 
آمديم و در ميزان صدور پروانه تا اين زمان از س��ال، از 
سال گذشته عبور كرديم. صارمي دليل ديگر مداخله 
مستقيم در بحث مس��كن را هم افزايي بين نهادها و 
بخش خصوصي دانست، ادامه داد: در سال هاي 98 و 
99 ع��وارض ۳۰۰ درصد افزايش پيدا كرده بود و اين 
اقدام بخشي از س��ازندگان را تحت تاثير قرار داده بود 
و براي آنها س��ودآوري نداش��ت. معاون شهرسازي و 
معماري شهرداري تهران اضافه  كرد: تا امروز توانستيم 
درباره بيش از ۳۰۰ هزار واحد مسكوني تفاهم نامه امضا 
كنيم كه به صورت قطع و يقين اجرايي خواهند شد 
و امروز ۱۱ هزار واحد را در مناطق مختلف كلنگ زني 
مي كنيم كه تنها در منطقه 2۰ بر ۱5۰ شغل به صورت 
مستقيم و غيرمستقيم تاثيرگذار است؛ همچنين در 
برخي از مناطق مراجعه كنندگان براي درخواس��ت 

صدور پروانه تا سه برابر افزايش پيدا كرده است.

  لزوم ساخت خانه هاي تهران 
براساس الگوي اكباتان

جعفر شربياني، عضو شوراي شهر تهران نيز در مراسم 
آغاز احداث ۱۱ هزار واحد مسكوني گفت: بايد حتماً 
از الگوهايي مانند شهرك اكباتان براي ساخت خانه ها 

بهره برد. به گزارش مهر، شربياني با بيان اينكه با توجه 
به قانون شهرداري وظايفي در حوزه ساخت مسكن 
دارد، گفت: ش��هرداري تهران در حوزه مس��كن وارد 
شده اس��ت و اقدامات تسهيلگري را انجام داده است. 
وي ادامه داد: شمال تهران نماد برخورداري، كيفيت 
و زيرساخت هاي مناسب و جنوب تهران نيز نماد عدم 
برخورداري و زندگي بي كيفيت است. عضو شوراي شهر 
تهران تصريح كرد: هدف اصلي مديريت شهري ششم 
كوتاه كردن فاصله شمال و جنوب تهران بوده است و 
برنامه هاي عمراني و پروژه هاي محرك توسعه بايد وارد 
جنوب تهران شود. شربياني با اشاره به ساخت مسكن 
باكيفيت گفت: اكنون در مناطق مختلف شهر تهران 
امكان ساخت مسكن وجود دارد و بايد حتماً از الگوهايي 
مانند شهرك اكباتان براي ساخت خانه ها بهره برد. سيد 
مهدي هدايت، مديرعامل سازمان نوسازي شهر تهران 
نيز در اين مراسم اظهار كرد: عمليات اجرايي كلنگ زني 
اين ۱۱ هزار و هفت واحد مسكوني شامل موضوعاتي 

مانند پروانه تخريب و نوسازي، پروانه ساختماني و تغيير 
نقشه پروانه مي شود. مديرعامل سازمان نوسازي شهر 
تهران ادامه داد: اين واحدهاي مسكوني در محله هايي 
مانند س��وهانك، كاش��انك، ولنجك، قيطريه، ارم، 
انديشه، سازمان برنامه جنوبي، هرندي، اسدي، دولاب، 
مش��يريه، نوروزآباد، زنديه، شادآباد، فردوس، شهيد 
رجايي، وليعصر شمالي، خاني آباد نو، شهرك علايين، 
بهش��تي، جوانمرد قصاب، دولت آباد، ورد آورد، قائم و 
هوانيروز اجرا مي شود. وي با اشاره به اينكه پروژه هاي 
بي��ن 2۰ تا ۱۰۰ واحدي در س��طح مناطق ش��امل 
4۰ پروژه اس��ت، تصريح كرد: در مجموع پروژه هاي 
تجميعي در اين طرح شامل 47۰ پلاك ثبتي است. 
هدايت يادآور شد: متولي اين پروژه ها شهرداري تهران، 
ستاد اجرايي فرمان امام)ره(، تعاوني مسكن كشتيراني، 
آستان مقدس حضرت عبدالعظيم)ع(، بنياد موقوفه 
دكتر افشار، شهرداري منطقه 2۱، تعاوني علوم و فنون 

هوايي، سرمايه گذاران بخش خصوصي و... است.
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ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای ش�ماره140160324002001142 مورخه 08/08/ 1401 هیات اول  موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساخنمانهای 
فاقد س�ند رسمی مس�تقر در واحد ثبتی برازجان تصرفات مالکانه و بلا معارض  متعلق به آقای یدالله بارگاهی فرزند حسین به شماره 
شناس�نامه177 وش�ماره ملی 3520230437 صادره از دشتس�تان در شش�دانگ یک  قطعه زمین مزروعی و نخلستان به مساحت 
40342/53 متر مربع قسمتی از پلاک2922  واقع در بخش سه حوزه ثبت ملک برازجان  اراضی روستای بارگاهی خریداری شده از آقای  

محمد جعفر زراعتکار به ایشان واگذار گردیده است.
 لذا به منظور اطلاع عموم مراتب  در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی  داشته باشند می توانند از تاریخ اولین انتشار آگهی به مدت دو ماه  اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 
مدت  یکماه از تاریخ  تس�لیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و 
 عدم وصول اعتراض  طبق مقررات س�ند مالکیت صادر خواهد  شد صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجع ذیصلاح قانونی 

) دادگاه ( نیست. م الف 514
تاریخ انتشار نوبت اول:    1401/09/05                تاریخ انتشار نوبت دوم:   1401/09/20

حمیدرضا باقرپور
 رییس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان دشتستان

اگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئين نامه قانون تعيين تکليف وضعيت اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای ش�ماره140160324002000636 مورخ04/29/ 1401 هیات اول  موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و س�اخنمانهای 
فاقد س�ند رس�می مس�تقر در واحد ثبتی برازجان تصرفات مالکانه و بلا معارض  متعلق به  خانم طیبه گرمسیری نژاد فرزند  شهباز به 
شماره شناسنامه127 وشماره ملی 3520814811 صادره از دشتستان در ششدانگ یک   باب گلخانه به مساحت 4872/63 متر مربع 
قس�متی از پلاک7392  واقع در بخش س�ه حوزه ثبت ملک برازجان  اراضی روستای خون خریداری ش�ده از آقای   حسین پولادی به 

ایشان واگذار گردیده است.
 لذا به منظور اطلاع عموم مراتب  در دو نوبت به فاصله 15 روز اگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی  داشته باشند می توانند از تاریخ اولین انتشار اگهی به مدت دو ماه  اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 
مدت  یکماه از تاریخ  تس�لیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و 
 عدم وصول اعتراض  طبق مقررات س�ند مالکیت صادر خواهد  شد صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجع ذیصلاح قانونی 
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ادامه از صفحه اول|
    استفاده مشتركان از ديتا 

به جاي مكالمه و پيامك
در نامه ارسال مديرعامل رايتل به وزير ارتباطات به مدل 
استفاده مش��تركان رايتل از شبكه ديتاي كشور به جاي 
مكالمه و پيامك اشاره شده و آمده است: »سهم درآمدي 
اين اپراتور از س��رويس هاي مكالم��ه و پيامك در مقابل 
ديتا بس��يار اندك اس��ت از اين رو جبران خسارت براي 
اين اپراتور بسيار سخت است.« مديرعامل رايتل در نامه 
خود به وزير ارتباطات نوشته اس��ت: »ادامه روند فعلي و 
استمرار محدوديت هاي اعمال شده در پهناي باند اينترنت 
بين المل��ل ناگزير منجر به تغيير بنيادي��ن رفتار خريد و 
استفاده مشتركان از خدمات ارتباطي قابل ارايه و كاهش 
بيش از پيش منابع و فرصت هاي افزايش درآمد ش��ركت 
خدمات ارتباطي رايتل كه اساسا data user است خواهد 
شد كه اين امر در نهايت منجر به حركت به سمت خروج 
اجباري اين اپراتور از بازار ارتباطي كشور و نيز اتلاف منابع 
و سرمايه گذاري هاي گسترده انجام شده از سوي شركت 
سرمايه گذاري تامين اجتماعي به عنوان سهمدار بيش از 
۴۰ ميليون بيمه گذار مي شود.« رضاخواه در ادامه نيز نوشته 
اس��ت: »عدم وجود توجيه مالي و اقتصادي براي افزايش 
ميزان سرمايه گذاري و توسعه شبكه، غير قابل اجرا شدن 
امكان ايفاي تعهدات مالي و توسعه اي شبكه و عدم امكان 
سرمايه گذاري در فناوري ها و حوزه هاي نوين كسب وكار 
ارتباطي در كشور و بروز چالش جدي در امر بنگاه داري و 

تعديل اجباري نيروي انساني مشغول به كار مي شود.«

    درخواست هاي رايتل از دولت
مديرعامل رايتل در نامه خود با اش��اره به همكاري هايي 
كه اپراتور سوم با نهادهاي امنيتي و همچنين رگولاتوري 
اين حوزه انجام داده، تأكيد كرده اس��ت كه تداوم يا عدم 
جبران هزينه هاي مالي و تجاري ناشي از پيروي از قوانين 
و ابلاغيه ه��اي امنيتي در زمين��ه محدوديت ها منجر به 
ورشكستگي اين شركت و ورود زيان مالي بسيار گسترده 
و غيرقابل جبران به رايتل و سهامدارانش خواهد شد و در 
نهايت امكان ايفاي تعهدات مالي و توسعه اي شبكه وجود 
نخواهد داش��ت و اين اپراتور ديگر قادر به سرمايه گذاري 
در فناوري ها و حوزه هاي نوين كس��ب و كار ارتباطي در 
كشور نخواهد بود. او در پايان نامه از وزيرارتباطات خواسته 
است تا دستورات لازم را به منظور انجام اقدامات و اعمال 
سازوكارهاي حمايتي لازم به منظور جبران خسارت و نيز 
هزينه هاي ناشي از اعمال محدوديت برپهناي باند اينترنت 
بين الملل بنا به ملاحظات امنيتي- سياسي را در جلسات 

هيات دولت و مجلس سازمان برنامه و بودجه مطرح كنند.

    عدد قابل توجهي از درآمدهاي رايتل
 برگشته است

البته پس از انتشار اين نامه، مديرعامل رايتل ضمن تاييد 
ارسال اين نامه به وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات تاكيد 
كرد: »اين نامه در تاريخ ۹ آبان با توجه به شرايط آن روزها 
نوشته شده است. در حال حاضر بخشي از مصرف پهناي 
باند و به تب��ع آن عدد قابل توجه��ي از درآمدهاي رايتل 
برگشته است.« رضاخواه در پاسخ به اين سوال كه آيا وزارت 
ارتباطات در خصوص جبران ضرر و زيان اين اپراتور اقدامي 
انجام داده است گفت: »تاكنون اقدامي از سوي دولت در 
اين خصوص صورت نگرفته است اما وزارت ارتباطات اعلام 
كرده است كه در حال بررسي موضوع هستند.« همچنين 
در اين نامه از كميس��يون تنظيم مق��ررات ارتباطات نيز 
درخواست شده است تا به منظور تصويب قوانين و تدوين 
ضوابط و تنظيم مق��ررات حمايتي لازم در زمينه تعديل 
وكاهش حق السهم دولت از درآمدهاي اپراتورهاي تلفن 

همراه اقدام كند همچنين تعهدات توسعه شهري، جاده اي، 
روستايي و جمعيتي اپراتورها را مورد بازبيني قرار دهد و 
در بودجه  س��الانه ۱۴۰۲ نيز رديفي تحت عنوان جبران 
خسارت ها مالي اپراتورهاي ارتباطي در زمان اعمال قطعي 

و محدوديت پيش بيني كنند. 

    فيلترينگ همچنان قرباني مي گيرد
از شهريور ماه و در پي افزايش اعتراضات، اقدام به محدوديت 
شديد اينترنت از سوي نهادهاي حكومتي در كشور انجام 
گرفته كه ديگر همگان بر تأثير بس��يار بزرگ آن بر صنايع 
مختلف، علي الخصوص كسب و كارهاي مرتبط با فناوري 
خبر داده اند. به نظر تازه ترين و در عين حال بزرگ ترين قرباني 
اين وضعيت، شركت ارتباطات رايتل است كه به عنوان يك 
شركت بسيار بزرگ مخابراتي، سومين ضلع مثلث اينترنت 
و ارتباطات همراه در كشور محسوب مي شود. در پي همين 
محدوديت هاي ش��ديد و به وجود آمدن اين اصل كه عملًا 
خريد بسته اينترنتي در شرايطي كه نتوان به صورت بهينه 
از آن استفاده كرد، اقدامي معقول نيست، كاربران ترجيح 

مي دهند كه هزينه كمتري براي يك خدمت بي استفاده يا 
لااقل كم كاربرد داشته باشند. اين وضعيت نشان دهنده آن 
است كه شايد ادامه شرايط محدوديت اينترنت، گريبانگير 
بسياري از شركت هاي بزرگ نيز ش��ود كه به كرات و طي 
مقالات مختلف در اين زمينه از شرايط نا بسامان آنها نيز در 
شهر سخت افزار صحبت كرده ايم. با توجه به سياست دولت 
در سوق دادن كاربران به سمت سرويس هاي داخلي، اين 
پيام در حال القا به كاربران است كه شايد در آينده نزديك، 
وضعيت اينترنت تغيير خاصي نخواهد داش��ت و به جاي 
رفع محدوديت ها، تصميم اخذ شده، تغيير مسير ارتباطي 
كشور به سمت داخل است. پيش از فيلترينگ اينستاگرام 
اعلام شده بود ۷۰ درصد ترافيك بين الملل كشور متعلق به 
اينستاگرام و واتس اپ است. فيلتر شدن اين سهم ترافيك 
 IP بين الملل و سختي دسترسي به ابزارهاي تغيير دهنده
در ماه هاي اخير، قطعاً زيان زي��ادي به اپراتورهاي موبايل 
وارد كرده اس��ت. گزارش هاي مالي ماه هاي گذشته همراه 
اول هم نش��ان از ضرر و زيان بيش از ۹۰۰ ميليارد توماني 

اين اپراتور دارد. 
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حذف ۱،۵ ميليارد
حساب غيرفعال در توييتر

توييتر به زودي ۱.۵ ميليارد حساب كاربري غيرفعال در 
اين پلتفرم را حذف مي كند تا نام هاي كاربري مربوط به 
اين حساب ها را آزاد كند. به گزارش ايسنا، ايلان ماسك، 
مالك و مديرعامل توييتر اعلام كرد اين شبكه اجتماعي 
آماده حذف ۱.۵ ميليارد حس��اب غيرفعال مي شود تا 
نام هاي كاربري كه بدون استفاده مانده اند را آزاد كند. 
بعضي از كاربران توييتر شكايت كرده اند كه حساب هاي 
كاربري غيرفعال، نام هاي كاربري غيرمعمول و جذابي 
دارند كه در همان روزهاي نخست توييتر، گرفته شدند. 
توييتر در سه ماهه دوم سال ۲۰۲۲ حساب كرد ۲۳۷.۸ 
ميليون نفر از كاربرانش، كاربران فعال روزانه هستند كه 
مي توان با نمايش تبليغات براي آنها، درآمدزايي كرد. 
ماس��ك پيش از اين قول داده بود حسابهاي غيرفعال 
را از توييت��ر ح��ذف مي كند. وي در نوامب��ر گفته بود 
حساب هايي كه به مدت ۱۵ س��ال غيرفعال بوده اند، 
پاكسازي خواهند شد. مالك ميلياردر توييتر در اكتبر 
گفته بود حس��اب هايي كه به مدت بيش از يك سال 
غيرفعال بوده اند، ممكن است در معرض حذف شدن 
باش��ند. بر اس��اس گزارش بيزنس اينس��ايدر، به نظر 
مي رسد استفاده از توييتر در هفته هاي نخست پس از 
انتقال مالكيت اين پلتفرم به ايلان ماسك، افزايش پيدا 
كرده است. طبق آمار اپتوپيا، توييتر در نخستين آخر 
هفته نوامبر، شاهد بيشترين تعداد كاربران روزانه بود.

كارمندان اپل در استراليا 
اعتصاب مي كنند

رهبران اتحاديه كارگري اعلام كرده اند ۲۰۰كارمند 
اپل در استراليا مشغول آماده سازي هستند تا قبل از 
كريسمس براي شرايط كاري و دستمزد بهتر اعتصاب 
كنند. به گزارش مهر به نقل از رويترز، چنين اقدامي 
به فروش و سرويس رساني توليد كننده آيفون در اين 
كشور آسيب مي رساند. ۲۰۰ نفر از ۴ هزار كارمند اپل 
در اس��تراليا در اين اعتصاب كه كمت��ر از ۲ روز طول 
خواهد كشيد، شركت مي كنند. اين درحالي است كه 
فعاليت شركت فناوري امريكايي به دليل تنش هاي 
كارگ��ري در واحد اصل��ي توليد آيف��ون در چين با 
اختلالاتي روبرو شده است. اعضاي اتحاديه كارگري 
خرده فروشي و فست فود اس��تراليا خواستار ساعت 
كاري مش��خص، ۲ روز تعطيلات آخر هفته و مبلغي 
توافقي بابت افزايش دس��تمزد سالانه شده اند. جاش 
كولينان دبير اين اتحاديه مي گويد: اعتصاب كريسمس 
امسال راهي براي اعضاي ما است تا زماني را كه بايد با 
خانواده و دوستانشان بگذرانند، باز پس گيرند. از سوي 
ديگر بخش مديريت همچنان از اعطاي حقوق اوليه به 
كارمندان امتناع مي كند. او در ادامه افزود: روز دوشنبه 
تصميم اعتصاب كاربران به مديران اعلام مي شود. 
تلاش كارمندان ب��راي آنكه مدي��ران را در هفته 
گذشته وادار به مذاكره كنند به شكست منجر شد 
و اپل از برگزاري جلسه تا ماه فوريه ۲۰۲۳ ميلادي 
امتناع كرده اس��ت. كارمندان معترض در ساعت 
۳ بعد ازظهر ۲۳ دس��امبر به وقت محلي استراليا 
فروشگاه هاي خرده فروشي اپل را ترك مي كنند و 
تا شب كريسمس به محل كار باز نمي گردند. اين 
در حالي است كه بازه مذكور مدت زمان اوج فروش 
آيفون، اپل واچ و ديگر محصولات اين شركت است.

قانون مصونيت شبكه هاي اجتماعي 
در امريكا به چالش كشيده شد

پرونده قتل يك جوان امريكايي در حمله نيروهاي داعش به 
دادگاه عالي امريكا رسيده و مصونيت شبكه هاي اجتماعي 
در برابر محتوايي كه منتشر مي كنند را به چالش كشيده 
اس��ت. به گزارش مهر به نق��ل از رويت��رز، وكلاي وزارت 
دادگستري امريكا در اين دادگاه درباره شكايتي بحث كردند 
كه توسط خانواده نوئمي گونزالس ۲۳ ساله ثبت شده بود. 
اين جوان امريكايي در سال ۲۰۱۵ ميلادي و هنگامي كشته 
شد كه گروهي از شبه نظاميان افراطي اسلام گراي داعش 
كافه اي در پاريس كه او مشغول غذا خوردن در آن بود را به 
رگبار بستند. خانواده اين جوان معتقدند كه گوگل تا حدي 
مسوول مرگ گونزالس است زيرا يوتيوب )زيرمجموعه 
متعلق به اين شركت( از طريق الگوريتم هايش ويدئوهاي 
گروه داعش را به كاربران توصيه مي كرد. گوگل و يوتيوب 
زيرمجموعه هاي شركت آلفابت هستند. پس از آنكه دادگاه 
تجديدنظر سانفرانسيسكو از گوگل پشتيباني و اعلام كرد 
ش��ركت هاي فناوري به دليل بخش ۲۳۰ قانون نجابت 
ارتباطات )كه در سال ۱۹۹۶ ميلادي تصويب(، از چنين 
ادعاهايي مصون هستند، اين پرونده به دادگاه عالي امريكا 
رسيد. در همين راستا دولت بايدن در دادگاه عالي امريكا 
درباره اين موضوع بحث كرد كه شبكه هاي اجتماعي بزرگ 
مانند گوگل در برخي موارد مسووليت محتوا را برعهده دارند 
و به اين ترتيب موضعي اتخاذ كرد كه احتمالا قانون فدرالي 
را كه شركت هاي فناوري بزرگ از قبول مسووليت مصون 
مي كند، به چالش مي كشد. البته دولت بايدن در اسنادي كه 
به دادگاه عالي ارايه كرده، درباره مسووليت گوگل در پرونده 
گونزالس بحث نمي كند و به طور قدرتمند از قسمت هاي 
متعدد بخش ۲۳۰ قانون نجاب��ت ارتباطات و حفاظت از 
شبكه هاي اجتماعي پشتيباني مي كند. اما وكلاي وزارت 
دادگستري امريكا معتقدند الگوريتم هايي كه يوتيوب و ديگر 
تهيه كنندگان محتوا به كار مي برند، بايد به شيوه مختلفي 
تحت بررسي قرار گيرند. آنها از دادگاه عالي امريكا خواستند 
براي بررسي بيشتر پرونده را به دادگاه تجديدنظر بازگرداند. 

ابداع رايانه هاي نوري يك ميليون 
بار سريع تر از نمونه هاي فعلي

محققان رايانه هاي ن��وري ابداع كرده اند كه يك ميليون 
بار سريع تر از رايانه هاي معمول فعاليت مي كند و سرعت 
پردازش داده ها در آن بسيار بالاتر است. به گزارش مهر به 
نقل از اينترستينگ انجينرينگ، پردازنده هاي يك رايانه از 
گيت هاي منطقي تشكيل شده اند كه روتين هاي دودويي 
)رايانش صفر و يك واقعي( را اج��را مي كنند. اين موارد 
توابع توابع بولي ناميده مي شوند. در پردازنده هاي رايانشي 
معمول اين كار به صورت الكترونيكي انجام مي شود. اما 
اكنون محققان روشي براي راه اندازي گيت  هاي منطقي 
مبتني بر نور كشف كرده اند كه يك ميليون بار سريع تر از 
دروازه هاي منطقي الكترونيكي معمولي است. اين روش 
توسط محققان دانشگاه AALTO ابداع شده و تحقيق 
مربوط به آن در ژورنال »س��اينس ادونسز« منتشر شده 
اس��ت. براي برآورده شدن نيازهاي نسل جديد پردازش 
داده ها مانند ارزيابي مجموعه داده هاي هوش مصنوعي 
و منبع استنتاج الگوريتم، دروازه هاي منطقي در رايانش 
بايد بسيار سريع تر عمل كنند. بخش اعظم مشوق توسعه 
پردازش سريع تر از مخازن عظيم اينترنت اشيا سرچشمه 
مي گيرد. افزايش ذخاير انبوه داده ها از منابع حس��گر ها 
و الگوريتم  ه��اي مرتبط با جمع آوري، ارزيابي و س��پس 
استنتاج از داده ها نياز به سرعت محاسباتي چندين برابر 
سرعت فعلي دارند. در اين ميان گروهي از محققان دانشگاه 
AALTO  دروازه ه��اي منطقي كايراليت��ي نوري ابداع 
كرده اند كه يك ميليون بار سريع تر از دروازه هاي منطقي 
پيشين فعاليت مي كردند. اين پردازش بسيار سريع به جاي 
سيگنال  هاي الكتريكي از نور قطبش يافته مدور استفاده 
مي كند. فرايند مذكور تا حد زيادي به ترجيح اشعه قطبش 
يافته مدور از طريق يك ماده كريستالي بستگي دارد كه 
به اشعه نور حساس اس��ت. ترجيح اشعه نور براساس 
شكل كريستالي كه از آن رد مي شود، تعيين مي شود. 

طي ۲۱ روز حدود ۳۰۲ ميليارد ريال از درآمد رايتل از دست رفت

اپراتور سوم؛ قرباني قطعي اينترنت

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان خراسان رضوی در نظر دارد مناقصات به شرح ذیل را از طریق سامانه الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل فراخوان 
مناقصات از دریافت و تحویل اس�ناد مناقصه از طریق درگاه سامانه الکترونیکی دولت )ستاد( انجام خواهد شد و لازم است. مناقصه گران در صورت عدم عضویت 

قبلی مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. تاریخ انتشار در سامانه ۱4۰۱/۰۹/۱۹ می باشد.

فراخوان مناقصه عمومی

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان خراسان رضوی

نوبت دوم

شناسه آگهي: 1424091

- نوع تضمین شرکت در مناقصه می بایست به صورت ضمانتنامه بانکی و یا فیش واریز مبلغ در وجه اداره کل باشد.
- مهلت دریافت اسناد مناقصات: تا ساعت ۱۷:۰۰ روز شنبه تاریخ ۱4۰۱/۰۹/26

- مهلت دریافت ارسال پاکات مناقصات: تا ساعت ۱۷:۰۰ روز پنجشنبه تاریخ ۱4۰۱/۱۰/۰8
- تاریخ و ساعت بازگشایی پاکات مناقصات: ساعت ۱۰:۰۰ روز شنبه تاریخ ۱4۰۱/۱۰/۱۰

- اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار: مشهد- انتهای خیابان فدائیان اسلام - کد پستی -۹۱۷۳6۹56۳6 تلفن تماس8-۳۳4۱2۰24۰-۰5۱ و نمابر: ۰5۱-۳۳4۳5888
- اطلاعات تکمیلی در اسناد می باشد.

- اطلاعات تماس سامانه ستاد )راهبری و پشتیبانی(: ۰2۱-۱456
www.setadiran.ir : )جهت کسب اطلاعات می توانید به آدرس سایت رجوع نمایید: آدرس سامانه تدارکات الکترونیکی دولت) ستاد -

م الف ۹262

جمهوری اسلامی ایران
وزارت راه و شهرسازی

سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای
اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان خراسان رضوی

مبلغ برآورد )ریال(مبلغ تضمین شرکت در مناقصه )ریال(نوع فراخوانموضوع مناقصهشماره مناقصه

۱4۰۱/۳۱/۳۱6
تهیه و اجرای سیستم روشنایی دوربرگردان های فرخد، 
شهرک صنعتی و حاشیه روستای گوجگی محور مشهد - 

کلات )نوبت دوم( 
۱/۱88/۰25/6۰22۳/۷6۰/5۱2/۰۳5عمومي

بهسازی، احداث و آسفالت راه روستایی کلاته جمعه ۱4۰۱/۳۱/۳۱۷
۱/4۰4/۱۳۰/4۷828/۰82/6۰۹/55۳عموميشهرستان بردسکن )نوبت اول(

خرید و تحویل باکس بتنی پیش ساخته دو متری جهت ۱4۰۱/۳۱/۳۱8
۱/6۳2/۰46/۳25۳2/64۰/۹26/5۰۰عموميپل ورودی مشهد ریزه - تایباد )نوبت اول(

شرکت کشت و صنعت نیشکر دهخدا در نظر دارد خرید یک دستگاه لیفتراک 5تن تویوتا دیزل از طریق 
برگزاری مناقصه  عمومی یک مرحله ای را از فروشنده  واجد شرایط خریداری نماید. 

متقاضیان می توانند جهت تحویل اس�ناد مناقصه  از تاریخ ۱4۰۱/۰۹/۱۹ لغایت ۱4۰۱/۰۹/2۹ به نشانی: 
اهواز - کیلومتر 2۳ جاده دغاغله شرکت کشت و صنعت نیشکر دهخدا - مدیریت بازرگانی - اداره امور 

قراردادها و فروش مراجعه ویا )با شماره تلفن های۹2و ۰6۱۳۳۱۳6۰۹4( تماس حاصل نمایند.

آگهی مناقصه  عمومی يک مرحله ای خريد 
يک دستگاه ليفتراک ۵تن تويوتا ديزل 

شماره ۱-7۱۱۱-۱40۱-20

شركت كشت و صنعت نیشكردهخدا

نوبت اول

شناسه:1424653

آتش بس اپل و اريكسون در دعواي امتيازهاي بي سيم
اپل به يك جنگ ديگر بر س��ر امتيازه��اي انحصاري 
بي سيم خاتمه داد و با ش��ركت اريكسون توافق صدور 
مجوز امضا كرد كه اختلاف هاي حقوقي بين دو شركت 
را فيصله مي دهد. به گزارش ايسنا، مفاد دقيق اين توافق 

هنوز به طور كامل افشا نش��ده است اما اين توافق چند 
ساله، شامل صدور مجوز متقابل براي فناوري سلولاري 
استاندارد ضروري و همچنين حق امتيازهاي انحصاري 
ديگر است. اين غول هاي فناوري، سابقه طولاني دعواي 

حقوقي بر سر فناوري سلولاري دارند. اپل در سال ۲۰۱۵ 
از اريكسون شكايت كرد تا از شرايط مطلوب تري براي 
امتيازهاي انحصاري LTE برخوردار شود اما اريكسون 
با شكايتي كه مدعي بود آيفون و آي پد، ايده هاي ثبت 
امتياز ش��ده اين ش��ركت را نقض كرده اند، پاسخ داد. 
اين دو ش��ركت با يك توافق هفت ساله، صلح كردند. با 
نزديك شدن به زمان تمديد اين توافق، خصومت ميان 
دو شركت شعله ور شد. اريكسون در اكتبر سال ۲۰۲۱ 
از تلاش اپل براي كاهش نرخ حق امتياز ش��كايت كرد 
و اپل در دسامبر، ش��كايت متقابلي انجام داد و مدعي 
شد اريكس��ون به ش��كل غيرمنصفانه از تاكتيك هاي 
فش��ار براي تمديد توافق اس��تفاده مي كند. اريكسون 
ژانويه امسال ش��كايت ديگري در خصوص امتيازهاي 

انحصاري فناوري ۵G تنظيم كرد. كريستينا پترسون، 
مدير مالكيت معنوي اريكسون با اعلام اين توافق، اظهار 
كرد: اين آتش بس به دو شركت اجازه مي دهد به عرضه 
بهترين فناوري براي جهان متمركز شوند. اريكسون يكي 
از بزرگ ترين دارندگان امتيازهاي انحصاري بي سيم در 
جهان است و گفته اس��ت توافق با اپل، كمك مي كند 
درآمد صدور مجوز اين ش��ركت در س��ه ماهه چهارم، 
معادل ۵۳۲ ميليون دلار يا بيش��تر، تقويت ش��ود. بر 
اساس گزارش انگجت، زمان اين توافق، قابل توجه است. 
اپل ظاهرا سرگرم س��اخت مودم هاي آيفون ۵G براي 
جايگزين كردن با تراش��ه هاي كوالكام است. آتش بس 
با اريكسون، زمينه را براي استفاده از اين مودم ها بدون 

دعواي حقوقي، فراهم مي كند.



خبراخبار

ويژه

7
.Sun  صنعت،معدن و تجارت December 11. 2022  2380   يكشنبه 20 آذر 1401    16 جمادي الاولي 1444  سال نهم    شماره

تدوين استراتژي صنعتي 
اولويت اول سياست گذار باشد

غلامحس��ين ش��افعي، در نشست مش��ترك اعضاي 
كميسيون صنايع و معادن مجلس با جمعي از فعالان 
اقتصادي خراس��ان رضوي در اتاق مش��هد، افزود: در 
حال حاضر شاخص هاي متعددي بر تشديد چالش ها 
در بخ��ش صنعت تأكيد دارد. س��بقت اس��تهلاك از 
س��رمايه گذاري، يك��ي از اين موارد به ش��مار مي آيد. 
منفي ش��دن نرخ س��رمايه گذاري از عوامل مختلفي 
نش��ات مي گيرد ك��ه عمده ترين آن، تقلي��ل اعتماد 
فعالان اقتصادي و س��رمايه گذاران به ثبات اقتصادي 
و پيش بيني ناپذير بودن آن اس��ت. او نسبت به سيطره 
نااميدي بر فضاي كسب وكار كشور، ابراز نگراني كرد و 
گفت: عدم شفافيت سياست هاي آتي دولت و مجلس 
در موضوعاتي كه با فضاي كس��ب وكار پيوند مي خورد 
و نوسان در تصميم س��ازي ها به موازات سرعت تغيير 
سياست گذاري ها باعث شده تا فعالان اقتصادي از هر 
برنامه ريزي معطوف به آينده، عاجز باشند. وجود ابهامات 
پرشمار در شاخص هايي مثل قيمت انرژي، بهاي مواد 
اوليه، نوسانات ارزي، سياست هاي مالياتي دولت، سود 
بانكي و… عملًا ريسك هر نوع سرمايه گذاري را به ميزان 
چشمگيري افزايش مي دهد. رييس اتاق ايران، استهلاك 
توليد را متأثر از شكاف تكنولوژي و چالش تأمين سرمايه 
براي نوس��ازي و ارتقاي زيرساخت هاي فناوري در اين 
بخش دانس��ت و گفت: امروز يا به عارضه خام فروشي 
دچاريم، يا آنجا كه اسم »توليد« وجود دارد، سهم مونتاژ 
بر توليد ناب و واقعي غلبه دارد. بررس��ي شود كه عمق 
ساخت داخل ما چه ميزان است؟ ش��ايد از اين طريق 
مشخص شود كه حتي بعضي صنايعي كه امروز چرخ 
توليدشان مي چرخد، بيش از آنكه ارزآوري داشته باشند 
به درد ارزبري گرفتارند؛ چراكه در تسخير خام فروشي 
هستند يا سطح تكنولوژي صادراتي آنها بسيار پايين است. 
همه اين مولفه ها گواهي مي كند كه در ارتقاي بهره وري 
اين بخش ناكام بوده ايم. ش��افعي يادآور ش��د: بعضي 
به اشتباه »تكثرگرايي« را نمادي از توسعه تلقي مي كنند 
درحالي كه فقدان ارزش افزوده و بحران اشباع در بخش 
عرضه در قياس با تقاضا، حلقه گمشده تحليل آنهاست. 
مسوولان گاهي با افتخار از رشد آمارهاي صدور پروانه 
صنعتي سخن مي گويند اما چه ميزان از اين واحدهاي 
جديد در بخش هايي ايجاد مي شود كه نياز واقعي وجود 
دارد و چه مقدار در حوزه هايي فعال شده اند كه پيش تر 
در بازار آنها »اشباع« رخ داده است؟ او ابا شاره به آمارهاي 
صدور پروانه هاي صنعتي، تصريح كرد: يكي از نمونه هاي 
بارز تكثرگرايي را در صنعت خودرو شاهديم، آمارهاي 
رسمي سال ۱۳۹۷ نشان مي دهد، ۴۹ پروانه بهره برداري 
در اين حوزه صادر ش��ده و ۳۲ پروانه ديگر نيز در دست 
پيگيري بوده اس��ت. جالب اينجاس��ت كه كشورهاي 
شاخص و نامدار صنعت خودروسازي مثل كره جنوبي 
تنها ۵ مورد واحد توليدي فعال در اين حوزه دارند. اين 
آمار در ژاپن ۱۱ كارخانه توليد خودرو و در فرانسه ۸ مورد 
است.او واحدهاي توليد فولاد را نيز به همين عارضه دچار 
دانست و گفت: در فولاد ۶۱۲ پروانه بهره برداري صادر 
شده و ۸۲۸ مورد ديگر نيز در دست پيگيري براي اخذ 
مجوز و ساخت بوده است )و اين يعني درمجموع يك هزار 
و ۴۴۰ شركت مشابه در حوزه فولاد فعاليت مي كنند( . 
جالب اينجاست كه تعداد اين واحدها در كشوري مثل 
كره جنوبي باوجود ۵ برابري اين محصول تنها ۵ واحد 
توليدي فولاد است. اين آمارها گواهي مي كند كه تعداد 
بالاي واحدهاي توليدي الزاماً به معناي توسعه اقتصادي 
نيست و بهره وري بايد معيار باشد.رييس اتاق ايران، دور 
باطل تكرار مشكلات و تداوم مسائل بخش خصوصي 
درگذر زمان را متأثر از ضعف سياس��ت گذاري ها، عدم 
تغييرات بنيادين و فقدان آينده نگري دانست. شافعي 
همچنين با اش��اره به س��ايه پررنگ دول��ت در بخش 
صنع��ت، تأكيد كرد: با توجه به موان��ع موجود، حضور 
بخش خصوصي و س��رمايه گذاري آن در حوزه صنعت 
رو به افول اس��ت. آمار بنگاه هاي بورسي بر اين موضوع 
صحه مي گذارد و از غلبه س��هم دولت حكايت دارد. بر 
اين اساس ۴۷ درصد بنگاه هاي بورسي دولتي هستند، 
۲۵ درصد صندوق هاي بازنشستگي و تأمين اجتماعي، 
۹ درصد متعلق به نهادهاي عمومي اعلام ش��ده و تنها 
۱۵ درصد آنها از بخش خصوصي مي باشند. رييس اتاق 
ايران از وكلاي مردم در خانه ملت درخواس��ت كرد تا 
آمارها و شاخص هاي اقتصادي را كنار هم قرار دهند 
و از ماحصل بررس��ي آنها به اين سوال پاسخ دهند كه 
آيا سهم بخش خصوصي در حوزه صنعت كشور، در 
مسير رشد و تعالي بوده است يا خير؟ رييس اتاق ايران، 
تدوين استراتژي توليد صنعتي را مجالي براي رسيدن 
به اين نگاه كارآمد در گره گش��ايي از مشكلات كهنه 
دانست و عنوان كرد: در روند نگارش اين استراتژي بايد 
حتماً نگاه و تحليل بخش خصوصي مدنظر باشد. اتاق 
ايران مطالعات مهمي را متمركز بر كشورهاي موفق در 
پياده سازي استراتژي صنعتي به انجام رسانده. ماحصل 
اين بررسي نشان مي دهد كه كشورهاي موفق در اين 
زمينه، در سياس��ت هاي خ��ود از يك توالي صنعتي 
مبتني بر مزيت هاي نس��بي تبعيت كرده است. اين 
مزيت ها به سكويي بدل شده كه فرصت هاي بيشتر 
فراهم و ارزش افزوده خلق كرده اس��ت. الگوبرداري ما 
در سياست هاي توسعه صنعتي متمركز بر الگوبرداري 
از مراحل نهايي راهبردهاي آنها بوده و نتيجه آن ايجاد 
صنايع سنگيني است كه چون به اتكاي مزيتي ايجاد 
نشده اند، رهاوردشان خام فروشي است. شافعي تأكيد 
كرد: اگر استراتژي توسعه صنعتي ايران بتواند بستر 
تحول در رويكردهاي موجود و پايداري سياست هاي 
آينده را فراهم كند، اميد به تغيير وجود خواهد داشت. 
اميد اس��ت وزارت صمت جديتي را كه در اين زمينه 
آغاز كرده ت��ا حصول نتيجه ادامه ده��د. او از اعضاي 
كميسيون صنايع و معادن مجلس درخواست كرد تا در 
روند تدوين برنامه هفتم توسعه از هر نوع شتاب زدگي 
پرهيز كنند تا اين راهبرد كه چشم اندازي پنج ساله را 
براي بخش هاي مختلف كشور تعريف مي كند، مبتني 
بر كارآمدي و ب��ا نگاهي واقع بينانه ب��ه ظرفيت ها و 
اقتضائات موجود نگاشته شود و نظرات بخش خصوصي 

و تشكل هاي آن در اين برنامه مورد توجه قرار بگيرد.

سهم سايپا از واردات خودرو؛ 
سه شركت!

مدير س��ايپا اعلام كرد: از شش شركت انتخاب 
شده براي واردات خودرو از سوي وزارت صمت، 
س��ه ش��ركت متعلق به گروه س��ايپا است كه با 
سياست گذاري هاي وزارت صمت و گروه سايپا 
انتخاب س��ه خودرو به روز و م��درن با قيمت زير 
۱۰ هزار دلار در دستور كار قرار دارد. همچنين 
دو خودرو زير ۲۰ هزار دلار جهت واردات در نظر 
گرفته شده اس��ت. مراحل واردات اين پنج مدل 
خودرو جه��ت عرضه به ب��ورس كالا در جريان 
اس��ت. تيموري ادامه داد: گروه سايپا مجوز ۳۶ 
هزار خودرو وارداتي را در س��ال جاري دريافت 
كرده اس��ت كه ب��ا توجه به ع��دم قيمت گذاري 
دس��توري و عرضه محصول در بورس كالا، روند 

سودسازي گروه سايپا بهبود خواهد يافت.

تزريق اعتبارات كليد حل 
مشكلات خاك در همدان 

معاون دفتر آبخيزداري و حفاظت خاك سازمان 
جنگل ها، مراتع و آبخيزداري كشور گفت: حوزه 
مع��رف زوجي و آبخيز گنب��د همدان در مبحث 
پايش رتبه اول كشور اس��ت و از امكانات بسيار 
خوبي برخوردار اس��ت و همدان در بس��ياري از 
زمينه ها در حوزه منابع طبيعي س��رآمد اس��ت 
اما نيازمن��د بودجه و تزريق اعتب��ارات از طريق 
مسوولان ارشد كشوري و استاني است تا بتواند 
به اهداف بالاي خود برس��د. محمد شرافتي در 
جريان بازديد خبرنگاران به شكل تور رسانه اي از 
ايستگاه هاي حفاظت از منابع طبيعي شهرستان 
همدان اظهار كرد: در كشورهاي در حال توسعه 
مانند ايران متوسط فرس��ايش خاك نزديك به 
۱۵.۵ تن در هكتار محاسبه شده اما در كشورهاي 
توس��عه نيافته بين ۳۰ تا ۴۰ تن در هكتار است 
پس با تمامي اين تفاسير طي هر سال در كشور 
بابت عدم مديريت بهينه خاك ۵۵ ميليارد دلار 
خسارت به ما وارد مي شود. وي افزود: در صورت 
بهبود وضعي��ت خاك امنيت غذاي��ي ما تأمين 
خواهد شد علاوه بر اين مسائل در هر سال ۳۵۶ 
ميليون متر مكعب از حجم مفيد سدهاي كشور از 
بين مي رود. وي تاكيد كرد: شخم در جهت شيب 
اقدام ناخردمندانه اي اس��ت كه موجب تخريب، 
فرسايش و رسوب خاك مي شود بنابراين بايد از 
بروز اين اتفاق جلوگيري شود كه تغيير كاربري ها 
و چراي مفرط دام ها نيز از دلايل ديگر است. وي 
ادامه داد: حوزه هاي آبخيز معرف كش��ور در اين 
بخش ها فعاليت مي كنند و تنها ۱۲ حوزه آبخيز 
معرف در سطح كش��ور وجود دارد كه متأسفانه 
پوش��ش ملي به طور كامل در سرتاسر ايران طي 
اين س��ال ها صورت نگرفته و براساس مطالعات 
ب��ه بي��ش از ۳۲ ح��وزه نيازمنديم. ش��رافتي با 
اش��اره به اينكه در كشورهاي پيشرفته حفاظت 
و پايش خاك را از س��ده ۱۹۰۰ ش��روع كردند و 
ايران به طور متوس��ط ۸۰ سال از اقدامات پايش 
حوزه هاي آبخي��ز در جهان عقب مانده اس��ت، 
گفت: با پراكنش هاي حوزه ها عملكرد خودمان 
را در جهت جلوگيري از ب��روز اتفاقاتي همچون 
سيل، رس��وب و تخريب خاك بررسي مي كنيم. 
اين مقام مسوول عنوان كرد: نياز امروز جامعه ما 
همان كارنامه و ارزيابي و نش��ان دادن اثربخشي 
اقدامات ايس��تگاه هاي حفاظت از منابع طبيعي 
است تا بتوانيم با عدد و رقم براي حفاظت از منابع 

طبيعي مختلف برنامه ريزي كنيم.

چرا در مبارزه با فساد موفق نبوديم وچه بايد كرد؟

فساد مشروعيت كشورها را مي زدايد

اشاعه فساد از يقه آبي ها تا يقه طلايي ها 
تعادل | فرشته فريادرس |

چرا در مبارزه با فس��اد، موفق نبوديم؟ نمايندگان بخش 
خصوصي در همايش روز جهاني مبارزه با فس��اد به اين 
پرسش پاسخ دادند. به گفته آنها، آنچه تاكنون در اين حوزه 
صورت گرفته و با وجود كميت ب��الاي قوانين و مقررات، 
نتيجه مناس��ب و درخوري حاصل نش��ده و خوش بيني 
نسبت به فرآيندهاي مبارزه با فساد وجود ندارد. براساس 
آنچه در اين نشست مطرح شد، فساد، مشروعيت كشورها 
را مي زدايد و حكومت را زمين گير مي كند؛ به گونه اي كه 
برخي كشورها به خاطر فساد زمين خورده اند و انقلاب در 
آنها اتفاق افتاده و تغييرات بنيادي تغيير رژيم در آنها صورت 
گرفته است. اما فساد در كدام گروه، زيان بخش تر است؟ 
برآيند اين نشست حاكي از اين است كه فساد در بخش افراد 
خرده پا كه اصطلاحاً به آنها »يقه آبي ها« اطلاق  مي شود و 
افرادي فرودستند، زيان چنداني به منافع ملي و كشور وارد 
نمي كند. دسته ديگر كه در ميان فرودستان وبالادستان قرار 
دارند، اقداماتشان معلول شرايط حاكم بر كشور است؛ يعني 
وقتي  مي بينند اهداف مشروعشان با اقدام مشروع حاصل 
نمي شود، مجبورند با ابزار غيرمشروع به اهداف مشروع خود 
دست پيدا كنند. اما دسته اصلي، »يقه طلايي ها« هستند؛ 
افرادي كه با دور زدن و تعرض به قانون، منافع ملي را براي 
منافع شخصي خود و اطرافيانشان فدا مي كنند. اين شكل 
از فس��اد يك اثر انتقالي وحشتناك در پي دارد و آن اينكه 
همه مي آموزند كه براي دستيابي به اهداف مشروع از ابزار 
نامشروع استفاده كنند. نتيجه اين وضعيت، اشاعه و تشويق 
فساد اس��ت. حال از آنجايي كه تبعات فساد تضعيف 
حاكميت قانون اس��ت، پس تا زماني كه سيس��تم 
قضايي مستقل نباشد، اين فساد تداوم دارد و نتيجه 
اجراي تبعيض آلود وسياس��ي قوانين رانت خواهد 
بود. اما راه عبور از اين ش��رايط، »شايسته سالاري و 
تمركزگرايي و ميدان داري بخش خصوصي« است.

    براي گرفتن رانت، رقابت داريم!
هشتمين دوره همايش »مبارزه با فس��اد« برگزار شد. 
نايب رييس اتاق بازرگاني ايران اظهار كرد: بعد از انقلاب 
هم از نظر ايدئولوژيك و هم از لحاظ آموزه هاي ديني به 
حد كفايت موضوع تشويق و مبارزه با فساد را داشته ايم و 
در حوزه قانون گذاري براي مبارزه با شفافيت نيز قانون كم 
نداريم. بر همين اساس نيز تقريباً هر دولت، مجلس و رييس 
قوه قضاييه اي كه آمده، به ضرورت مبارزه با فساد تاكيد 
داشته، اما نكته اين است كه آيا ما در اين راه توفيق نسبي 
داشته ايم يا خير؟ حسين سلاح ورزي افزود: اگر شاخص 
ادراك فساد را بررسي كنيم مي بينيم كه نتوانسته ايم در 
اين مسير قدم قابل توجهي برداريم و حتي در داخل كشور 
هم افكار عمومي را نتوانسته ايم قانع كنيم كه كار مثبت 
و قابل توجهي انجام ش��ده است. او مهم ترين مشكل در 
حوزه مبارزه با فساد را اينگونه توضيح داد: در كشور ما از 
يك جايي يك سياست گذاري با لنگر كردن نرخ ارز براي 
كنترل تورم همه مصيبت ها را تا امروز ادامه داده اس��ت؛ 
به عنوان مثال در زمينه واردات با وجود قوانين و مقررات 
متعددي كه براي ممنوعيت هاي غيرتعرفه اي وجود دارد، 
اما براي حدود ۲۰۰۰ قلم كالا ممنوعيت واردات اعمال 
شده كه اين مس��اله موجب توسعه قاچاق شده، كه اين 
موضوع يكي از مصاديق فساد است و آمارها نشان مي دهد 
كه يك سوم واردات كشور از طريق قاچاق انجام مي شود.  
به گفته سلاح ورزي، در يك جايي سياست گذار ارزي بقيه 
را متقاعد كرده، براي كنترل قيمت ارز تنها بايد ممنوعيت 
واردات را انج��ام داد، بنابراين از آن طرف هم مش��اهده 
مي كنيم با قيمت هاي مختلفي كه ب��راي نرخ ارز وجود 
دارد، امضاهاي طلايي، رانت و توزيع فساد ايجاد شده است. 
او به اعمال مقررات دس��ت و پاگير هم اشاره كرد وگفت: 
هم زمان با همه تلاش هايي كه در بخش هاي جامعه براي 
كاهش مقررات صورت مي گيرد، ماشين و موتور توليد 
مقررات همچنان فعال است و شايد با سرعت بيشتري 
هم حركت مي كند. نايب رييس اتاق بازرگاني ايران با بيان 
اينكه گرفتن رانت بيشتر به خاطر مقررات موجود در كشور 
بوده، گفت: به عبارتي هم وضعيت قانون گذاري و هم نوع 
رقابت در قسمتي از بخش خصوصي در اين جهت بوده كه 
براي بهره گرفتن از بخش بيشتر كيك رانتي كه بر اساس 
سياست گذاري غلط به وجود آمده، استفاده كنيم. بنابراين 

لازم است تا براي شفافيت بيشتر اقدام كنيم.

    فساد مشروعيت كشورها را مي زدايد
در بخ��ش ديگري از اين هماي��ش، رييس انجمن علمي 
مديريت رفتار سازماني با اشاره به ۲۰ سالگي كنوانسيون 
سازمان ملل متحد براي مبارزه با فساد، مهم ترين ويژگي 
اين سند جهاني را وقوع انقلاب اطلاعات عنوان كرد و با بيان 

اينكه حكمراني، يكي از محصولات اساسي انقلاب ديجيتال 
در عصر كنوني است، افزود: بر اين اساس، حاكميت ديگر از 
آن دولت ها نيست بلكه حاكميت به حكمروايي تبديل شده 
است و جامعه مدني و حضور و نقش آفريني بخش خصوصي 
از پايه هاي حكمروايي است. حسن عابدي جعفري سپس 
با بيان اينكه آيا در ايران از حاكميت به حكمروايي انتقال 
پيدا كرده ايم يا خير، تصريح كرد كه شفافيت از جمله اصول 
حكمروايي است در حالي كه پاسخگويي دولت ها در قبال 
مردم و قانون گرايي، از ديگر اصول بلاش��ك حكمروايي 
است. او س��پس با بيان اينكه مشاركت، از ديگر اصول 
حكمروايي است، يادآور شد كه در كنوانسيون سازمان 
ملل متحد براي مبارزه با فساد، فصل مشخصي براي 
همكاري تبيين شده، بنابراين اين شاخص از اهميت 
بالايي برخوردار است. او گفت: بيش از نيمي از كشورها 
در بحث مبارزه با فساد نمره اي زير ۵۰ دارند و اين در 
حالي است كه فساد، مشروعيت كشورها را مي زدايد و 
حكومت را زمين گير مي كند. در اطراف ما كم نيستند 
برخي كشورهايي كه به خاطر فساد زمين خورده اند 
و انقلاب در آنها اتفاق افتاده و تغييرات بنيادي تغيير 
رژيم در آنها صورت گرفته اس��ت. بنابراين لازم است 
كشورها خلاقيت هايي به كار ببرند كه ضمن استفاده از 
ظرفيت هاي كنوانسيون، بتوانند جلوي فساد را بگيرند.

    درب هاي گردان زمينه ساز فساد
در ادامه اين پانل، مصطفي رنجبر، كارشناس كميسيون 
حمايت قضايي و مبارزه با فس��اد اتاق ته��ران به موضوع 
»درب هاي گردان و الزام بر دوره اس��تراحت به نفع بخش 
دولتي و بخش خصوصي« اش��اره كرد. او ابتدا به تعاريف 
مفاهيمي چون درب گردان و دوره استراحت پرداخت و 
گفت: آمد ورفت بازيگ��ران اصلي بين بخش خصوصي و 
دولتي و جابه جايي آن��ان با يكديگر به عنوان پديده درب 
گردان شناخته مي ش��ود و دوره استراحت، بدين منظور 
اعمال مي ش��ود كه كارگزار دولتي نتواند از موقعيت هاي 
دولتي خود در بخش خصوصي استفاده كند. او سپس به 
انواع اشتغال درب گردان اشاره كرد و گفت: يكي از نمونه هاي 
اين نوع اشتغال، حضور كارگزاراني از بخش دولتي در بخش 
خصوصي به منظور حداكثر كردن سود بخش خصوصي از 
طريق بستن قرارداد با شركت خصوصي براي تامين شغل 
مورد نظر در آينده است. يكي ديگر از انواع اين اشتغال، 
حضور كارگزار از بخ��ش دولتي در بخش  خصوصي، 
اين بار به منظور حداكثر كردن سود بخش خصوصي 
و اعمال سياست هاي مطلوب دولت و بازار غيررقابتي 
است. نوع ديگر اين تبادل، حضور فعال بخش خصوصي 
در دولت به منظور لابي گري با ديگر كارگزاران دولتي 
براي حداكثر كردن س��ود بخش  خصوصي منتصب 
)لابي گري( است. همچنين چهارمين نوع اين اشتغال 
نيز به منظور تنظيم سياس��ت ها براي حداكثركردن 
سود بخش  خصوصي منتصب )سياست گذاري( است.

رنجبر همچنين با تاكيد بر اينكه ممنوعيت براي فعاليت 
درب گردان و توجه به دوره استراحت هم براي دولت و 
هم براي بخش خصوصي منفعت دارد، گفت: در ايران 
قوانين قبلي و در قانون جديدي كه مجلس در دس��ت 

تهيه دارد، در زمينه منع اش��تغال پس از بازنشستگي 
كارگزاران دولتي سكوت شده است. همچنين در مورد 
منع اشتغال ثانويه تنها منع تصدي بيش از يك شغل 
مطرح شده اس��ت. در عين حال، در مورد الزام بر دوره 
اس��تراحت كه معمولًا به كارگزاران ارش��د اختصاص 
دارد، قانون قبلي سكوت كرده اما در طرح جديد ۲ سال 

محروميت براي اين مديران در نظر گرفته شده است.

    فساد كدام گروه، زيان بخش است؟ 
در ادامه اين جلسه، رييس اسبق كانون وكلاي دادگستري 
مركز و متخصص جرم شناس��ي در ابتداي سخنان خود 
ارايه راهكار براي مبارزه با فساد را مستلزم آسيب شناسي 
اين پديده عنوان كرد وگفت: مساله اين است كه موضوع 
آسيب شناسي در كشور ما مورد غفلت واقع شده. در كشور 
ما بحث فساد، چالش هاي مديريتي، رانت و ناكارآمدي يك 
واقعيت است. اگر در چنين شرايطي حول مسائل جزيي 
متمركز شويم، نتيجه اي نه براي حاكميت، نه براي مردم و 

نه براي بخش خصوصي به دست نخواهيم آورد.
علي نجفي توانا با بيان اينكه فساد مخالف عدالت تقنيني، 
عدالت اقتصادي، عدالت قضايي و عدالت اخلاقي است، 
ادامه داد: فس��اد در بخش افراد خرده پا كه اصطلاحاً به 
آنها يقه آبي ها اطلاق  مي شود و افرادي فرودستند، زيان 
چنداني به منافع ملي و كشور وارد نمي كند. چنانكه ۸۰ 
درصد زندانيان ايران كساني هستند كه فاقد منبع درآمد 
مقبول هستند. دسته دوم كس��اني هستند كه با فكر و 
ارتباطات خود بالاتر از فرودست ها و پايين تر از فرادست ها 
فعال هستند. آنها بعضا اقداماتشان معلول شرايط حاكم 
بر كشور است. يعني وقتي  مي بينند اهداف مشروعشان با 
اقدام مشروع حاصل نمي شود، مجبورند با ابزار غيرمشروع 

به اهداف مشروع خود دست پيدا كنند.
اين حقوقدان گفت: اما بحث اصلي ما يقه طلايي ها هستند؛ 
افرادي كه امانت مردم را در اختيار دارند و بايد خدمتگذار 
مردم باشند، اما به دلايل مختلفي چون عقده هاي دروني 
گذشته يا عوامل محيطي از اين امانت سوءاستفاده مي كنند. 
آنها با دور زدن و تعرض به قانون، منافع ملي را براي منافع 
شخصي خود و اطرافيانشان فدا مي كنند. اين يك اثر وضعي 
دارد و شرايط فعلي كشور ما برآيند چنين عملكردي است. 
اين شكل از فساد يك اثر انتقالي وحشتناك در پي دارد و 
آن اين است كه همه مي آموزند كه براي دستيابي به اهداف 
مشروع از ابزار نامشروع استفاده كنند. كدام بخش خصوصي 
 مي تواند موفق باشد اگر بخواهد در چارچوب قوانين فعلي 
بازي كند؟ نتيجه اين وضعيت، اشاعه و تشويق فساد است.

    تبعات فساد چيست؟ 
نجفي توانا با اش��اره اتهام زني دولت ها به اسلاف خود در 
زمينه فساد افزود: اين نش��ان مي دهد كه فساد در كشور 
ما در حال نهادينه ش��دن اس��ت. اما براي تحليل چرايي 
وقوع فس��اد در كشور ما به عوامل مختلفي مي توان اشاره 
كرد. هرگاه دين وسيله دنيا شد، اخلاق وسيله ممر معاش 
شد، بدانيد كه آن جامعه سلامت رفتاري و هنجاري ندارد. 
ظهور و بروز اين فسادها از جمله در بخش قضا، در بخش 
اجرا و در بخش تقنين است. در جامعه اي كه هدف وسيله 

را توجيه مي كند. معمولا قانون ابزار حفظ موقعيت مديراني 
است كه بقاي خود را در شرايط موجود مي بينند. بنابراين 
بايد نسبت به اصلاح اين بخش اهتمام بورزيم. در چنين 
شرايطي سيستم قضايي به جاي اينكه مستقل عمل كند، 
فرمان پذير مي شود و تبعيض آلود عمل مي كند. در جايي 
به اقدامات خود در راستاي اهداف پوپوليستي خود سرعت 
مي بخش��د و در جايي كه بايد از س��رعت براي مبارزه با 
فساد استفاده كند، دچار تسامح مي ش��ود. او با تاكيد بر 
اينكه تبعات آثار فساد، تضعيف حاكميت قانون است، به 
عوامل روانشناختي فساد و ضمير ناخودآگاه افراد در بروز 
فساد پرداخت و گفت: اگر مشاهده مي كنيد كه برخي از 
مديران، وقتي امانتي به دستشان مي رسد، به سوءاستفاده 
مبادرت مي كنند، نشان از عقده هاي اجابت نشده آنها در 
گذشته دارد. او تقصيري ندارد، مهم آن است كه در گماردن 
مديران به شايسته سالاري توجهي نمي شود و آنها از منظر 
روانشناسي مورد آزمايش قرار نمي گيرند. بنابراين تا زماني 
كه شايسته سالاري حاكم نشود اين نشست ها نتيجه اي در 
بر نخواهد داشت. او در ادامه با اشاره به اينكه قوانين نيز ناقص 
است، ادامه داد: تا زماني كه سيستم قضايي مستقل نباشد، 
اين فساد ادامه خواهد داشت. بخش ديگر، حوزه اجراست؛ 
نتيجه اجراي تبعيض آلود و سياسي قوانين رانت خواهد بود. 
علل شرايط موجود كشور، شايسته سالاري، تمركزگرايي 
و فعاليت بخش خصوصي اس��ت. اگر مي خواهيم بخش 
خصوصي ميدان دار شود بايد از طريق رفراندوم قانون اصل 
۴۴ را تغيير دهيم. در عين حال عدم شفافيت در عملكرد 
مديران و حاكميت رابطه به جاي ضابطه از علل فس��اد و 
قطع رابطه با مطالبات مرد مي است. نجفي توانا تاكيد كرد: 
بخش خصوصي زماني مي تواند موفق باشد كه از نهادهاي 
مردمي استفاده كند، اما نهادهاي مردمي در حال كوچك 
شدن هستند. تا زماني كه نهادهاي مردمي گسترده نشوند، 
مش��اركت جامعه معنا پيدا نمي كن��د. حاكميت زماني 
مقبوليت و مشروعيت پيدا مي كند كه ظرفيت حضور و 
مش��اركت نهادهاي مدني را فراهم كند. در ادامه موسي 
خدمتگزار خوش��دل، معاون بين الملل دبيرخانه مرجع 
ملي كنوانسيون مريدا در ايران با بيان اينكه تدوين سند 
ملي مبازره با فساد در دس��توركار دبيرخانه مرجع ملي 
كنوانسيون مريدا در ايران قرار گرفته و طي سال آينده از 
آن رونمايي مي شود، تدوين لايحه استرداد مجرمان مالي 
و اموال آنان در ديگر كشورها را از ديگر اقدامات در دست 
وزارت دادگستري عنوان كرد و يادآور شد كه در اين زمينه، 
با كشورهاي مالزي و قطر براي بازگشت مجرمان اقتصادي و 

استرداد اموال آنان به داخل كشور توافق شده است.
حسن فروزان فرد رييس كميسيون حمايت قضايي و 
مبارزه با فساد اتاق تهران هم در بخش ديگري از جلسه 
با اش��اره به اينكه بخش خصوصي چندان به كاركرد 
ماده ۱۲ كنوانسيون مبارزه با فساد خوشبين  نيست، 
گفت: اقدامي كه طي سال هاي گذشته در كميسيون 
حمايت قضايي و مبارزه با فساد اتاق تهران مورد توجه 
قرار داديم، اين بود كه ببينيم در س��طح سازمان هاي 
بالادس��تي اتاق، نظير اتاق بازرگان��ي بين الملل، چه 
فعاليت هايي در زمينه مبارزه با فساد انجام شده و چه 

راهنمايي هايي وجود دارد كه آن را انتشار دهيم.

تعرفه صادرات خشكبار تغيير مي كند؟ 
رييس كميسيون كش��اورزي مجلس بر اساس آنچه 
در جلس��ه اي با فعالان بخش خصوصي مطرح ش��د 
از لغو تعرفه صادرات س��يب زميني و پي��از در آينده 
نزديك خبر داد و گفت: ش��رايط صادرات خش��كبار 
بايد در اس��رع وقت با حضور رييس كل بانك مركزي 
و رييس سازمان توسعه تجارت بررسي شود.اعضاي 
كميسيون كشاورزي اتاق ايران در نشست اخير خود 
با رييس كميسيون كشاورزي مجلس از افت شديد 
صادرات خشكبار در سال جاري به دليل وضع قوانين 
ارزي بازدارنده س��خن گفتند و لغ��و تعرفه صادرات 
سيب زميني و پياز را خواستار شدند. در اين نشست، 
تعيين قيمت ش��كر و رس��يدگي به وضعيت تعيين 
عوارض براي واردات ش��كر به منظور حمايت از آنچه 

در داخل توليد ش��ده اس��ت، مورد توجه قرار گرفت. 
محسن اميني، رييس كميسين كشاورزي اتاق ايران به 
مسائل ارزي صادركنندگان به ويژه در بخش خشكبار 
اشاره كرد و از مذاكرات با رييس كميسوين اقتصادي 
مجلس و رييس كل بانك مرك��زي به منظور حذف 
پيمان سپاري ارزي براي بخش خشكبار سخن گفت.

بر اساس اظهارات او متاسفانه در مقاطعي كه بازاري 
براي حضور پررنگ ايران فراهم مي شود برعكس ساير 
كشورها، با وضع قوانين بازدارنده، مانع رشد صادرات 
به آن بازار مي ش��ويم و تا بخواهيم مشكلات به وجود 
آمده را حل كنيم، فرصت از دست مي رود.در اين جلسه 
صادركنندگان خشكبار به تشريح شرايط حاكم بر روند 
صادرات اين بخش پرداختند. بر اس��اس آنچه عنوان 

شد، سال گذشته در ۸ ماهه اول سال بالغ بر ۹۶ هزار تن 
صادرات خشكبار به ثبت رسيده كه اين رقم در مدت 
مشابه سال جاري به ۳۲ هزار تن كاهش يافته است و 
پيش بيني مي شود ۳ ميليارد دلار صادرات خشكبار در 
سال ۱۳۹۹ به كمتر از يك ميليارد دلار در سال جاري 
برسد.طبق آمار موجود ۸۵ هزار تن پسته در سال ۹۹ 
به چين صادر شده كه اين حجم به ۴۰۰ تن در ۵ ماهه 
امسال رسيده اس��ت.وضع قوانين بازدارنده در بخش 
صادرات از جمله تبصره ۶ بند ه ماده ۲ قانون مبارزه با 
قاچاق كالا و ارز كه تمام صادركنندگان را قاچاقچي 
محس��وب مي كند. از جمله مواردي ب��ود كه در اين 
نشست مورد توجه قرار گرفت. به باور صادركنندگان 
خشكبار به جاي اينكه صادرات در مقابل واردات براي 

غير آزاد ش��ود، اين امكان را براي فرد واردكننده آزاد 
كردند و در نتيجه امروز شاهد رانت خواري هاي ارزي 
و برهم خوردن نظم تجارت هس��تيم؛ واردكنندگان 
موبايل براي حفط منافع واردات، پس��ته را در داخل 
گران تر مي خرند و در بيرون، ارزان تر مي فروش��ند تا 
ارز لازم را درياف��ت كرده و موبايل ب��الاي ۶۰۰ يورو 
وارد كنن��د. در همي��ن وضعيت، ترخي��ص كاران به 
عنوان صادركننده وارد ميدان ش��دند چ��ون امروز 
واردات درمقابل صادرات براي خودف قانوني اس��ت.

پيشنهاد صادركنندگان خشكبار در وهله اول حذف 
پيمان سپاري ارزي براي صادرات خشكبار است. در 
ادام��ه به جاي صادرات در مقاب��ل واردات براي خود، 

امكان صادرات در مقابل واردات براي غير آزاد شود.

فريبرز كرمي ،مديركل راهداري  و حمل 
ونقل جاده اي استان كرمانشاه  اظهار كرد 

احداث ٧٠ كيلومتر 
راه روستايي در استان كرمانشاه

مديركل راهداري و حمل و نقل جاده اي اس��تان 
كرمانشاه گفت: احداث ٧٠ كيلومتر راه روستايي 
در اس��تان يكي از مجموع اقدامات س��ال جاري 
در جهت بهسازي راه ها اس��ت. به گزارش پايگاه 
خبري وزارت راه و شهرسازي )كرمانشاه( فريبرز 
كرمي اظهار كرد: بيش از ۴۱۰ كيلومتر روكش راه 
اصلي، فرعي و روستايي در سال جاري انجام شده 
اس��ت. وي افزود: همچنين بيش از ۷۰ كيلومتر 
س��اخت راه روس��تايي و ۸۰ كيلومت��ر روكش 
آس��فالت باتناژ حدود پانصدهزار تن آس��فالت، 
س��اخت و تعريض ۳ دس��تگاه پل و همچنين دو 
مورد س��اخت كانال بتن��ي از جمله فعاليت هاي 
راهداري در سال جاري است. مديركل راهداري 
و حمل و نقل جاده اي استان كرمانشاه ادامه داد: 
احداث تقاطع غير هم سطح س��ياخور، رفع ۱۳ 
نقطه پرحادثه شناس��نامه دار و نصب بيش از ۴۰ 
كيلومتر نيوجرسي و گاردريل در سطح استان نيز 
در دستور كار قرار گرفت. وي با بيان اينكه، احداث 
۱۹ مورد روش��نايي در نقاط مس��تعد حادثه در 
سطح استان؛ طي ٨ ماهه سال جاري اجرايي شده، 
تاكيد كرد: ساير پروژه هاي ايمن سازي محورهاي 

مواصلاتي در حال انجام است.
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خبرروز

كشف پرندگان زينتي قاچاق 
جانش��ين مرزباني استان خوزستان از توقيف دو قايق صيادي و كشف پرندگان زينتي قاچاق و يك قبضه كلت كمري توسط 
مرزبانان آبادان خبر داد. س��رهنگ منصور رضا عزيزي گفت: مرزبانان با اشراف اطلاعاتي از قصد قاچاقچيان مبني بر قاچاق 
پرندگان زينتي مطلع شدند و سريعا اكيپي از ماموران پاسگاه مرزي دريايي اروند به محل اعزام و به همراه عوامل سپاه مستقر در 
مرز اقدام به اجراي كمين مشترك كردند. او در ادامه افزود: سرنشينان دو قايق با استفاده از تاريكي هوا و پوشش نيزار منطقه از 
محل متواري و مرزبانان در بررسي از شناورها؛ ۱۵۰ قطعه پرنده از نوع مرغ مينا و ۵۰ قطعه فنچ و ۱۰ قطعه طوطي به همراه سه 
ثوب سينه خشاب و يك خشاب خالي كلت كشف كردند. ارزش اين پرنده ها بيش از ۴۰۰ ميليون ريال تخمين زده شده است.

رويداد

سرپرست مركز ملي هوا و تغيير اقليم سازمان محيط زيست 
گفت: ما بايد واقعيت را درباره توده گاز متان بپذيريم، زيرا تا 
وقتي واقعيت را قبول نكنيم، به سراغ حل مشكل نخواهيم 
رفت. اما به نظر مي رسد گزارش صحيحي در اين خصوص 
در اختيار ش��هردار محترم تهران قرار نگرفت و بهتر بود 
دوستان سازمان مديريت پسماند، اطلاعات صحيحي را 
در اختيار شهردار تهران قرار مي دادند تا ايشان به تكذيب 
توده گاز متان در آسمان جنوب تهران نپردازد. در آخرين 
اظهارات مطرح شده در اين زمينه، پيام جوهرچي، معاون 
دفتر مديريت پسماند سازمان محيط زيست گفته است 
كه نمي توانيم بگوييم اين پديده وجود ندارد، چراكه وجود 
داشتن آن طبيعي است. به طور قطع مراكز دفن ما تصاعد 
گاز متان را دارند و نمي توان اين موضوع را حاشا كرد. مشكل 
اصلي اين است كه ما ۸۰ تا ۸۵ درصد پسماندهايمان را دفن 
مي كنيم. به عبارتي حجم مراكز دفن ما بسيار است و 

در نتيجه تصاعد گاز متان بسياري را شاهد هستيم.

    رد وجود توده گاز متان
توسط مديريت شهري تهران

تاييد وجود ت��وده انبوه گاز متان در آس��مان جنوب 
تهران توسط مسوولان و كارشناسان محيط زيست 
اما در ش��رايطي رخ داده است كه در هفته هاي اخير، 
مسوولان مديريت شهري تهران وجود چنين توده اي 
را در مصاحبه هاي مختلف تكذي��ب كرده اند. به طور 
مثال، عليرضا زاكاني، شهردار تهران در تاريخ ۱۴ آبان 
وجود اين توده را تكذيب و اعلام كرد كه »هنوز گزارشي 
توسط دستگاه هاي بالادستي به ما اعلام نشده است. 
البته ناسا همه چيزش دروغ است و اين هم دروغ است.«

    شهرداري به دنبال قرارداد خارجي
براي استحصال متان بود

در اين ميان اما با وجود اينكه در هفته هاي اخير، درب 

اظهارنظرها توسط مس��وولان مديريت شهري تهران 
درباره وجود توده عظيم گاز متان بر فراز مجتمع پسماند 
آرادكوه بر پاش��نه تكذيب چرخيده اس��ت، مسوولان 
مرتبط با اين حوزه در سازمان محيط زيست همچنان به 
تاييد اين مساله مي پردازند و معتقدند دفن و تلنبار شدن 
حجم عظيمي از زباله تر و مواد آلي در مجتمع آرادكوه در 
طول چند دهه متوالي، به همراه وجود يك مركز دامداري 
بزرگ در جنوب تهران و البته ساير مراكز متصاعدكننده 
گاز متان در اين منطقه، موجب ايجاد توده انبوه متان 
شده و اين مساله قابل انكار نيست. اين نكته اي است كه 
»داريوش گل عليزاده« سرپرست مركز ملي هوا و تغيير 
اقليم سازمان محيط زيست روي آن دست گذاشت و 
اظهار داش��ت: در هفته هاي اخير شوراي شهر تهران از 
ما درخواست كرده بود كه مستندات خود درباره وجود 
توده ابر متان در آسمان جنوب تهران را ارايه كنيم و ما 
نيز گزارشاتي كه اين مساله را تاييد مي كند، به شوراي 
شهر ارايه كرده ايم. همچنين سازمان فضايي ايران، وجود 
توده گاز متان بر فراز مجتمع آرادكوه را تاييد كرده است 
و از نظر ما هم انتشار گاز متان از اين مجتمع كه بيش از 
۶۰ سال است در آن زباله دفن مي شود، كاملا طبيعي 
است. او افزود: موضوع انتشار گاز متان از مجتمع آرادكوه 
مساله جديدي نيست و در سال هاي ۹۶ و ۹۷ مسوولان 
وقت شهرداري تهران، پروژه اي را براي استحصال گاز 
متان از اين مجتمع با يك شركت كره اي پيش بردند و 
حتي اين پروژه تا آستانه عقد قرارداد پيش رفت، اما به 
دلايل مختلف اين قرارداد امضا نشد، آن هم در شرايطي 
كه آن قرارداد مي توانس��ت منافع برد - ب��رد را براي دو 
طرف به همراه داشته باشد. به همين دليل نيز شهردار 
پيشين تهران در سال ۹۸ نامه اي را خطاب به معاون اول 
رييس جمهور وقت نوشته و درخواست كرده بود كه هيات 
دولت تضمين هايي را براي شركت كره اي فراهم كند تا 
اين شركت بتواند با شهرداري قرارداد ببندد، اما اين 

اتفاق نيفتاد و از آن زمان تا امروز هنوز پروژه استحصال 
گاز متان از مجتمع آرادكوه به نتيجه نرسيده است.

      شهرداري بايد به دنبال توليد انرژي
از استحصال گاز متان برود

گل عليزاده با تاكيد بر اينكه گاز متان يك منبع مناسب 
براي توليد انرژي محسوب مي شود، گفت: گاز متان همان 
گاز ش��هري اس��ت كه اصلي ترين منبع گرمايش منازل 
مس��كوني و واحدهاي تجاري و اداري به حساب مي آيد. 
بنابراين اس��تحصال گاز متان از زباله ها حتما مي تواند به 
كسب درآمد منجر شود و شركت كره اي نيز به دنبال همين 
مساله بود. البته حالا كه قرارداد با شركت كره اي امضا نشده 
است، بازهم به شهرداري تهران توصيه مي كنيم كه هم براي 
كاهش انتشار گازهاي گلخانه اي در مجتمع آرادكوه و هم 
براي درآمدزايي و جلوگيري از هدررفت گاز متان، با كمك 
شركت هاي دانش بنيان داخلي به طرف استحصال گاز متان 

از زباله هاي انباشت شده در مجتمع آرادكوه پيش برود.

    روزانه ۷۵۰۰ تن زباله
وارد مجتمع آرادكوه مي شود

گل عليزاده با اش��اره به ورود روزانه ۷ هزار تا ۷ هزار و 
۵۰۰ تن زباله به مجتمع آرادكوه گفت: هم اكنون روزانه 
۷ هزار تا ۷ هزار و ۵۰۰ تن زباله از كلان ش��هر تهران و 
مناطق اطراف آن وارد مجتمع آرادكوه مي شود. بخشي 
از اين زباله در مجموعه آرادكوه جداس��ازي مي شود، 
بخش ديگر به كمپوست تبديل مي شود، بخشي هم 
سوزانده مي شود، اما متاسفانه بخش زيادي از زباله هاي 
ورودي به اين مجتمع همچنان دفن يا انباشته مي شود 
كه همين مساله به عامل اصلي انتشار گاز متان و ساير 
آلاينده ها در مجموعه آرادكوه تبديل ش��ده است؛ به 
خصوص كه همچنان حجم زيادي از زباله هاي تلنبارشده 

از سال هاي گذشته در اين مجموعه وجود دارد.

بايد واقعيتِ توده گاز متان در تهران را بپذيريم
رويخطخبر ادامهازصفحهاول

 تنهايي با تنها ماندن 
متفاوت است

مس��ير انزوا منجر ب��ه تنهايي، ناامي��دي و حتي 
افسردگي مي شود. وقتي احساس تنهايي مي كنيم، 
اغلب تمايل داريم كه خودمان را مورد سرزنش قرار 
دهيم و فكر كنيم كه چيزي در مورد ما اشتباه است. 
هر چه بيشتر احساس تنهايي كنيم، بيشتر افكار 
ما مبني بر عدم وابس��تگي يا احساس طرد شدن 
توسط ديگران شروع مي شود. تنها مانده ايم با افكار 
خود، بدترين دش��من خود مي شويم. يك فضاي 
منزوي، بستر مناسبي براي افكار منفي و انتقادي 
از خود اس��ت. اين الگوهاي فكري »صداي دروني 
انتقادي« را تشكيل مي دهند، يك دشمن داخلي 
كه منجر به فرآيندهاي فك��ري و رفتارهاي خود 
مخرب مي شود. اين منتقد دروني احساسات منزوي 
شدن ما را تغذيه مي كند و ما را تشويق مي كند تا از 
ديگران اجتناب كنيم و در وضعيت تنهايي بمانيم. 
اگرچه صداهاي دروني انتقادي ما ممكن است چيز 
ديگري را به ما بگويند، اما در واقعيت، هيچ چيز ذاتي 
در ما وجود ندارد كه ما را به تنهايي سوق دهد. اين 
يك تصور غلط رايج است كه افراد تنها هستند زيرا 
مهارت هاي اجتماعي ضعيفي دارند. در حقيقت، 
تحقيقات جديد نش��ان مي دهد كه اف��راد تنها از 
مهارت هاي اجتماعي كاملًا كافي برخوردار هستند 
و حتي در هنگام خواندن نشانه هاي اجتماعي افراد 
غير تنها را اجرا مي كنند. با اين حال، هنگامي كه 
»فشار اجتماعي« به آزمون مهارت هاي اجتماعي 
وارد مي ش��ود، افراد تنها اغلب ش��روع به خفگي 
مي كنند. آنها احساس اضطراب زيادي مي كنند 
يا از شكست مي ترس��ند. در اصل، باورهاي خود 
محدود كننده يا صداهاي درون��ي انتقادي آنها با 
توانايي هاي طبيعي اجتماعي آنها تداخل دارد. از 
سوي ديگراگرچه، تنهايي رايج است و به سرعت 
مي گذرد، اما تنهايي مي تواند يك بيماري مزمن با 
اثرات جدي و مضر بر سلامت جسمي و رواني فرد 
باشد. اثرات تنهايي طولاني مدت بر سلامت رواني 
ش��امل كاهش كيفيت خواب، تضعيف سلامت 
و حتي افزايش م��رگ و مير اس��ت. در حالي كه 
تأثيرات آن بر سلامت روان فرد شامل افسردگي، 
ترسو بودن، به خاطر س��پردن اشتباه و تمركز بر 
محروميت است. گاهي در طول زندگي احساس 
تنهايي را تجربه كرده ايم. معمولا افراد از احساس 
تنهايي، به عنوان احساسي منفي و عذاب دهنده 
ياد مي كنند. همين موضوع را شايد بارها و بارها از 
زبان مادربزرگ ها و پدربزرگ هاي تنها شنيده ايم 
كه مي گويند »تنهايي فقط برازنده خود خداست «. 
اما آيا واقعا تنهايي به اين شدت منفور و عذاب دهنده 
است؟ بايد بدانيم كه دو نوع از تنهايي وجود دارد. 
مثبت و منفي. در واقع منشأ تنهايي منفي ضعف يا 
ناتواني در بخشي از شخصيت ماست. اگر بخواهيم 
به اين نوع از تنهايي قالب شويم بايد آموزش ببينيم، 
مهارت آموزي كنيم يا از درمان فردي كمك بگيريم.

95 درصد كارگران قرارداد ثابت ندارند

امنيت شغلي از حرف تا عمل
گليماندگار|

 مهم ترين مساله اي كه اين روزها اكثر 
كارگران با آن س��ر و كار دارند، مس��اله 
امنيت شغلي است. در واقع هيچ چيز نمي تواند امنيت 
شغلي يك كارگر را تضمين كند، احساس اكثر كارگران 
 اين اس��ت كه با كوچك ترين اعت��راض، غيبت و ...

 از كار اخراج مي ش��وند، اين يك احساس غير واقعي 
نيست، در واقع آنچه در جامعه كارگري رخ مي دهد، 
باعث بروز چنين حسي شده است. كارفرما مي تواند 
به هر بهانه اي كارگر را از كار اخراج كند، بخش زيادي 
از حقوق كارگران در قانون رعايت نمي شود، در واقع 
هميشه راهي براي فرار كارفرما از اعمال قانون وجود 
دارد و در اين بين كارگران هستند كه بي پناه مي مانند. 
اتحاديه هاي كارگري هم طي س��ال هاي گذش��ته 
به شدت توانايي خود براي دفاع از حقوق كارگران را 
از دست داده اند. از سوي ديگر مشكلات اقتصادي و 
معيشتي طي سال هاي گذشته هر روز بيشتر شده اند 
و همين امر دليل ديگري است براي اينكه كارگران از 
وضعيت خوبي برخوردار نباشند. بسياري از مشاغل 
ورشكس��ته ش��ده اند، در چنين ش��رايطي كارفرما 
چاره اي جز تعديل نيرو يا تعطيل كردن كسب و كار 
خود ندارد و همين مساله يعني بيكار شدن عده اي 
كه از طري��ق اين كار امرار مع��اش مي كردند و حالا 
ديگر بيكار ش��ده اند. اين در حالي است كه در اسناد 
بين المللي، قانون اساس��ي و قانون كار كشورمان بر 
اهميت موضوع امنيت شغلي كارگران تاكيد و ضمانت  
اجراهاي خاصي براي آن درنظر گرفته ش��ده است. 
قانون كار، قانون تامين اجتماعي و آيين نامه هاي آن 
به منظور جلوگيري از به خطر افتادن اشتغال كارگران 
و حمايت از نيروي كار در برابر از دس��ت دادن شغل، 
مقرراتي وضع كرده اس��ت. اما آيا تم��ام اين قوانين 
و مقررات به درستي اجرا مي ش��وند؟ همين سوال 
باعث مي ش��ود تا به مش��كلات زيادي در اين باره 
برس��يم. بايد قبول كنيم كه اقتصاد كشور شرايط 
خوبي ندارد، 3 س��ال پاندمي كرون��ا نيز ضربه هاي 
مهلكي ب��ر اين اقتصاد نيمه جان وارد آورد و همين 
مس��اله بيش از هر چيز شرايط كارگران را سخت و 
س��خت تر كرد. در واقع كارگر وقتي امنيت شغلي 

نداشته باش��د انگيزه اي هم براي استفاده از تمامي 
توان خود براي كاري كه انجام مي دهد ندارد. يعني 
هم مس��ائل معيشتي و هم مش��كلات رواني باعث 
مي شود تا كارگران بازدهي مناسبي نداشته باشند. 
اين مساله را نبايد به گردن كارگران انداخت چرا كه 
چرخ اقتصاد كشور وقتي به خوبي بچرخد و كارگر 
وقتي بداند كه شغل خود را به دلايلي مانند تعديل 
نيرو و ... از دست نمي دهد، با آرامش خاطر به كارش 
ادامه داده و توانايي اين را پيدا مي كند تا نقشي موثر 

در پيشبرد اهداف اقتصادي كشور داشته باشد. 

    چرا براي »امنيت شغلي كارگران«
 كاري نمي كنند؟

طرح س��اماندهي كه نيروه��اي بي ثبات كار بخش 
خصوصي را دربرنمي گيرد، در صورت تصويب فقط 
بخشي از مشكل بي ثبات كاري را برطرف مي كند؛ دو 
محور ديگر موضوع، يكي رسيدگي به شكايت جمعي 
كارگران بابت ابطال دادنامه ۱۷۹ ديوان عدالت است 
و ديگري به كميته اي به نام »كميته امنيت ش��غلي 
ذيل شوراي عالي كار« برمي گردد. بر اساس آمارهاي 
موجود »بيش از ۹۵ درصد قراردادها موقت و كمتر از 
۵ درصد قراردادها دايم هستند«؛ اين آمار بارها اعلام 
و مورد نقد قرار گرفته اند؛ اصل موضوع، خدش��ه دار 
شدن حق چانه زني و اعتراض كارگران در شرايطي 

است كه اين موازنه نابرابر حاكم است. 

    طرح ساماندهي استخدام كاركنان دولت 
به كجا رسيد

خس��رو ديهيمي، كارش��ناس بازار كار در اين باره 
ب��ه »تعادل« مي گويد: اين طرح 2 س��ال پيش به 
مجلس فرستاده ش��د و هنوز كه هنوز است هيچ 
پاسخ دقيق و روشني در اين باره داده نشده است، 
در واقع اين طرح حتي به صحن علني مجلس هم 
نيامده و اين خود يكي از دلايلي اس��ت كه امنيت 

شغلي اين كارمندان را به خطر مي اندازد. 
او مي افزاي��د: قرارداده��اي موق��ت هيچ وق��ت 
نمي توانن��د حس اطمين��ان خاطر را ب��ه كارگران 
بدهند، در واقع با اين قراردادها هميش��ه ش��ما بايد 

منتظ��ر يك نام��ه اخراج، تعدي��ل و ... باش��يد. كار 
كردن در اين ش��رايط نمي تواند باعث پويايي شود. 
از س��وي ديگر اين طرح س��اماندهي ك��ه نيروهاي 
 بي ثب��ات كار بخ��ش خصوص��ي را دربرنمي گيرد، 
در صورت تصويب فقط بخش��ي از مشكل بي ثبات 
كاري را برط��رف مي كند؛ دو مح��ور ديگر موضوع، 
يكي رس��يدگي به ش��كايت جمعي كارگران بابت 
ابطال دادنامه ۱۷۹ ديوان عدالت است، شكايتي كه 
از شهريور امسال در ديوان عدالت ثبت شده اما هنوز 
در كميس��يون هاي تخصصي و توسط قضات هيات 
عمومي ديوان به آن رسيدگي نشده است و ديگري، 
به كميته اي به نام »كميته امنيت شغلي ذيل شوراي 
عالي كار« برمي گردد كه باز نزديك به يكسال است 
شروع به كار كرده و جز چند گزارش مبهم و نامشخص 

از آن چيز ديگري بيرون نيامده است. 
اين فعال حوزه كارگري در بخش ديگري از سخنانش 
مي گويد: به نظر مي رس��د كميته امنيت شغلي كه 
هدفش رس��يدگي به بايدهاي م��اده ۷ قانون كار و 
به طور مشخص تبصره 2 اين ماده است، يا قرار است 
اين ماده قانوني را اصلاح كند يا شرطِ مدت زمان در 
قرارداد را بردارد تا كارفرمايان مجبور شوند در تمام 
كارهاي با ماهيت مستمر »قرارداد دايم« با كارگران 
منعقد كنند؛ اين كميته سازوكار و برنامه مشخصي 
ندارد و از آن مهم تر، زمانبندي آن براي رس��يدن به 
هدف معلوم نيست؛ مثلًا در آخرين جلسه سال قبل 
ب��ه كارفرمايان وقت دادند كه ظرف يك ماه نظرات 
خود را مدون و دسته بندي كنند؛ نُه ماه هم از سال 
جديد گذش��ته و هنوز اين نظرات گروه كارفرمايي 
در صحن كميته سه جانبه مورد بحث و بررسي قرار 
نگرفته! و نكته  مهم ديگر آنكه؛ خلاء ها و ضعف هاي 
س��اختاري ماده هف��ت قانون كار هرگ��ز با نظرات 
كارفرمايان كه ذاتاً به دنبال س��ود بيشتر و استثمار 
مضاعف تر هستند، برطرف نمي شود؛ بايد اراده اي 

براي اين كار باشد كه ظاهراً نيست يا فعلًا نيست. 

    كارگران
 در پايين ترين سطح ثبات و امنيت

احسان س��هرابي، نماينده كارگران در شوراي عالي 

حفاظت فني، نيز در اين باره مي گويد: كارگران امروز 
در پايين ترين سطح ثبات و امنيت قرار گرفته اند و در 
شرايطي كه با يك ابطال ساده دادنامه ۱۷۹ و الزام به 
عقد قراردادهاي دايم در كارهاي با ماهيت مستمر، 
مشكلات حل مي ش��ود، از كميته سازي و برگزاري 
نشست ها و صورت جلسه ها، خروجي خاصي بيرون 
نيامده؛ س��وال اين است كه آيا اين شرايط كه به يك 
بن بس��ت كامل پهلو مي زند، با الزامات و تصريحات 
مقاوله نامه هاي بين المللي و شرايط استاندارد كار در 
جهان انطباق دارد؟ او مي افزايد: اثرات اخراج ناگهاني 
بسيار است؛ آنهم در شرايط معيشتي فعلي كه بيكاري 
ناگهاني سرپرس��ت خانوار مي تواند يك فاجعه تمام 
عيار تلقي شود. بيكاري، هم اثرات مخرب بر سلامت 
رواني ف��رد دارد هم اثرات اجتماعي زيان بار به دنبال 
مي آورد؛ نگاهي به خودكشي هاي كارگران در ماه هاي 
اخير نش��ان مي دهد كه اخراج ناگهاني فرد را به مرز 

استيصال كامل مي رساند. 
سهرابي در بخش ديگري از سخنانش مي گويد: يكي 
از اساسي ترين پايه هاي توسعه كشور، نيروي كار است 
اما مسائل و مشكلات كارگران در برنامه هاي توسعه 
ايران جايگاه مناسبي ندارد. يكي از دغدغه هاي نيروي 
كار در ايران مساله امنيت شغلي است. اما متاسفانه 

بايد گفت آنچه در طول سه دهه كاملًا از بين رفته، 
امنيت شغلي اس��ت، بنابراين، بزرگ ترين مشكل 
امنيت ش��غلي و اجرا نش��دن قانون است. در سال 
۱3۶۹ قانون كار با تمام مشكلات آن توسط مجلس 
و ش��وراي نگهبان تصويب شد و بعدازآن قانون كار 
به مجمع تشخيص مصلحت، ارجاع شد و آنجا هم 

موردبررسي قرار گرفت و مصوب شد. 

      قانون كار درست اجرا نمي شود
ناصر چمني، فعال كارگري نيز در اين باره مي گويد: 
قانون كار با بيش از 2۴۰ ماده و حدود ۱۰۰ تبصره، 
در ح��ال حاض��ر كارايي ن��دارد و نوش��ته اي بيش 
نيس��ت. طبق ماده ۷ با دو تبصره كه در اختيار وزير 
كار گذاشته ش��ده است، ش��رايط كارهاي مستمر 
و غيرمستمر بايد تعيين ش��ود، يعني كارهايي كه 
ماهيت داي��م و موقت دارند. كاره��اي موقت مثل 
كارهاي پروژه اي، س��اخت ي��ك مجموعه توليدي 
كه در يك زمان شروع و در يك زمان تمام مي شود و 
در اين موارد وضعيت موقت است و بايستي قرارداد 
موقت بسته شود. كارهايي كه ماهيت دايم دارند مثل 
كارخانه هاي توليدي، صنايع پتروشيمي، صنايع و 
تمام كارخانه هايي كه شرايط توليد دايمي دارند، در 

اين موارد كارگر بايد به صورت قرارداد دايم كار كند. 
متأسفانه از سال ۶۹ كه قانون كار مصوب و تاييد شد، 
تابه حال هي��چ وزيري آيين نامه را تعيين نكرده و به 
هيات دولت داده نشده كه تصويب شود تا بتوان شاهد 
ساماندهي كارگران و بهتر شدن وضعيت كارگران 
جامعه بود. او مي افزايد: مشكل ديگر كارگران سطح 
معيشت آنهاست كه اين مورد هم به اجرايي نكردن 
قانون كار باز مي گردد. در بحث معيشت، طبق ماده 
۴۱ تكليف مشخص شده كه معيشت كارگر بر طبق 
دو مولفه بايد مش��خص باش��د، يكي بر اساس تورم 
اعلامي بانك مركزي اس��ت ك��ه اول اعلام از طرف 
بانك ملي بود و بعداً در برنامه پنجم و ششم توسعه، 
وصل به مركز آمار شد. طبق تبصره 2 ماده ۴۱ گفته 
مي شود كه يك كارگر بايد حقوقي دريافت كند كه 
بتواند معيشت يك ماهه خانواده را تأمين كند، كه به 
آن سبد معيشت گفته مي شود فاصله اي كه در حال 
حاضر در خط فقر و معيشت كارگران به وجود آمده 
مقوله طولاني اي است.  اين فعال كارگري در پايان 
مي گويد: به هر حال امنيت شغلي و مساله معيشت 
كارگران نبايد در حد حرف و سخن باقي بماند، ما به 
نيروي اجرايي براي به جريان انداختن قانون به طور 

كامل نياز داريم و اين مساله بايد جدي گرفته شود.

گزارش

تفكيك بيماران نادر قابل قبول نيست

مديرعامل بني��اد بيماري هاي نادر با اش��اره به آخرين 
وضعيت بيمه بيماران نادر گفت: در حالي كه حدود 3۹۰ 
بيماري نادر كشور شناسايي شده است تنها 32 بيماري 
تحت پوشش قرار گرفته است. حميدرضا ادراكي با اشاره 
به پوشش بيمه برخي از بيماران نادر اظهار كرد: در حال 
حاضر تعداد محدودي از بيماران تحت پوش��ش بيمه 
قرار گرفته اند. قرار اس��ت طبق قانون مصوب مجلس و 
ابلاغ دولت به تمام دس��تگاه ها، تمام بيماران نادر تحت 
پوشش بيمه با صندوقي كه به نام اين بيماران ايجاد شده، 
بروند. او افزود: تا امروز حدود 32 بيماري تحت پوشش 
اين بيمه رفته اند، اما تا امروز ح��دود 3۹۰ بيماري را در 
كشور شناسايي كرده ايم. انتظار ما اين است كه تمامي 
بيماران و بيماري هاي نادر تحت پوشش بيمه بروند. در 
اين ميان نبايد بيماري هايي كه تعداد شمول آنها كمتر 
از يك بيماري ديگر است مورد غفلت قرار بگيرد. ادراكي 
با تأكيد بر اينكه هر بيماري حق دارد تحت پوشش بيمه 
قرار گرفته و درمانش را با اين بيمه آغاز يا ادامه دهد، گفت: 

بسياري از بيماران هزينه هاي بسيار سنگيني را پرداخت 
مي كردند، اما حال كه اين بيمه فراهم شده و قانون هم 
ابلاغ كرده انتظار بيماران اين است كه هر چه زودتر اين 
كار عملياتي ش��ود و همه آنها تحت پوشش بيمه قرار 
بگيرند. او ادامه داد: بيماران را نبايد تفكيك كرد، بيماري، 
بيماري است بايد داروي آن تأمين و درمان انجام شود، اين 
تفكيك كردن ها به نظر من نتيجه  اي را حاصل نمي كند. 
خوش��بختانه ۵ هزار ميليارد تومان را ب��ه بيماران نادر 
اختصاص داده اند و سال ديگر هم احتمالا افزايش خواهد 
يافت. حال كه اين بودجه وجود داشته و همه كارهاي آن 
انجام شده بايد اين بودجه را براي بيماران هزينه كرد و دارو 
هرچه زودتر به بيمار برسد. مديرعامل بنياد بيماران نادر 
بيان كرد: در صورت بيمه شدن بيمار، تغييرات زيادي در 
زندگي اين بيماران حاصل مي شود، نخست انجام درمان، 
دوم كاهش تأخير در درمان و عوارض آن و سوم نوتواني و 
بازگشت آنها به محيط خانه، خانواده، كار و زندگي است. با 
اين سه هدف حتما بايد به فكر درمان بيماران نادر باشيم.

هلال احمر ۴۰ هزار ست دياليز توليد كرد
مديرعامل سازمان تداركات پزشكي با اشاره به اينكه در 
يك هفته گذشته بالغ بر ۴۰ هزار ست دياليز در مجموعه 
تجهيزات پزشكي هلال احمر توليد شده است، تاكيد 
كرد: رفع مشكلات بيماران خاص در دستور كار هلال 
احمر قرار گرفته است. عليرضا عسكري با اشاره به اهم 
توليدات شركت تجهيزات پزشكي هلال احمر گفت: از 
تاريخ ۱2 تا ۱۹ آذرماه ۷ هزار و ۹۹2 عدد صافي دياليز 
اف ۸۰ و ۷ ه��زار و ۹۹2 عدد صافي دياليز اف ۷ توليده 
شده است. او افزود: در اين بازه زماني ۷ هزار و ۹۹2 عدد 
صافي دياليز اف ۸ و ۴۰ هزار و 32۰ عدد ست دياليز نيز 
توليد شده است تا نياز بيماران خاص با سرعت بيشتري 
برطرف شود. اين مقام مسوول در جمعيت هلال احمر 
ادامه داد: در راستاي رفع نياز بيماران كليوي، ۹ هزار و 
۷2۰ گالن ۵ ليتري محلول دياليز و 2۷ هزار و ۹۸۴ عدد 
»سوكارت« نيز توليد و روانه بازار شده است. مديرعامل 

سازمان تداركات پزشكي خاطرنشان كرد: توجه به رفع 
نياز بيماران از اولويت هاي اصلي جمعيت هلال احمر 
است، در همين راستا از مهم ترين برنامه هاي شركت 
تجهيزات پزش��كي هلال ايران، تداوم و توسعه توليد 
محصولات راهبردي به ويژه محصولات مورد نياز براي 
درمان بيماران كليوي و دياليزي اس��ت كه اين روند با 

استفاده از تمامي ظرفيت ها ادامه خواهد يافت.
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